
دولت چهاردهم وارث اشتباه دولت پیشین است

و؟ وزارت نفت متهم ردیف اول بی برقی است یا وزارت نیر
نجفی:  اخلال گازی پارسال به قطعی برق امسال منجر شد

صفحه  صفحه  55  

ما را دنبال کنیدسه شنبه      30  بهمن1403     سال نهم     شماره 1809      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

رهبر انقلاب: 
 راهپیمایی ۲۲ بهمن نشان داد 

تهدیدات نرم افزاری کارساز نیست

عرضه گسترده فرش های بی کیفیت افغان در بازار گلستان
دار مشکلات بر گردن فرش دستبافت

برداشت یک میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی 
برای پرداخت کالابرگ

»پیر پسر«؛ لحظه ای فراموش نشدنی در حافظه سینما

صفحه 7

صفحه 3

صفحه 4

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 2

به گزارش خریدار مطرح شد:
وسازی وشن های خصوصی سازی صنایع خودر سایه ر

مهندس سعید خلج،  کارشــناس صنعت خودرو طی روزهای اخیر همه 
کشــور درگیر اخبار کاملا متناقض واگذاری )مدیریــت ایران خودرو( به 
بخش خصوصی قرارگرفته در این نوشتار برآنیم که بصورت کاملا شفاف و 
قابل هضم برای آحاد مردم از منظر موافقین و مخالفین فارغ از ارائه اعداد و 
ارقام قابل نقد دو طرف موافق و مخالف این واگذاری را با بیانی ساده  جهت 

تنویر افکار عمومی به عرض مردم )مخاطب اصلی این صنعت (برسانیم .

یادداشت

راه اندازی تاکسی  هوایی تا پایان سال

صفحه 3

  شركت گازاستان اصفهان , درنظر دارد جهت موضوع زیر :
: تجدید مناقصه عمومی خرید  127 عدد شیر سماوری )پلاگ ولو( کلاس300و600 در  موضوع 
-3263803017-3074803013-3030803011 تقاضا  شماره  اینچ-  و10  و8  2و4و6  سایزهای 

3319803021-3215803016-3103803015
به شماره فراخوان )2003091138000177( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
www.setadiran.ir    از طریق ارزیابی کیفی فشرده برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دریافت اسناد مناقصه تا ارائه اسناد ارزیابی کیفی و پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 

درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  (ستاد)  انجام خواهد شد .
تذکر: با توجه به ارزیابی کیفی فشرده )یکپارچه( در این مناقصه ، لازم است مناقصه گران نسبت به 
دریافت ، تکمیل ، مهر و امضاء الکترونیک و بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی اقدام نمایند و همزمان مدارک 
لازم برای بارگذاری در پاکتهای الف ، ب و ج را نیز مطابق دعوتنامه صادره مهر و امضای الکترونیک نموده 

و حداکثر تا تاریخ مشخص شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری نمایند . 
53187971 مورخ 1403/11/16 - کد فراخوان پایگاه ملی مناقصات  : 

- مهلت زمان دریافت اسناد از سایت :  تا ساعت 19:00 مورخ  1403/12/06
- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی و ارائه مدارک و پیشنهاد قیمت در سامانه 

تا ساعت 19:00 مورخ 1403/12/20  ستاد :  
ساعت 09:30 صبح 1403/12/21    - بازگشایی و ارجاع به کمیته فنی بازرگانی :  

3,215,000,000 ریال - مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار :   
آدرس : شرکت گاز استان اصفهان واقع در خیابان چهارباغ بالا - روبروی مجتمع پارک - امور پیمانها 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 3813765 - 031 و 38133759 - 031 تماس حاصل 
نمایید .

 شماره فکس 38133914 – 031
جهت دریافت اطلاعات مرتبط با دفترچه ارزیابی کیفی با شماره تلفن 38133337 - 031 تماس 

حاصل نمایید . 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه  مرکز تماس 021 41914

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/29 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/30

 فراخوان آگهـي  مناقصه عمومي فراخوان آگهـي  مناقصه عمومي
  از طریق ارزیابی کیفی فشرده   از طریق ارزیابی کیفی فشرده 

شرکت گاز استان اصفهان

شناسه آگهی: 1884401

نوبت دوم
  شركت گازاستان اصفهان

کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 
آدرس : ارومیه –  خیابان والفجر 2 –  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

78264.962.126.74813.248.106.337-ر-03لکه گیری و روکش آسفالت محور نقده - ارومیه )قطعه دوم()شهرستان نقده (1

   
- پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 رشته راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه میتوانند در این مناقصه شرکت نمایند .

 1( تحویل )فروش( اسناد مناقصه از تاریخ 1403/11/27  تا تاریخ  1403/11/30 می باشد .                         
)www.setadiran.ir فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس(

2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 19:00 سه شنبه مورخ 1403/12/14
3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روزچهارشنبه  ساعت 00: 08 مورخ  1403/12/15

 آگهی مناقصات آگهی مناقصات

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی

شناسه آگهی:1884856

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی 

ری و حمل و نقل جاده ای استان اذربایجان غربی سازمان راهدا

شرکت سهامی خدمات حمایتی کشاورزان استان گلستان

 مناقصه عمومی   مناقصه عمومی  یک مرحله اییک مرحله ای

شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گلستان وابسته به وزارت جهاد کشاورزی در نظر دارد انجام عملیات بارگیری، حمل و تخلیه مقدار 35000 )سی و پنج هزار(تن 
انواع نهاده های کشاورزی از مبدا گرگان، قرق و نودیجه به کلیه نقاط داخل و خارج از استان را از طریق برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید. کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه از "دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد و .... " در بستر سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است 

مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی) توکن( را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
1-شماره فراخوان و تاریخ انتشار آگهی مناقصه در سامانه 2003001451000004 روز سه شنبه مورخه  1403/11/30

2- نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گلستان به آدرس :گرگان، خیابان شهید بهشتی، جنب اداره کل منابع طبیعی، شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
استان گلستان

3- هزینه خرید اسناد مناقصه: مبلغ500/000 ریال می باشد که از درگاه بانکی موجود در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام  میگیرد.
4-مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه: از روز سه شنبه مورخه  1403/11/30  لغایت ساعت 19:00 روز یکشنبه مورخه 1403/12/05  

5-آخرین مهلت ارائه پاکت های پیشنهادی بارگذاری در سامانه بصورت فایل pdf : تا ساعت 19:00 روز چهارشنبه مورخه 1403/12/15                             
 لازم به ذکر است پیشنهادات ارسالی باید حداقل 45 روز از تاریخ آخرین روز تسلیم پیشنهادها اعتبار داشته باشند.

6- تاریخ گشایش پیشنهادها: روز پنجشنبه مورخه  1403/12/16  ساعت 9:00   صبح در دفتر مدیریت شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گلستان 
7- میزان و نوع تضمین فرآیند ارجاع کار: مبلغ 9,111,375,000 ) نه میلیارد و یکصد و یازده  میلیون و سیصد و هفتاد و پنج هزار( ریال که به دو صورت ضمانت نامه بانکی و یا 
پرداخت نقدی ) فیش واریزی( به شماره حساب شبای IR 250100004001039704005791 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به نام خزانه داری کل از طریق دستور پرداخت 

ساتنا یا پایا با شناسه واریز30 کارکتری  363039778263500650000000000006  قابل ارائه می باشد.
8-آدرس و زمان تحویل اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع )الف( علاوه بر بارگذاری در سامانه، می بایستی بصورت  فیزیکی و در 
پاکت در بسته و ممهور، حداکثر تا پایان وقت اداری روز       چهارشنبه مورخه  1403/12/15   به دبیرخانه کمیسیون معاملات مناقصه گزار در آدرس فوق الذکر تحویل و رسید دریافت 
شود.ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید ضمن تماس با آقای اصغری به شماره تماس 09113787802 به آدرس اینترنتی شرکت www.assc.ir و آدرس پایگاه ملی اطلاع 

رسانی مناقصات  http://iets/mporg.ir نیز مراجعه فرمائید.
 www.setadiran.ir  شماره تماس پشتیبانی سامانه: 1456  ،  آدرس دفاتر ثبت نام در سایت سامانه

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/30 تاریخ انتشار نوبت د    وم: 1403/12/01

شماره:   55/56/03/8142  
تاریخ: 1403/11/28

شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گلستان
  شركت خدمات حمایتی کشاورزی

وزارت جهاد کشاورزی  شناسه آگهی: 1885137- نوبت اولجهاد کشاورزی

سید جعفر موسوی -  شهردار چهارباغ

 آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی
 به شماره های 2003005317000035و 2003005317000036)تجدید( 

 شهرداری چهارباغ در نظر دارد برابر مجوز شورای اسلامی شهر چهارباغ ، پروژه های مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی با جزئیات مندرج در اسناد مناقصه با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت
 )www.setadiran.ir(  ثبت شده در سامانه به صورت الکترونیکی به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.

ردیف اعتباریشرح پروژهردیف
بودجه مصوب سال 1403 

با احتساب ارزش افزوده)ریال(
مبلغ سپرده شرکت 

نحوه پیشنهاد قیمتتوضیحاتدر مناقصه )ریال(
محل اجرا

1
تجدید مناقصه احداث و 
تکمیل پارک محله ای 

مهدی آباد

پادار در متمم و 
اصلاح بودجه 1403

40.000.000.000
2.000.000.000

پیمانکار باید دارای 
رتبه 5 ابنیه و ظرفیت 

کاری مجاز باشد.

فهارس بهای 
ابنیه،تأسیسات برقی و 

مکانیکی 1403
مهدی آباد

جابجایی تیر های برق خیابان 2
شهدا مهدی آباد

پادار در متمم و 
اصلاح بودجه 1403

40.000.000.000
2.000.000.000

پیمانکار باید دارای 
رتبه 5 نیرو و ظرفیت 

کاری مجاز باشد.

فهرست بهای اجرایی مهر 
ماه سال 1403شرکت 

توزیع نیروی برق

خیابان شهدا 
مهدی آباد

زمان انتشار در سامانه :  1403/11/30 ساعت 8:00 صبح                            
مهلت دریافت اسناد مناقصه: 1403/12/07 ساعت 13:00

تاریخ بازدید : از 1403/11/30 لغایت 1403/12/18                                 
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت : 1403/12/18 ساعت 13:00  

زمان بازگشایی جابجایی تیر برق : 1403/12/18 ساعت 00 :14                 
 زمان بازگشایی پارک محله ای : 1403/12/18 ساعت 14:30                                                  

1- سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 
90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و با واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب 0105543287003 بانک 

ملی شعبه چهارباغ )2401 کد(.
 2- برندگان نفر اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد.
3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

 4- متقاضیان میتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 تاریخ 1403/12/07 جهت خرید استاد مناقصه 
به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.

 5- شرکت کنندگان میبایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد نسبت به 
تحویل اصل ضمانت نامه تا ساعت 13:00 تاریخ 1403/12/18 به آدرس چهارباغ – بلوار شهید سردار سلیمانی 

– ساختمان شهرداری طبقه همکف دبیرخانه اقدام نمایند.
 6- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود. 
7- پیشنهادات رسیده در مورخ 1403/12/18 ساعت 14:00 و 14:30 در کمیسیون عالی معاملات شهرداری 

چهارباغ مطرح و پس از بررسی و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد شد.
 8 - هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

توجه : برگزاری مناقصه صرفاً از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل 
دریافت اسناد مناقصه، پرداخت تضمین شرکت در مناقصه ،ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعــیت برنده 
بودن مناقصه گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.علاقه مندان به شرکت در مناقصه می بایست 
جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: مرکز پشتیبانی 

و راهبری سامانه:021-1456
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در سایت سامانه)www.setadiran.ir( بخش » ثبت نام/ پروفایل 

مناقصه گر« موجود است.    
سایت به  یا  و  تماس   252 داخلی   44562500-026 تلفن  شماره  با  بیشتر  اطلاعات  کسب  جهت    

http://www4baagh.ir/fa  مراجعه نمائید.
تاریخ انتشار نوبت اول:   1403/11/30                                                                                         

 تاریخ انتشار نوبت دوم :   1403/12/07   

نوبت اول
قطعات

 ســاخت بیش از ۷۰۰ نمونــه از قطعات یدکی 
مورد نیاز بنادر و معرفی ۷۹ قطعه مورد نیاز بنادر 
جهت تولید بار اول، از جمله اقدامات انجام شده 
در حوزه بومی سازی قطعات در سازمان بنادر و 

دریانوردی طی یک سال گذشته است.
 از جمله اقدامــات انجام شــده در بخش بومی 
ســازی ســاخت قطعات، تولید بار اول و دانش 
بنیــان، برگزاری چندین نمایشــگاه ســاخت 
قطعات یدکی صنایــع داخلی، عقد قــراداد با 
شــرکت های دانش بنیان، ساخت بیش از ۷۰۰ 
نمونه از قطعات یدکی مورد نیاز بنادر، برگزاری 
نشست مشــترک بین معاون علمی و فناوری و 
اقتصاد دانــش بنیان نهاد ریاســت جمهوری و 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با حضور 
شــرکت های دانش بنیان و همچنین تشکیل 

کمیته تولید بار اول، بوده است.

برگزاری نمایشگاه ساخت قطعات یدکی تولید 
بار اول، برنامــه ریزی جهت امضــای چندین 
موافقتنامه برای اســتفاده از ظرفیت شــرکت 
های دانش بنیان به منظور ســاخت تجهیزات و 
قطعات مورد نیاز ســازمان بنادر و دریانوردی، 
ســاخت ۱۲۲ قطعه مورد نیاز بنادر جهت ارائه 
و معرفی ۷۹ قطعه مورد نیــاز بنادر جهت تولید 
بار اول از جمله برنامه های تدوین شده به منظور 

پیشبرد هرچه بهتر فعالیت ها در آینده است.
در بخــش تامین تجهیــزات ســواحل مکران 
نیز، تامین تجهیزات از محل صندوق توســعه 
ملی شامل ســرمایه گذاری در حوزه تجهیزات 
بنــدری و دریایی بــه ارزش ۴۵۰ میلیون دلار، 
بهره برداری از ۳۰ دستگاه تجهیز بندری، بهره 
بــرداری از ۶ فروند تجهیز دریایی و در دســت 
ساخت ۱۱ فروند تجهیز دریایی از جمله موارد 

قابل اشــاره اســت.برپایه این گزارش، اقدامات 
مهمــی در حوزه تجهیــزات دریایــی، بندری 
و مخابراتــی، تامیــن تجهیزات اســتراتژیک، 
استقرار نظام فنی و اجرایی در بخش تجهیزات، 
بومی ســازی ســاخت قطعات، تولید بار اول و 
دانش بنیان و تامین تجهیزات ســواحل مکران 
از سوی سازمان بنادر و دریانوردی، مدنظر قرار 
گرفته است.تجهیزات دریایی در دست ساخت 
۳۸ فروند، در دست تامین ۶۶ فروند و تجهیزات 
دریایی بهره برداری شده طی یک سال گذشته 
۱۳ فروند انواع شــناور خدماتی بوده که به بنادر 

کشور تحویل شده است.
همچنین طی یک ماه اخیر نیز قرارداد ساخت و 
تحویل ۲۶ فروند انواع شناور خدماتی به ارزش 
بیش از ۳۰ هزار میلیارد ریــال با صنایع داخلی 

کشور، منعقد شده است.

۷۰۰ نمونه قطعات یدکی مورد نیاز بنادر ساخته شد

طرفداران ایده شکست خورده آزادسازی ارز 
پی یک قربانی در
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به گزارش خریدار مطرح شد:
وشن های خصوصی سازی صنایع  سایه ر

وسازی خودر
مهندس سعید خلج،  کارشناس صنعت خودرو 
طی روزهای اخیر همه کشــور درگیر اخبار کاملا 
متناقض واگذاری )مدیریت ایران خودرو( به بخش 
خصوصی قرارگرفتــه در این نوشــتار برآنیم که 
بصورت کاملا شفاف و قابل هضم برای آحاد مردم 
از منظر موافقین و مخالفین فــارغ از ارائه اعداد و 
ارقام قابل نقــد دو طرف موافق و مخالف این واگذاری را با بیانی ســاده  
جهت تنویر افکار عمومی به عرض مــردم )مخاطب اصلی این صنعت( 

برسانیم .
اصولا مدلهای رشد و توســعه در دنیا که در مقاله قبل به تفصیل به آن 
پرداختیم در همه صنایع و شــرکتهای تولیــدی و خدماتی که جنبه 
ســودآوری آن موسسه مهم باشــد در دنیا قابل رصد و تحقیق میباشد 
.تنها باید با بررسی این مدلها و تطبیق روشهای مورد نظر در کشورها و 
شرکتهای دیگر با شرایط محیطی و واقعیتهای کشور مورد نظر از منظر 
فرصتها و تهدیدات مدلی واقعی با قابلیت انجام را شناخته و به آن عمل 
کنند .در مرحله مطالعه مدلهای موفق رشد و توسعه در هر زمینه و عمل 
به این روشها آنچه بســیار مهم است شــناخت کافی از وضعیت امروز 
آن موسسه خواه تولیدی یا خدماتی بســیار حیاتی و مهم است  غیر از 
موسساتی که در کشــورها فقط به منظور خدمت رسانی عام بدون در 
نظر گرفتن ســود آوری وجود دارند و یا صنایع مهمی که در راســتای 
منافع امنیتی و نظامی کشورها میباشند عمل به مدلهای مختلف موفق 
در تعالی آن سازمان بدون شناخت از وضعیت موجود فعلی عملا امکان 
پذیر نمیباشد .شــناخت محدودیتهای واقعی و فرصتهای قابل رصد و 
شــمارش میتواند کمک بزرگی در انتخاب  مدلی موفق در این زمینه 

داشته باشد .
آنچه امروز تحت عنــوان واگذاری صنعت خــودرو به بخش خصوصی 
مطرح گردیده و موجب شــده آحاد مــردم به نوعی بــا دریافت اخبار 
متناقض گاها با اختلاف بســیار زیاد ســردرگم و نگران باشند که این 
نگرانی از کارکنــان این صنایع گرفته  تا مخاطب عام یعنی مشــتریان 
)مردم( را درگیر کرده جهت روشن شدن اذهان عمومی بسادگی قابل 
بیان و توضیح میباشــد تا همگان بصورت ملموس با ایــن اتفاق از دو 

منظر مزایا و معایب این واگذاری از نظرموافق و مخالف آشنا گردند .
یکی از مهمترین چالشــهای پیش روی این صنعت غیر از تحریمهای 
ناجوانمردانه که موجبات کندی و بعضا بندی انتقال فن آوری روز دنیا 
را به  این صنعت موجب شد  شرایط خاص این صنعت بود که به منبعی 
پر ســود با وجود حمایتهای بی دریغ دولتهای وقت در واگذاری زمین 
بدون رقیب با عنوان حمایت از صنعت و تولید داخلی برای بخشــی از 
این مدیران و  افراد پشــت پرده رانت خوار که به مافیای صنعت خودرو 
مشــهور گردیده اند با انتخاب مدیران وابســته و گاها بــدون تجربه و 
علم این صنعت و حتی علم مدیریت و البته بدون هیچ پاســخگوئی در 
مورد عملکرد منجر به زیان انباشــته و تولید بی کیفیت و نحوه فروش 
محصول که باعث ایجاد رانتهای  گســترده و تخلفات بیشــمار در این 

زمینه شد بوجود آمد .
این مشــکلات بقدری با توجه به نوع و جنس این صنعت و متعاقب آن 
بازار این محصولات برای )مخاطب عــام این صنعت و بازار یعنی مردم( 
گســترش یافت  تا موجب گردید عالی ترین مقام کشــور)مقام معظم 
هبری ( نیز از شــرایط این صنعت انتقاد و نارضایتی خــود را با توجه به 

حمایتهای بی دریغ دولتها از این صنعت بدرستی ابراز بفرمایند .
اما طی همین چند روز گذشــته جدای از بی اخلاقی های خاص ایجاد 
شده توسط برخی مدیران قبلی ســوالی که ذهن مردم را درگیر کرده 
این اســت که چه منفعتی این واگذاری برای مردم خواهد داشت و این 
مهمترین نکته در زمینه واگذاری صنعت خــودرو به بخش خصوصی 
اســت وگرنه که اگر تاثیری روی وضعیت کمی و کیفی و قیمتهای بازار 
محصول با این تصمیم صورت نگیــرد و یا نتیجه بدتر از مدیریت دولتی 
بر این صنعت باشد که جز تاسف برای مخاطب اصلی نکته ای باقی نمی 

ماند .
شرکت ایران ناسیونال )خودرو( در سال ۵۸ با نام کنترل منابع صنعتی 
ایران از سوی دولت وقت ملی اعلام شــد. اکنون پس از حدود ۴۵سال 
با فراز و فرود زیاد و مشــکلات چســبیده به این صنعت از تحریمهای 
خارجی و مشــکلات ارزی گرفته تا نا کارامدی مدیریتی ســلیقه ای و 
رنگی و جناحی دولتی از سود آوری  آن سالها به زیان انباشته ای حدود 
۱۲۹هزار میلیــارد تومان بار دیگر )مدیریــت در مرحله اول( به بخش 

خصوصی واگذار گردید .
مخالفین این واگذاری یاداوری نکته مهمی را در ســرلوحه اعتراضات 
خود بعنوان مخالف واگذاری به بخش خصوصی قراردادند گذشــته از 
نوع واگذاری که شــرکت قطعه ساز را به دلایل تفســیرگونه از قوانین 
دارای اهلیت نمیداننــد به واگذاریهای قبلی و خصوصی ســازی های 
ناموفق در سالهای قبل اشــاره میکنند که بعد از گذشت مدتی با زیان 
بسیار و پایمال شــدن حقوق کارکنان و سهامداران خرد و ایجاد هزینه 
های بسیار مالی و اجتماعی دوباره به دامان دولتی ها بازگردانده شد که 

نمونه های این واگذاری قابل شمارش و رصد میباشند . 
از آنطرف موافقین ایــن نظریه  با اشــاره به اصل چهــل وچهار قانون 
اساسی و ماده پنج برنامه هفتم توســعه تنها راهکار خروج از بحرانهای 
این صنعت را عمل به قانون میدانند و با اشــاره بــه این بندهای قانونی 
معتقدند بخش خصوصی برای رهائی از زیان و ســود آوری با توجه به 
میزان ســرمایه گذاری در این زمینه با اارائه برنامه هــای زمان بندی 
شده نسبت به بالا بردن کیفیت و کمیت و اصلاح قیمت محصول اقدام 

خواهد کرد .
هر دوی این نظریات در جای خود درست و هر دو گروه با استدلال های 
خاص و مثالهای مشخص در جهت احقاق نظریه خود تلاش میکردند و 
البته که این تلاشها را تا هر زمان که بتوانند در جهت درستی نظر خود 
و اشــتباه نظر مخالف پیش خواهند برد چه احتمــالا دو طرف موافق و 
مخالف تنها از منظر آکادمیک و بحث نظری این نظرات را ارائه نمیکنند 
و برخی پای منافع ایجادی و برخی دیگر پای منافع بریده شــده  خود 
ایستاده اند و متاسفانه باید پذیرفت که احتمال قریب به یقین برخی از 
این جماعت برای نمایش محق بودن و رسیدن به هدف خود هر وسیله 

ای را مجاز خواهد شمرد .
اما واقعیت چیســت از نگاه نگارنده و اکثریت منتقدین دلسوز صنعت 
خودرو که نقدشان فقط در راستای بهبود این صنعت و محصول آن بوده 
و خواهد بود واقعیت بسیار ساده تر از این همه شو و نمایش و دل نگرانی 

از سوی دو طرف درگیر میباشد .
بطور خلاصه اگر موازین قانونی )فرمایش مقام معظم رهبری در اولین 
اظهار نظر این بزرگــواردر مورد واگذاری مدیریت صنایعی که ســهام 
بخش خصوصی بیشتر از دولت میباشد مبنی بر رعایت قانون و نظارت 
مســتمر ( رعایت شــود و پس از احراز اهلیت بخش خصوصی در کنار 
کمکهای خاص دولتی همچون کارت بــازی تعرفه گمرکی و مالیات و 
روان ســازی قوانین تولید و در کل نظارت تام به نفــع مصرف کننده و 
تولید کننده بخش خصوصی وجود نداشــته باشد که هیچ کمکی ورود 
بخش خصوصی به این بخش نخواهد کرد چه ســرمایه گذاران بخش 
خصوصی هدفی در برنامه های خود داشته و دارند که از قبل این اهداف 
را بعنوان برنامه طراحی کرده و بدنبال کســب این منافع هستند ازنما 
نشان ســازی )برند( که در کشــور خود را بعنوان مدیریت برتر در این 
زمینه نشان دهند تا هدف اصلی هر ســرمایه گذاری یعنی سود آوری 
با افزایش تیراژو کیفیت و تنوع محصولات جدیــد با فن آوریهای بروز 

جهانی و دستیابی به بازار فروش کشور آنهم در بازاری رقابتی .
ادامه در صفحه بعد

یادداشت

 رئیس جمهور با بیان اینکه آنچــه ملائک را در مقابل 
انســان به ســجده وادار کرد، علم و دانایی بود،گفت: 
مشکلات کشــور فقط با کمک علم و دانش و به دست 

عالمان، متخصصان و نخبگان حل می شود.
مسعود پزشکیان روز دوشــنبه در سی امین جشنواره 
تحقیقات و فناوری علوم پزشــکی رازی، گفت: ارزش 
علم و دانش بالاتر از همه چیز است و دانایی و علم است 
که انســان را به جایگاه رفیع و شایســته می رساند. با 
کمک علم و دانش اســت که می توان بر مشکلات غلبه 

کرد و به قله های توسعه و پیشرفت رسید.
پزشــکیان با قدردانی از تلاش اهل دانــش، عالمان و 
نخبگان برای ساختن کشــور، گفت: همه سعی ما این 
است که برای شــما در این مسیر مشکلی ایجاد نشود و 
دولت با تمام توان از نخبگان و عالمان در راه توســعه و 
پیشرفت کشور و غلبه بر مشکلات و بحران ها حمایت 

می کند.رئیس جمهور تاکید کرد: با وحدت، 
انســجام و دوری از تفرقه و نفــاق و اختلاف 
افکنی می توانیم همه مشــکلات را از سر راه 

خود برداریم .
پزشکیان با اشــاره به اینکه در هر قسمتی از 
علم و دانش احتمال تغییــر، بهبود و اصلاح 
وجــود دارد، گفت: تا می توانیــم باید بر این 

باور و در این راه جهت شــکافتن علم و غلبه بر جهل و 
نادانی به پیش رویم و در این مسیر ما حامی اهل علم و 

دانش هستیم .
رئیس جمهور با بیان اینکه عالمان و دانشــمندان باید 
به فکر حل مشکلات کشور خود باشند،گفت: هنر این 
نیست که دانایی و علم را در جای دیگر عرضه کنم. هنر 
این است که این دانایی برای حل مشکلات وگره های 
جامعه به کار گرفته شود و این برازنده عالم و انسان دانا 

است.پزشــکیان در ادامه تصریح کرد: امروز 
با فشارهای که به کشــور وارد می شود باید 
این را بگوییم که ما به دنبال جنگ نیســتیم. 
از نظر شغلی هم ما پزشــک هستیم و حتی 
قاتل ها را درمان و مداوا می کنیم و معتقدیم 
فرد دیگری باید این افراد را محاکمه کند این 
در حالی است که افرادی که منطقه را به هم 
می زنند و بــه دروغ ادعای دفاع از حقوق بشــر دارند، 
خودشــان بیش از ۴۰ هزار نفر را در غزه و لبنان شهید 
کرده اند و در مقابل ما را متهم به نقض حقوق بشــر می 

کنند که این نهایت بی انصافی است.
وی با بیان اینکه در راه ساختن کشور مهم این است که 
به دانشمندان و نخبگان کشــور اتکا کنیم، برغم همه 
مشکلات و ناملایماتی که وجود دارد اگر عشق و تلاش 
باشــد می توانیم گره از کار مردم باز کنیم و این برازنده 

دانشمندان ماست.
پزشــکیان تصریح کرد: ما می توانیم با اســتفاده از 
دانش و تلاش نخبگان و متخصصان در کشــور خلق 
ثروت کنیم به اقدامات و خدمات دکتر ملک حسینی 
در حوزه بهداشت و درمان شهر شــیراز اشاره کرد و 
گفت: کارهایی که دکتر ملک حســینی در شــیراز 
انجام داده شایسته قدردانی اســت و هر کدام از شما 
می توانید در شــهر و منطقه خود چنین بســتری را 

فراهم سازید.
رئیس جمهور با بیان اینکه روســای قــوا با کمال میل 
آمــاده همکاری بــا نخبــگان هســتند،گفت: آنچه 
کشــور ما را قدرتمند می کند وحدت کلمه و انسجام 
داخلی اســت و آنچه مایه طمع دشمنان است تفرقه و 
اختلافات داخلی است که امیدوارم ملت ایران با عزت 

و سربلندی از همه بحران ها عبور کنند.

دولت

خریدار  پهنــه آبی خزر، منابــع انرژی و 
ظرفیت های پیــدا و پنهــان آن، مقامات 
کشورهای حاشیه آن را در مجمع اقتصادی 
خزر در تهران گــرد هم آورده اســت تا در 
ســایه رایزنی هــای دیپلماتیک، مســیر 

همکاری های اقتصادی را هموار کنند.
 اجلاس خزر، نام مجموعه ای از تلاش های 
دیپلماتیک، سیاســی، نظامی و اقتصادی 
اســت که پنج کشور حاشــیه این دریاچه 
در دو دهه گذشــته بــه منظــور افزایش 
همکاری ها و حراســت از منافــع ملی در 
دســتور کار قرار داده اند. در همین راســتا 
ســومین همایــش اقتصادی کشــورهای 
حاشیه خزر موسوم به مجمع اقتصادی خزر 
با حضور نخســت وزیران، وزرای اقتصاد و 
هیأت هــای تجاری بخــش خصوصی پنج 
کشور این حوزه روزهای ۲۹ و ۳۰ بهمن به 
میزبانی معاون اول رئیس جمهور در تهران 
برگزار خواهد شد. در این رویداد اقتصادی 
بین المللــی نخســت وزیــر فدراســیون 
روســیه، جمهوری آذربایجان، قزاقستان، 
ترکمنســتان و معــاون اول رئیس جمهور 
ایران حضور خواهند داشت. ریاست هیات 

ایرانی برعهده محمدرضا عارف است.
محیــط ۶۵۰۰ کیلومتری دریــای خزر با 
تمام ظرفیت های کشف شــده و نشده آن 
در حوزه منابــع انرژی یکــی از مهمترین 
کانون هــای گفت وگو، همــکاری و گاهی 
چالش بــرای جمهــوری اســلامی ایران، 
روسیه، جمهوری آذربایجان، ترکمنستان 
و قزاقستان اســت. اولین دوره گفت وگوها 
درباره منافع هریک از این کشــورها ســال 
۱۳۸۱ و بــا حضور ســران پنج کشــور در 
عشــق آباد ترکمنســتان برگزار شد و از آن 
زمان تا به امروز ایــن همکاری ها در قالب و 

سطوح مختلف ادامه یافته است.
سران این کشورها از آن تاریخ تاکنون ۶ بار 
در پایتخت های یکدیگر گــرد هم آمده اند 
تا درباره منافع، مزایــا و چالش های موجود 
در مرزهای آبی خــود به بحث و بررســی 
بنشینند. ترکمنســتان پس از دو دهه و در 
سال ۱۴۰۱ میزبان ششمین دوره اجلاس 
ســران بود و جمهوری اســلامی ایران هم 
سال آینده میلادی )۲۰۲۶( میزبان سران 
و روسای جمهوری کشورهای حاشیه خزر 
خواهد بود. اجلاس خزر اما محدود به سران 

و روسا نیســت و در ســطح نخست وزیران 
خارجــه،  امــور  وزرای  اول(،  )معــاون 
نمایندگان ویــژه و هیات هــای اقتصادی 
هم برگزار می شــود. تاکنون ۱۱ اجلاس در 
ســطح وزرای خارجه، ۹ نشست در سطح 
نماینــدگان ویــژه و ۲ اجــلاس اقتصادی 
کشورهای ساحلی دریای خزر برگزار شده 

است.
۵۰ میلیارد بشکه نفت و ۱۰۶ تریلیون فوت 
مکعب گاز طبیعی؛ این اعــداد، منابع ثابت 
شــده و احتمالی انرژی نــه در خلیج فارس 
که در دریای خزر اســت. گنجینه ای که به 
واســطه قرارگرفتن در میانه دو قاره آسیا و 
اروپا به عنــوان مهمترین مصرف کنندگان 
انرژی نگاه بسیاری از قدرت های جهان را به 
خود جلب کرده است. در حال حاضر رقابت 
گسترده ای برای اتصال منابع این حوزه آبی 
به بخش های مختلف آسیا و اروپا در جریان 
اســت که ابَرَ کریدورهایی چون شــمال-

جنوب یکی از آن هاست. این اما تنها مزیت 
بزرگترین دریاچه جهان نیست، این حوزه 
آبی زیســتگاه حدود نود درصــد از ماهیان 
خاویاری ســیاه و قرمزی اســت که ارزش 

غذایی و دلاری بالایی دارد. صنعت توریسم 
در کرانه های مختلف این دریاچه به عنوان 
یکی از مهمترین منابع درآمدی دولت های 

آن تعریف شده است.
 اهمیت موارد اشاره شــده کشورهای این 
حوزه را به تعییــن و تدوین چارچوبی برای 
بهره مندی عادلانه و قانونی از منابع دریاچه 
ترغیب کرده اســت و کنوانسیون حقوقی 
دریای خزر مهمترین این تلاش هاست که با 
وجود برخی ایرادات و نارضایتی های ایران، 
می تواند مهمترین ســند حــل اختلافات 
کشــورهای حاشــیه تلقی شــود.از میان 
پنج کشــور حاشــیه خزر، ایران به واسطه 
دسترســی به آب های آزاد نقش اول تمام 
ســناریوهای اقتصــادی را می تواند بازی 
کند و این توانســتن در سایه ایجاد و تثبیت 
مســیرهای ترانزیتی جدید و موجود است. 
این مزیت ژئوپلیتکی ایــران، باید در جذب 
سرمایه های کشــورهای حاشیه خزر برای 
ســرمایه گذاری در حوزه حمل ونقل نقش 

مهمی ایفا کند.
دریاچه خزر برای کشــورهای حاشیه آن، 
با وجود تمام ظرفیت های اشــاره شده و در 

کنار اهمیت سیاســی آن، دارای ارزشــی 
اقتصادی-تجاری بــوده و از این رو اجلاس 
اقتصادی خزر به عنوان یکــی از مهمترین 
زیر مجموعه های اجلاس خزر محســوب 
می شود. نشســتی که برای نخســتین بار 
مرداد سال ۹۸ به میزبانی منطقه توریستی 
»آوازه شهر« ترکمن باشــی ترکمنستان، 
برگزار شــد. مجمعــی متشــکل از وزرای 
اقتصادی، هیات های تجــاری بخش های 
دولتی و خصوصی که گردهم آمدند تا برای 
بهره گیری از ظرفیت های یکدیگر به تفاهم 
رســند. دومین دوره این مجمع مهر ۱۴۰۱ 
در مســکو، پایتخت روســیه برگزار شد و 
سومین دوره آن ۲۹ و ۳۰ بهمن سال جاری 

در تهران برگزار خواهد شد.
تهران، مسکو، عشــق آباد، باکو و آستانه در 
مجمع اقتصادی خزر در پی بستری هستند 
که بتوانند از ظرفیت های چشم گیر یکدیگر 
برای توسعه اســتفاده کنند از این رو سران 
کشــورهای حاشــیه خزر در پنجمین دور 
نشست خود در قزاقستان بر تداوم برگزاری 
منظم نشســت های اقتصــادی تاکید ویژه 

کردند. 

پزشکیان:  به دنبال جنگ نیستیم

خریدار  رهبر انقلاب بیــان کردند: مردم 
مشــکلات و توقعات بــه حقی دارنــد، اما 
راهپیمایی عظیم ملت در ۲۲ بهمن نشــان 
داد که تهدیــد نرم افزاری دشــمن بر این 

کشور و این ملت کارساز نبوده است.
 رهبر معظم انقلاب اسلامی در سالروز قیام 
عظیم مردم تبریــز در ۲۹ بهمن ۱۳۵۶ در 
دیدار هزاران نفر از مردم این شهر، »ایمان، 
غیرت دینی، پیشــتازی و الگوسازی« را از 
خصوصیات مســتمر مــردم آذربایجان و 

تبریز خواندند.

تهدید نرم افزاری دشمن تا امروز 
کارساز نبوده است

رهبر انقــلاب فرمودنــد: مردم بــا وجود 
مشــکلات و توقعات به حقی کــه دارند در 
راهپیمایی عظیم ۲۲ بهمن نشان دادند که 
تحرکات و تهدیدات نرم افزاری دشمن برای 
دســتکاری افکار عمومی و ایجاد اختلاف و 
تردید، تاکنون بی اثر بوده و همه رســانه ها، 
صاحبــان اندیشــه و بیان و قلــم، اصحاب 
هنر و دانش و آمــوزش و آحاد جوانان فعال 
در فضای مجازی باید همــه توان خود را به 
میدان بیاورند تــا دفاع موفــق نرم افزاری 
ملت در مقابل طرح های پیچیده دشــمن 
اســتمرار یابد.حضرت آیت الله خامنه ای، 
ایمــان و روحیه جوانــان امــروز تبریز را 
میراث قیام آفرینان ۲۹ بهمن ۵۶ خواندند 
و افزودند: جوان امروز، دوستان و دشمنان 
را می شناســد و در مقابــل عربده های یک 
نفر از آن طــرف و زوزه های یــک نفر از این 
طرف، بــه دور از ترس و انفعال، احســاس 
قــدرت می کنــد و در مقابــل حوادثی که 
افراد کارکشته عرصه سیاســت را متزلزل 

می کند، مثل کوه ایستاده است.

ایمان، غیرت دینی، پیشتازی و 
الگوسازی چهار ویژگی ممتاز مردم 

تبریز و آذربایجان شرقی
ایشــان آگاهــی جوانــان آذربایجــان از 
خصوصیــات حادثه عظیــم ۲۹ بهمن و به 
وجودآورندگان آن را ضروری برشــمردند و 
این شــناخت را مانع غلبه روایت های غلط 
دشــمن بر اذهان خواندند.رهبر انقلاب از 
آذربایجان و تبریز به عنوان ســد مستحکم 
ایران در مقابل تعــرض بیگانگان یاد کردند 
و با اشاره به جمله ای از ســتارخان مبنی بر 
اینکه »زیر هیچ بیرقی جــز بیرق اباالفضل 
العبــاس نمی روم«، گفتنــد: تبریزی ها در 
موارد متعــدد با صبر و ایســتادگی و ایمان 

دشمنان را مجبور به فرار کردند.
ایشــان با اشــاره به تــلاش برخــی افراد 
منحرف و وابســته به دســتگاه های رژیم 

طاغوت برای تبدیل هویــت آذربایجان به 
هویتی غیراســلامی، گفتند: آنهــا با تکیه 
بر خصوصیات قومــی و نــگاه ضددینی و 
اصطلاحاً ســکولار، درصــدد تغییر هویت 
حقیقی مــردم آذربایجان بودنــد که ناکام 
ماندنــد و در همان دوران، تبریــز با تقدیم 
گوهرهــای درخشــانی ماننــد علامــه 
طباطبایی، علامه امینی و اســتاد شهریار، 

نام و اعتبار ایران را بالا برد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای، »ایمــان 
اســلامی« و »غیرت دینی« مردم تبریز را 
دو عامــل اصلی قیام ۲۹ بهمن دانســتند و 
گفتند: بزرگی آن قیام فقط به این نیســت 
که رژیم طاغــوت را مجبور کــرد تانک به 
خیابان ها بیاورد، بلکه عظمت آن حادثه به 
این است که برای همه ملت الگو شد و مردم 

شهرهای مختلف را به میدان مبارزه آورد.
ایشان »پیشــتازی« در مســائل و حوادث 
مختلــف را دیگر خصوصیت مــردم تبریز 
خواندنــد و گفتنــد: میــراث گرانقــدرِ 
ایستادگی، احســاس توان و قدرت و دوری 
از انفعال کــه امــروز در دیــار آذربایجان 
می بینیم، یادگار آن دوران است و باید برای 

پیشرفت کشور به آن تکیه کرد.
»الگوســازی« از دیگــر ویژگی های مردم 
تبریز بود که کــه رهبر انقــلاب در تبیین 
آن بــه تجلیل از شــهدای گرانقدری مانند 
ثقه الاســلام، شــیخ محمــد خیابانــی، 
ســتارخان، باقرخان و شــهیدان سرافراز 
آذربایجان در دفاع مقدس از جمله شهیدان 
باکری پرداختند.حضرت آیت الله خامنه ای 
پیشــتازی تبریز بعد از اصفهان را در تقدیم 
تعدادی زیــادی از علمای بــزرگ یادآور 

شــدند و گفتند: این دو شــهر در پرورش 
علمای برجسته، نمونه هستند.

امروز از لحاظ دفاع سخت و تهدید 
سخت افزاری دشمن هیچ نگرانی و 

مشکلی نداریم
ایشان ســطح توان دفاعی ایران را در مقابل 
تهدیدات ســخت، عالی خواندند و گفتند: 
دوســتان و دشــمنان ما هم این واقعیت را 
می دانند و ملت هم از این لحاظ احســاس 
امنیت می کند.حضــرت آیت الله خامنه ای 
تأکید کردنــد: بنابراین، مســئله امروز ما 
تهدید سخت افزاری دشــمن نیست بلکه 
تهدیــد نرم افــرازی اســت.رهبر انقلاب، 
معنــای تهدیــد نرم افزاری را دســتکاری 
افکار عمومی، ایجاد اختلاف و ایجاد تردید 
در »محکمات انقلاب اســلامی و ضرورت 
پایــداری در مقابل دشــمن« دانســتند و 
گفتند: بدخواهان به این نتیجه رســیده اند 
که راه فائق آمدن بر ملت ایران و عقب راندن 
جمهوری اســلامی از مواضع قدرتمندانه 
خود، بکارگیــری تهدیدهــای نرم افزاری 
اســت که البتــه تا امــروز موفق نبــوده و 
نتوانســته اند با وسوســه های خود، ملت و 

جوانان ایران را از عزم و حرکت بازدارند.
ایشــان راهپیمایــی عظیــم ۲۲ بهمن را 
نشانه ای آشکار از کارساز نبودن تهدیدهای 
نرم افــزاری خواندند و افزودنــد: حضور با 
شــکوه و با عظمت آحاد مردم آن هم پس از 
گذشت ۴۶ ســال از پیروزی انقلاب، امری 
بی نظیر در دنیا است و مردم نشان دادند که 
مشــکلات و توقعات به حقی که دارند، مانع 

حضور آنها برای دفاع از انقلاب نمی شود.

صاحبان دستگاه های تبلیغاتی
 باید تمرکز خود را برای مقابله با 

تهدید نرم افزاری دشمن قرار دهند
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا تأکید بر 
اســتمرار مقابله بــا نیرنگ های دشــمن، 
گفتند: مسئولان دســتگاه های تبلیغاتی و 
آموزشی و رســانه ای، صاحبان بیان و قلم، 
اصحاب دانش و هنر و آحــاد جوانان فعال 
در فضای مجازی، نقاط مورد توجه دشمن 
برای نفوذ در افکار عمومی را شناســایی و 
آنها را با تولید محتوا و فکر و اندیشه مسدود 

کنند.
ایشــان دفاع نرم افزاری در شرایط کنونی را 
مهم تر از دفاع ســخت افزاری برشمردند و 
در تبیین علت این اهمیت گفتند: نقص در 
دفاع ســخت افرازی با دفاع نرم افزاری قابل 
جبران اســت همچنانکه تاکنون بارها این 
کار انجام شــده اما مشــکلات نرم افزاری با 

ابزارهای سخت افزاری قابل رفع نیست.
رهبر انقلاب، جوانان را بــرای تقویت دفاع 
نرم افزاری، به انــس با مفاهیم و ویژگی های 
انقلاب و بیانات امام بزرگوار توصیه کردند و 
افزودند: انقلاب ما به معنی حقیقی، مبارزه 
»نور با ظلمت« و »حــق با باطل« و در صدد 
اعتلا ملت ایران و عظمت بخشــی به آینده 

آن و نشان دادن هویت ملی بوده است.

علت عصبانیت مستکبرین عالم از 
جمهوری اسلامی، ایستادگی ملت 

ایران در مقابل آنها است
ایشــان با اشــاره به پیشــرفت در مســیر 
تحقق اهــداف انقــلاب، افزودنــد: البته 
ما هنــوز به اهــداف انقلاب به طــور کامل 

دســت نیافته ایم و در زمینــه عدالت، رفع 
شکاف های اجتماعی و بعضی مسائل دیگر 
دشواری هایی داریم که باید با تلاش بیشتر 
عقب ماندگی ها را جبــران کنیم اما انقلاب 
توانســته هویت مســتقل خود را به عنوان 
پایگاهی عظیم و امیدبخش برای ملت های 
منطقه و حتی فراتــر از منطقه حفظ کند و 
علت عصبانیت مستکبران و استعمارگران 
جهان و عناصر پلید جنایتــکار نیز، توانایی 
جمهوری اسلامی در ماندگاری و ایستادگی 
و نشان دادن مشت محکم خود به آنها است.
حضرت آیت الله خامنــه ای برخی تحلیل ها 
مبنی بر دشمن تراشــی ملت ایــران برای 
خود را نادرســت خواندند و گفتند: دشمنی 
دستگاه های سیاســت گذار آمریکای جبّار 
بخاطر »مرگ بــر آمریکا« گفتن نیســت 
بلکه ریشــه در این واقعیــت دارد که ایران 
با همت و فــداکاری مردم توانســته از یوغ 
اســارت اســتعمارگران خارج شــود و زیر 
بار تحمیل های آنها نرود.ایشــان ســخنان 
زورگویانه آمریکایی ها و مطالبه تصرف یا به 
نام زدن بخشی از کشورها را جلوه ای از باطن 
زشت، خشن، غارتگر و سلطه گر مستکبرین 
و شــبکه پیچیده صهیونیســم خواندند و 
افزودنــد: آنهــا نمی توانند ایــن واقعیت را 
تحمل کنند که ملت ایران با ایســتادن روی 
پای خود و اعتــراض به ظلم و تجــاوز آنها، 
حکومتی تشــکیل داده که با گذشــت ۴۶ 

سال، روز به روز قوی تر شده است.
رهبر انقلاب، مخاطب اصلی ســخنان خود 
را جوانان ایران خواندنــد و خطاب به آنان 
تأکید کردند: امروز مســئولیت شما حفظ 
روحیه انقلابی، تقویت پیشــرفت و حرکت 

در راه رسیدن به اهداف انقلاب است.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین با 
گرامیداشــت یاد امام جمعه شهید و فقید 
تبریز مرحوم آل هاشم و اســتاندار جوان و 
انقلابی آذربایجان شــرقی و همه شهیدان 
حادثه تلخ سقوط بالگرد شــهید رئیسی و 
همراهــان، حضور آقای پزشــکیان در این 
دیدار را نشــانه خوی مردمی رئیس جمهور 
دانستند.در ابتدای این دیدار حجت الاسلام 
والمســلمین مطهری اصــل نماینده ولی 
فقیه در اســتان آذربایجان شــرقی و امام 
جمعه شــهر تبریز ضمن گرامیداشــت یاد 
شهیدان خدمت با تأکید بر تمامیت ارضی 
ایران زمین و همسایگان آن، مرز آذربایجان 
شــرقی را مرز همدلی، دوســتی، آرامش و 

مبتنی بر امنیت پایدار خواند.
حجت الاســلام و المســلمین مطهــری 
همچنین گزارشــی از اقدامــات فرهنگی، 
علمی، سیاسی و اجتماعی نهاد نماز جمعه 

را در این استان بیان کرد.



وزیر راه و شهرسازی:

دولت ورود بخش خصوصی به توسعه سواحل مکران را تسهیل می کند

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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به گزارش خریدار مطرح شد:
وشن های خصوصی سازی صنایع  سایه ر

وسازی خودر
ادامه از صفحه قبل

دوم اینکه در مدیریت بخش خصوصی منابــع و مصارف مالی همچون 
بخش دولتی نخواهد بود که مدیر دولتی منابع مالی نامحدود داشــته 
باشــد اگر هم منابع مالی و موجودی ارزی و ریالی زیــادی هم در این 
بخش وجود داشته باشد حساب و کتاب منابع  در کنار مصارف  بشدت 
از سوی ســرمایه گذار پیگیری میشــود و مدیریت بخش خصوصی به 
مراتب ســخت تر از مدیریت دولتی انهم آنچه طی این سالها در صنعت 
دولتی خودرو گذشــت و هیچ گاه مدیری در این حوزه بدلیل خطاهای 
راهبردی و تصمیم گیری موجب زیان حالیــه عامدانه یا از روی تغافل 
نیازی به پاســخگوئی نداشــته و این تجربه عدم پاســخگوئی از گروه 
مدیریتی دولتی به همراه تعویض دولتهــا و جناحها به گروه دیگر بارها 
دیده شــد و یکی از علل کاهش رشد وتوســعه این صنعت همین عدم 

پاسخگوئی به مراجع بالا دستی و مردم بوده و خواهد بود .
مطلب بعدی اینکه با مطالعــه مدلهای موفق جهانــی و برخی صنایع 
موفق داخلی همچون صنایع پر افتخار دفاعی آنهم در همان شــرایط 
مشابه تحریم و مشــکلات بمراتب بیشــتر از صنعت خودرو سازی هر 
چند نگاه به این دو مقولــه در ایجاد نتایج  تفاوتهــای دارد اما موفقیت 
در شرایط مشابه نشان از نوع عملکرد تیم مدیریتی داشته که استفاده 
از این نوع الگو ها میتوانــد به این بخش کمک شــایانی کند . بهرحال 
مدیریت هر موسسه نیاز به زمان کافی جهت برنامه ریزی و عمل به آن 
برنامه ها دارد .متاسفانه در سیســتم مدیریت دولتی این الگو برداری از 
مدلهای خارجی و داخلی موفق به دلایــل مختلف و مهمتر از همه بازار 
بدون رقیب و پر منفعت این حوزه و گاها زمانهای بسیار کوتاه مدیریتی 
)بخوانید کمتر از شش ماه (مغفول ماند که بخش خصوصی حتما از این 
منظر به موضوع توجه ویژه ای  خواهد کرد و تمام تلاش خود را در ایجاد 
موفقیت حتی بــا الگو برداری از همه مدلهای موفــق داخلی و خارجی 
بکار خواهد بست .که اگر غیر این تصورو تصویر دیگری در ذهن داشته 
باشد بدون شک نه تنها در جاده رشــد و توسعه قدمی نخواهد توانست 
بردارد که مقدمات پس رفت از وضعیــت قبلی یعنی مدیریت دولتی را 
نیز بوجود خواهد آورد .و نکته پایانی اینکه در شرایط فعلی که دشمنان 
قسم خورده کشور هیچ میلی به پیشرفت و برون رفت از مشکلات مردم 
مظلوم اما ســرافراز و مقاوم و پای کار ایران را بر نمــی تابند با کمک از 
منابع مالــی و مدیریت بخش خصوصی احتمال بالائــی در رفع و برون 

رفت از مشکلات این صنعت وجود خواهد داشت .
به امید ایرانی سربلند و سرافراز 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد

راه اندازی تاکسی  هوایی تا پایان سال
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: حتما به وعده راه اندازی 

تاکسی  هوایی زنجان - البرز تا پایان سال عمل خواهیم کرد.
حســین پورفرزانه - معاون وزیــر راه و شهرســازی - آخرین وضعیت 
تاکســی های هوایی را تشــریح کرد و گفت: چون مقدمات اجرایی این 
پرواز از جنــس هماهنگی میان چند دســتگاه اســت، در حال حل و 
فصل آن هســتیم و توافقات مورد نظر نیز انجام شــده است.وی گفت: 
حتما به وعده ای که داده ایم عمل خواهیم کرد و تا پایان ســال تاکسی 
هوایی زنجان به البرز راه اندازی می شــود.چندی پیش رئیس سازمان 
هواپیمایی کشــوری اعلام کرد کــه برنامه داریم تاکســی هوایی را در 
مســیر فرودگاه زنجان به فرودگاه پیام البرز راه اندازی کنیم. همچنین 
راه اندازی این تاکســی ها برای جزایر کیش به هندورابی نیز در دستور 
کار است.وی گفته بود که در حال حاضر حدود ۱۰ تا ۱۲ هواپیمای زیر 
۱۹ نفر در کشــور داریم که قابلیت پرواز در این بخــش را دارند.گفتنی 
 Air Taxi است؛ تاکسی های هوایی که با نام هایی مثل تاکسی پرنده و
نیز شناخته می شوند، هواپیماهای کوچک، سبک و فوق سبکی هستند 
که برای مســافت های کوتاه و فوری استفاده می شــوند. این هواپیماها 
برنامه پروازی مشــخصی ندارند و می توانند بــا حداقل ظرفیت ممکن 

یعنی اندازه یک تاکسی یا اتوبوس با سرعت بالا مسافر جابجا کنند.
این هواپیماها با وزن کم و قابلیت کنترل بالا، می توانند در بســیاری از 

فرودگاه های کوچک نشست و برخاست کنند.
 

وزیر اقتصاد اعلام کرد
آمادگی لازم برای مقابله با تحریم ها را داریم

وزیر امور اقتصــادی و دارایی از برنامه ریزی هــای لازم اقتصادی برای 
مقابله با تحریم ها خبر داد و گفت: اکنون که ۱۱ ماه از ســال گذشــته، 
رشــد ۱۸ درصدی در تجارت غیرنفتی را تجربه کردیم و صادرات نفت 
هم روند خوبی دارد.عبدالناصر همتی در حاشیه کنفرانس »بازارهای 
نوظهــور، چالش ها و فرصت ها« در عربســتان ســعودی در خصوص 
طرح مجدد فشــار حداکثری و برنامه هــای ایران بــرای مقابله با آن، 
یکی از اتفاقات مهمی در چند سال گذشــته علیه ایران را تحریم های 
ظالمانه از دوره قبل ترامپ دانســت و اظهار کرد: جمهوری اســلامی 
ایران روش های مختلفی برای خنثی کردن ایــن تحریم ها اجرا کرد و 

نشانه های آن رشد اقتصادی مثبت در سال های اخیر ایران است.

وی ادامه داد: روند همکاری با کشــورهای مختلف منطقه و جهان نیز 
رو به گسترش است به طوری که کشور در ۱۱ماهه نخست سال جاری 
رشد ۱۸ درصدی تجارت غیرنفتی را داشــته است. همچنین صادرات 
نفتی ما روند خوبی دارد، پس ما توانستیم فشار را بر کشور رد کنیم و در 

آینده در این راستا نیز تلاش بیشتری خواهیم کرد.
همتی که با بلومبرگ شرق گفت وگو می کرد، به موضوع صادرات نفتی 
اشاره کرد و گفت: سال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ علاوه بر حاکم بودن ترامپ، 
کرونا نیز باعث شــد تا صادرات نفتی ایران کاهش شــدیدی پیدا کند و 
باعث فشار بر اقتصاد ما شد. اکنون فشــار اقتصادی زیادی بر روی مردم 
ایران است اما برنامه ریزی لازم و سناریوهای مختلف اقتصادی را آماده 
کردیم تا در مقابل تصمیمات علیه ایران اجرا کنیم. حتی تمام کشورها 
به علت فشــارهای یک طرفه آمریکا به یک نوع همــکاری و هماهنگی 
متوسل شدند، اتحادیه هایی مانند بریکس، D۸ و روابط دوجانبه که ما 
آمادگی لازم در مقابل این فشــارها را داریم.وزیر امور اقتصادی و دارایی 
محور کنفرانس العلا را چگونگی افزایش تاب آوری اقتصادهای نوظهور 
و تاب آوری در مقابل فشارها و شــوک های اقتصادی که بر کشورها وارد 
می شــود عنوان و اظهار کرد: باتوجه به علاقه مندی کشورهای همسایه 
به این نتیجه رسیدند، ثبات منطقه در روابط اقتصادی خوب با یکدیگر 
اســت و با این روابط می توانند هم ثبات را حاکم کننــد و هم تاب آوری 
کشــورها در مقابل فشــارها را افزایش بدهند که ما دراین خصوص نیز 

آمادگی همکاری نزدیک با کشورهای منطقه را داریم.

یادداشت

بازار

خریدار   وزیر راه و شهرســازی گفت: نظر 
دولت در توسعه سواحل مکران این است که 
کمترین دخالت را داشته و بخش خصوصی 
نقش محوری داشته باشــد. بر این اساس، 
دولــت ورود بخش خصوصی را به توســعه 

مکران تسهیل می کند.
فرزانه صادق در گفت وگویی اظهار داشت: 
از ســال های گذشــته طرح های مختلفی 
برای توسعه مکران داشتیم که این طرح ها 
به اطلاع رئیس  جمهوری رســیده است اما 
رئیس  جمهوری معتقد اســت برای توسعه 
مکران و اقتصاد دریامحــور باید طرحی نو 
دراندازیم و این طرح نو اســتفاده از نظرات 

مشاوران بین المللی را مد نظر دارد.
وی گفت: با بررســی هایی که انجام دادیم 
و گفت وگــو بــا مشــاوران بین المللــی، 
الان بــه اینجــا رســیده ایم کــه شــرح 
خدمات و چشــم انداز ترســیم شده است. 
زیرســاخت هایی برای توســعه مکران نیاز 
داریم، از بنــدر گوادر تا شــلمچه، کریدور 
جاده ای ساحلی ما اســت که باید به پایان 

برسانیم.
صادق افزود: در کنار این پروژه، ریل چابهار 
تا ســرخس در حال ســاخت اســت. این 
پروژه ها موضوعات کلیدی توســعه مکران 
و توسعه دریا محور است و زیرساخت ها در 

حال آماده سازی است.
وی تصریح کرد: نکته دوم و مهم تر استفاده 
از نیروهای بومــی و محلی در ایــن برنامه 
توســعه ای اســت. این ارتباط دوطرفه در 
پایداری، رونق و توســعه ســواحل مکران 

بیشترین اثر را دارد.

تهران و مسکو با قطعیت بر تکمیل 
خط ریلی رشت- آستارا تأکید دارند

این عضو کابینه دولــت چهاردهم در ادامه 
اظهــار داشــت: تکمیل کریدور شــمال- 
جنــوب از ســال ها قبــل و در دولت های 
مختلف پیگیری شده اســت. اتصال ریلی 
آســتارا در شــمالی ترین نقطه کریدور به 
بندرعباس در جنوبی ترین نقطه مورد نظر 

این پیگیری ها است.
وی گفت: در دولت قبل بــرای اتصال ریل 
رشت به آســتارا با روســیه تفاهماتی شده 
اســت، در این پروژه تملک اراضی اهمیت 
دارد، دولت ایران باید اراضی را تملک کند و 
دولت روسیه تسهیلات را برای ساخت خط 

که با ریل ایرانی است، تخصیص دهد.
صادق با بیــان اینکه طی یک ماه گذشــته 
پنج جلسه با وزیر حمل و نقل روسیه برگزار 
کردیم، افــزود: این پروژه برای دو کشــور 
استراتژیک بوده و حمل کالا و بار مهم ترین 
موضــوع تکمیل کریــدور ریلی شــمال- 

جنوب است.
وی یادآور شــد: رئیس  جمهوری بر اجرای 
پروژه تأکید داشــته و دستوری برای تأمین 

منابع تملک اراضی صادر کرده  است.

وزیــر راه و شهرســازی خاطرنشــان کرد: 
تفاهمات اجــرای این پــروژه از قبل انجام 
شــده و تلاش ما اجرای تفاهمات است. دو 
کشور با قطعیت بر تکمیل خط ریلی رشت-

آستارا تأکید دارند و تأمین منابع را شخص 
رئیس جمهوری پیگیری می کنند.

وی گفت: بــرای تملک اراضــی پنج هزار 
میلیارد تومــان نیاز داریم که ایــران آن را 
تأمین می کند. برای ســاخت خط و تأمین 
ناوگان نیز از ۱.۶ میلیارد یورو وام روســیه 

استفاده می کنیم.
صادق ادامه داد: به جز این پروژه، تفاهمنامه 
دیگری با روســیه امضا کردیم و نقشــه راه 
بین دو کشور تا ســال ۲۰۲۵ ترسیم شده 
که طبق آن مشخص شــده چه اقداماتی تا 
این ســال انجام یا پیگیری شود و خط ریلی 
رشت- آســتارا یکی از محورهای این نقشه 

راه است.
وی خاطرنشــان کرد: همچنیــن در حوزه 
صنعت هوایی، تعمیــرات و تجهیز ناوگان 
هوایی، در حوزه جــاده ای، ریلی، بندری و 
گردشگری دریایی تفاهماتی با روسیه امضا 

کردیم.
این عضــو کابینه دولــت چهاردهم تاکید 
کرد: تلاش ما این اســت همــه موضوعات 

تفاهمنامه با روسیه به پیش برود.
وی با بیــان اینکــه ارتباط با همســایگان 
و کشــورهای منطقه به توســعه کشــور 
می انجامــد، اظهــار داشــت:  موقعیــت 
ژئوپولیتیــک ایــران نیــز به توســعه این 
کشــورها کمــک می کنــد. راه ارتبــاط، 
رفت وآمــد، بار و مســافر به توســعه منتج 
می شود که آرامش و صلحی را که به آن نیاز 

داریم، به دنبال دارد.

برنامه های دولت برای ساخت مسکن
وزیر راه و شهرســازی در ادامه در خصوص 

تکمیــل واحدهــای نهضت ملی مســکن 
اظهار داشــت: اگر قرار اســت دولت اصل 
۳۱ قانون اساســی را اجرا کند، هدفگذاری 
باید درست باشــد. در تلاش هستیم با همه 
محدودیت هــای منابع، ۸۰۰ هــزار واحد 
حمایتــی در قالب نهضت ملی مســکن را 
تحویــل دهیم و بــه دنبال آن هســتیم تا 
تســهیلات را بــرای این ۸۰۰ هــزار واحد 

تأمین کنیم.
وی بیان داشــت: با قطعیت نمی توان گفت 
که همه ۸۰۰ هــزار نفر متقاضی مســکن 
حمایتی جــزو دهک هــای یک تا ســه یا 
دهک های زیر دهک پنج هســتند، بر این 
اساس شــفافیت و شناســایی متقاضیان 
دهک هــای یک تا ســه هدف نخســت در 

ساخت واحدهای حمایتی است.
صادق تصریح کرد: منظور این نیســت که 
متقاضیان دهک های دیگــر نباید مد نظر 
باشند، معتقدیم اگر دولت قرار است به طور 
مستقیم در خانه سازی دخالت کند، باید به 
خانه دارشدن دهک های یک تا سه معطوف 

شود.
وی خاطرنشــان کرد: تخصیص تسهیلات، 
تامین زمین و همراهی با بخش خصوصی، 
پیمانــکاران و انبــوه ســازان از جملــه 
برنامه های دولت برای ساخت مسکن است.

ایــن عضــو کابینــه دولــت چهاردهــم 
بیان داشــت: آورده ای کــه دهک های یک 
تا ســه باید داشته باشــند قابل پیش بینی 
نیســت، زیرا بعضاً خانوارها نمی توانند این 
آورده را تأمیــن کنند، برنامه ما این اســت 
که متقاضیان این دهک ها با اجاره به شرط 
تملیک خانه دار شوند؛ یعنی اجاره  به عنوان 

اقساط تسهیلات و آورده لحاظ می شود.
وی با اشــاره به برنامه دولت برای نوسازی 
بافت های فرســوده، گفــت: اولویت دیگر 
دولت در ســاخت مســکن، توجه ویژه به 

این بافت هاست، ســکونت در این بافت ها با 
کمترین ایمنی و دسترســی کم به خدمات 

است.
صــادق اظهــار داشــت: در شــهرهای 
کوچک و متوســط پاســخگویی بــه نیاز 
مسکن محرومان راحت تر اســت و در این 
شهرها سریعتر به هدف می رســیم، اما در 
کلان شــهرها و مراکز اســتان نیاز به زمان 
بیشتری برای تولید مسکن داریم و به طور 
قطع تأمیــن منابع دولتــی اثرگذار خواهد 

بود.

تسهیلات بانک ها
وی در ادامــه تاکید کــرد: اینکــه میزان 
تسهیلات مســکن باید افزایش پیدا کند، 
قطعی اســت اما به دلیل ناترازی سیســتم 

بانکی، مبلغ مورد بحث است.
وزیر راه و شهرســازی توضیح داد: تا قبل از 
دولت چهاردهــم از ۸۰۰ هزار واحد، حدود 
۳۷۰ هزار واحد تســهیلات بانکی دریافت 
کرده اند. در چند ماه اخیــر ۴۰ هزار واحد 
دیگر هم تســهیلات گرفته اند و دست کم 
۴۰۰ هزار واحد دیگر باید به سیستم بانکی 

وصل شوند.
وی گفت: در جلسات با بانک مرکزی، سهم 
هر بانک از تسهیلات پرداختی به این ۴۰۰ 
هزار واحد، مشــخص و به بانک ها ابلاغ شد 
و امیدواریم تا پایان ســال ســهم الشراکه 
بانک ها به واحدهای باقی مانده متصل شود.

تامین زمین
صادق خاطرنشــان کرد: برنامــه  دیگر ما 
تأمین و آماده ســازی زمین برای ســاخت 
مسکن است که در وزارتخانه شتاب گرفته 

است.
وی یادآور شــد: در دولت چهاردهم با توجه 
به لزوم اجرای قانون حمایــت از خانواده و 

جوانی جمعیت و قانون جهش تولید مسکن 
در راستای تأمین مسکن محرومان، تاکنون 
بیش از سه هزار و ۶۰۰ هکتار اراضی الحاقی 
به محــدوده شــهرها یا در قالب شــهرک 
مسکونی دولتی، آماده ســازی و در مرحله 
واگذاری به متقاضیان بــرای احداث واحد 
مسکونی و اجرای خدمات زیربنایی از سوی 

دستگاه های خدمات رسان قرار گرفت.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: از این اراضی 
نزدیک به ۴۰ هــزار واحــد در قالب طرح 
جوانــی جمعیت تــا پایان امســال واگذار 
می شود. همچنین تا پایان سال، زمین لازم 
برای ۴۰ هزار واحد مسکن در قالب احداث 
مســکن محرومان در اختیار بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی قرار می گیرد تا براســاس 
تفاهمنامه، پس از احداث واحدها در اختیار 

متقاضیان جامعه هدف قرار گیرد.
وی اظهــار داشــت: همچنین در ســه ماه 
نخست سال آینده ۵۰ هزار واحد مسکونی 
حمایتی شهری و روستایی با همه خدمات، 
افتتاح و تحویــل جامعه هدف می شــود. 
نوســازی و بهســازی مســکن روستایی، 
افزایش ســقف تســهیلات تا ۴۰۰ میلیون 
تومان و همچنیــن ظرفیت ســازی برای 
تأمیــن زمین برای احداث انواع مســکن از 
جمله مسکن معیشت محور در روستاها از 

دیگر اقدامات ما است.
صــادق اضافه کــرد: در زمینــه حمایت از 
مستأجران هم بسته ساماندهی بازار اجاره 
و حمایت از مستأجران تدوین شد که در دو 
ماه آینده در شــورای عالی مسکن تصویب 
می شود. این بسته شامل »تسهیلات کمک 
ودیعه با حمایــت ویژه از مســتأجران کم 
درآمد«، »افزایش عرضه مســکن و مسکن 
اجاره ای شــامل تسهیلات ســاخت برای 
واحدهای نیمه تمام«، »تسریع در تکمیل 
طرح های حمایتی« و »ســاخت مســکن 
اســتیجاری از ســوی بخش غیر دولتی و 

شهرداری ها« است.

هزینه تمام شده ساخت واحدها
وی بیان داشــت: یکی از مشــکلات ما در 
اجرای نهضت ملی مســکن این است که با 
توجه به تورمی که وجود دارد قیمت قطعی 
برای ساخت واحدها مشــخص نیست، در 
برخی پروژه ها مشــکلاتی بابــت افزایش 
هزینه ساخت به وجود آمده است اما تلاش 
و برنامه ما این اســت تا هزینه ها در ساخت 
مســکن حمایتی و همچنیــن واحدهای 
خودمالکــی یــا واحدهایــی که توســط 

تعاونی ها ساخته می شود، کمتر شود.
وی تصریح کرد: هزینه ساخت در پروژه های 
مختلف و در شــهرها و مناطق بــا توجه به 
دسترســی ها و خدمات زیربنایی، متفاوت 
است. تا پایان ســال هم میزان افزایش وام 
و هم پرداخت تســهیلات ۴۰۰ هزار واحد 

باقی مانده انجام می شود. 

با مصوبه جدید هیئت وزیران، دولت یک میلیارد دلار 
از صندوق توسعه ملی برای پرداخت کالابرگ برداشت 

خواهد کرد
طبق بند الف تبصره ۸ قانون بودجه سال جاری، دولت 
مکلف به اجرای کالابرگ الکترونیک اســت با این حال 
اجرای این طرح تقریباً از اوایل سال جاری متوقف شده 
بود اما طبــق اظهارات وزیر کار و البتــه مصوبه دولت، 

کالابرگ الکترونیک مجدد پرداخت خواهد شد.
احمدی میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این 
ارتباط گفته است که »زیرســاخت فناوری اطلاعات 
فراهم شده و بخشــنامه های مربوطه در حال ارسال به 
استان ها است، قبل از ماه مبارک رمضان در ۱۰ اسفند 
۱۴۰۳ اولین نوبت کالا بــرگ الکترونیک را به ۷ دهک 

درآمدی می دهیم.«
به گفته او، »کالابرگ الکترونیکی بــرای ۳ دهک کم 

درآمد بــه ازای هر نفــر ۵۰۰ هــزار و برای 
دهک های ۴ تــا ۷ هر نفر ۳۵۰ هــزار تومان 
داده می شــود تا از ۱۱ قلــم کالای منتخب 

استفاده کنند.«
آنطور کــه میــدری تاکیــد کرده اســت 
»کالابــرگ بــه ۷۰ درصــد جامعــه تعلق 
می گیرد و ۱۱ قلم کالای اساســی در قالب 

کالابرگ در فروشگاه ها به مردم ارائه خواهد شد.«
اقلام کالابرگ الکترونیک شــامل گوشت، مرغ، تخم 
مرغ، برنــج، ماکارونی، روغن، شــیر، پنیر، ماســت، 
حبوبات، قند و شــکر می شــود.حال بررسی مصوبه 
جدید هیئت وزیران نشــان می دهد که قرار اســت از 
محل صندوق توســعه ملی یک میلیارد دلار به منظور 

پرداخت کالابرگ برداشت خواهد کرد.
گفتنی است پس از گذشــت یک سال از اجرای طرح 

»مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها« 
که بــر اســاس آن خانوارهای مشــمول 
ســه دهک اول، مبلغ ۴۰۰ هــزار تومان و 
دهک هــای چهارم تا نهم مبلــغ ۳۰۰ هزار 
تومان یارانه دریافت می کردند، از خردادماه 
ســال ۱۴۰۲ طرح »کالابرگ الکترونیک« 
در حالــی کلید خورد که بــه دنبال آن، ۱۱ 
قلم کالای اساسی مورد تأیید انستیتوی تغذیه ایران 
جهت تأمین امنیت غذایی مردم در ســبدی غذایی 

تعریف شد.
در جریان اجــرای این طــرح، چند فاز و بــا افزایش 
فرایندهای تشــویقی متفاوت اجرایی شد که آخرین 
فاز اجرای این طــرح مربوط به ایام دهــه فجر ۱۴۰۲ 
بود. در اجــرای این فاز، در راســتای حمایت غذایی از 
خانــوار یارانه بگیر با اولویت خانــوار دهک های یک تا 

۷ درآمدی، دولت از ۱۷ بهمن ماه به مدت ســه ماه )تا 
۱۸ اردیبهشت ماه ســال ۱۴۰۳( مرحله جدید طرح 
کالابرگ الکترونیک را تحت عنــوان »طرح فجرانه« 
اجرا کرد که در این فاز، یک سبد ۱۱ قلمی برای تأمین 
حداقل کالــری، پروتئین، ریزمغــذی و ویتامین های 
لازم برای هر فــرد با قیمت های مبنای ســال ۱۴۰۱ 
انتخاب و مابه التفاوت قیمت سبد مبنای سال ۱۴۰۱ با 
قیمت روز )۱۴۰۲( از محــل یارانه جدید دولت تأمین 
شــد، به این صورت که قیمت روز سبد مشتمل بر ۱۱ 
قلم، ۷۴۳ هــزار و ۷۵۰ تومان بود که خانوار دهک های 
اول تا هفتم در صورت خرید بســته باید قیمت ســال 
۱۴۰۱ را به مبلغ ۵۲۳ هزار و ۳۰۰ تومان از جیب خود 
پرداخت می کردند و مابه التفــاوت آن تا قیمت روز به 
مبلغ ۲۲۰ هــزار و ۴۵۰ تومان از محــل اعتبار جدید 

دولت تأمین می شد.

صندوق

برداشت یک میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برای پرداخت کالابرگ

سازمان  فناوری  اطلاعات و شرکت گاز تفاهم نامه امضا کردند

ورود رسمی وزارت ارتباطات به برنامه ملی رفع ناترازی انرژی
خریــدار  در راســتای اجرایــی کردن 
پیشــنهادات وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات در زمینه حــل ناترازی های حوزه 
انــرژی و عادلانه ســازی توزیــع یارانه ها، 
تفاهم نامه همکاری میان ســازمان فناوری 

اطلاعات ایران و شرکت ملی گاز امضا شد.
مراسم امضای توافق نامه همکاری مشترک 
میان ســازمان فناوری اطلاعات و شرکت 
ملــی گاز در زمینه طراحی، پیاده ســازی، 
اســتقرار، نگهــداری و راهبری ســکوی 
 )BSS( یکپارچه خدمــات دیجیتال انرژی
درحوزه اجرای شرکت ملی گاز ایران برگزار 
شد.محمد محســن صدر-رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران- در این مراسم اظهار 
کرد: بیش از سه ماه اســت که پیشنهادات 
وزارت ارتباطات در زمینه رفع ناترازی های 
حوزه انرژی مطرح شــده و این پشنهادات 
در جلســاتی در ســطوح مختلف با حضور 

عالی رتبه تریــن مســئولان کشــور مورد 
بررسی قرار گرفته است.

وی گفت: در این میان وزارت نفت و شرکت 
گاز نیز پای این کار بودند که این امر نشــان 
از آن دارد که دغدغه رشــد و توسعه و رفع 

مشکلات مردم در این بخش ها وجود دارد.
معاون وزیر ارتباطات با بیان این مطلب که 
اکنــون نیازمند اقدامی جهــادی در حوزه 
حکمرانی داده هستیم، افزود: پیشنهادات 
وزارت ارتباطــات در بحث ناتــرازی انرژی 
مورد تائید سران قوا، رئیس جمهور، معاون 
اول ریاســت جمهوری و وزرایی مانند نفت 
و نیرو قرار گرفت و حتی از ســوی ریاســت 
جمهــوری از وزارت ارتباطــات اقدامــات 
عملیاتی صــورت گرفتــه در ایــن حوزه 

پیگیری می شود.
رئیس ســازمان فناوری اطلاعــات ایران 
همچنین بــه هماهنگی های ایجاد شــده 

با وزارت نفت و شــرکت ملی گاز اشاره کرد 
و آن را ســرآغاز اتفاقی مثبت دانست و ابراز 
امیدواری کرد بــا این رویدادهــا گام های 
بزرگتری در زمینه حاکمیت داده برداشته 
شــود.وی گفت: اطلاع رســانی به مردم در 
زمینه مالکیــت آنها از انرژی کشــور اقدام 
مثبتی اســت. اکنــون گفته می شــود در 
دوران پیک اگر مردم بــه میزان پنج درصد 
در مصرف خود صرفه جویی کنند دوره اوج 
مصرف عبور خواهیم کرد. احتمالا چنانچه 
مشترکان گاز و برق بدانند مالک چه میزان 
از این انرژی ها هستند در نحوه مصرف خود 
تجدید نظر خواهند داشت. اکنون در سطح 
دولت و ســازمان برنامه و بودجه به شدت از 
این طرح حمایت می شود و ما به بخش های 
مختلف آن فکــر کرده ایم که رونــد کار به 
گونه ای باشــد که نتایــج آن دلگرم کننده 
بوده و طبق برنامه زمــان بندی پیش رفته 

و نتایج مناسبی برجا گذاریم.
صدر ادامه داد: اکنــون در زمینه حکمرانی 
داده در دســتگاه های دولتی در حال انجام 
نوعی تقاطع گیری هستیم تا این اطلاعات 
منشا تصمیم گیری باشــد. این همبستگی 
و همدلی برای کشــور نتایــج اثرگذاری به 
همراه خواهد داشــت و ما نیز خود را مکلف 
می دانیم در زمینه رفع ناترازی گاز با قدرت 
و دقت بیشتری با شرکت ملی گاز همکاری 

داشته باشیم.
صدر در پایان نیز تاکید کرد: نباید مشکلات 
را به صورت بخشی در نظر گرفت و از سوی 
دیگر لازم است در بحث اشتراک داده های 
مفید و مورد نیاز دقت کافی وجود داشــته 

باشد.  
ســعید توکلی- مدیرعامل شــرکت ملی 
گاز ایران و معــاون وزیر نفــت- نیز در این 
مراســم اظهار کرد: در اوج ســرما و بحث 

ناتــرازی بودیم که از ســوی معــاون اول 
ریاســت جمهوری به ارگان هــای دولتی 
تاکید شــد برای کنترل ناترازی از ابزارهای 
غیرســخت افزاری بهره گرفته شود که این 
مطلب بــه پیشــنهادات وزارت ارتباطات 
اشاره داشــت. طرح های ارائه شده از سوی 
این وزارتخانه مورد اســتقبال قرار گرفت و 
شاید یکی از سریع ترین راهکارها برای رفع 

ناترازی همین پیشنهادات باشد.
وی ادامه داد: البته به غیر از موضوع ناترازی 
موارد و مباحــث دیگری نیز از ســوی این 
وزارتخانه مــورد اشــاره قرار داشــت که 
امیدواریم بــه این نقطه برســیم که مانند 
کشورهای پیشرفته تک تک کاربران بدانند 
سهم آنها از میزان انرژی کشور در چه حدی 
است و تمام مشــترکان بخش های مختلف 
خانگی و صنعتی و غیره در پروفایلی میزان 

مصرف خود را مشاهده کنند.
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هزینه رجیستری آیفون های واردشده قبل از رفع 
ممنوعیت اعلام شد

حقوق ورودی آیفون های موجود در کشور برای رجیستری معادل ۳۰ 
درصد قیمت گوشی تعیین شد.دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان 
توسعه تجارت حقوق ورودی گوشــی های آیفون موجود در کشور که 
قبل از مصوبه هیأت وزیران و آزاد ســازی واردات آیفون وارد کشــور 
شــده بودند را جهت اجرا به گمرک ابلاغ کرد تا امکان رجیستری این 
گوشی ها به صورت قانونی فراهم شود.در این بخشنامه آمده است: ثبت 
آن دســته از تلفن های همراه هوشــمند موضوع این مصوبه که قبل از 
ابلاغ این تصویب نامه در کشور موجود بوده اند منوط به پرداخت حقوق 
ورودی معادل واردات در سایر رویه ها ســی درصد )۳۰( خواهید بود.
گفتنی است فرآیند نحوه ثبت و رجیستری هنوز مشخص نشده است.

لازم به ذکر اســت، از حدود سه ســال پیش واردات گوشی های آیفون 
مدل ۱۴ به بعد ممنوع اعلام شــد تا اینکه اوایل آبان ماه ســال جاری 
دولت اعــلام کرد که قصــد دارد به منظــور تنظیم بــازار واردات این 
گوشــی ها را آزاد کند.در نهایت نیز با مصوبه هیئــت وزیران، واردات 
هر نوع تلفن همراه هوشمند با نشــان تجاری اپل مجاز شد و گمرکات 
کشــور نیز ملزم به انجــام تشــریفات گمرکی و ترخیــص این مدل 

گوشی های تلفن همراه شدند.
در این بین با توجه به اینکه گوشی های وارد شده مربوط به پیش از نهم 
آبان ماه )مصوبه هیئت وزیران در خصوص واردات و تعرفه رجیستری 
آیفون -۹ آبان ۱۴۰۳( قاچاق محســوب شــده و رجیستر نشده بودند 

دولت وعده داد که مشکل این مدل گوشی ها را نیز رفع خواهد کرد.
پس از گذشــت بیش از ۲ ماه، ۳۰ دی ماه اعلام شد که هیئت دولت در 
مصوبه جدیدی تاکید کرده که گوشــی های فعال قبل از مصوبه قانونی 

مذکور امکان رجیستر شدن را خواهند داشت.

 صرفه جویی ۵۴هزار میلیارد تومانی معدن
 و صنایع معدنی

 رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
)ایمیدرو( گفت: میزان صرفه جویی محقق شــده بــا راهبری و پیاده 
سازی سیاست بومی ســازی توسط این سازمان در ســال گذشته، به 

بیش از ۵۴هزار میلیارد تومان رسید.
به گزارش سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو(، 
محمد آقاجانلو با یادآوری اینکه، ایمیدرو به عنوان بازوی توســعه ای 
معدن و صنایع معدنی وزارت صمت، پیاده سازی سیاست بومی سازی 
در این حوزه را برعهده دارد، افزود: صرفه جویی محقق شده در شرکت 
های زیرمجموعه و تابعه ایمیدرو در سال گذشته به ۵۴.۴ همت )هزار 
میلیارد تومان( رسید.معاون وزیر صنعت معدن و تجارت تصریح کرد: 
این سیاســت در قالب بومی ســازی، توســعه فناوری و افزایش عمق 
ساخت داخل، پیگیری می شود و در سال جاری نیز برنامه صرفه جویی 

معادل ۵۲هزار میلیارد تومانی در حال اجرا است.

رئیس هیات عامل ایمیــدرو همچنین به اجرای پــروژه های فناورانه 
اشــاره کرد و اظهار داشــت: طرح های تبدیل ســنگ آهن هماتیت 
به مگنتیت، پلی ســیلیکون متال تا تولید شــمش و ویفر، اســتفاده 
از زغالســنگ حرارتی برای تولید گاز احیا در واحدای آهن اســفنجی، 
اجرای پایلوت فولاد ســبز و بومی سازی کمپروســورهای یک پروژه 
مگامدول آهن اســفنجی از جمله طــرح های در حــال اجرای حوزه 

فناوری با راهبری ایمیدرو است.

وز را می دهد حداقل مزد کارگران کفاف فقط ۱۰ ر
در شرایطی که دستمزد کارگران با نوســانات ارزی و افزایش قیمت ها 
روزانه ارزش خود را از دست می دهد، کارگران درخواست اجرای ۱۰۰ 

درصدی ماده ۴۱ قانون کار را دارند.
 با افزایش هزینه های زندگی، شــکاف میان دســتمزد کارگران و سبد 

معیشتی خانوار بیش از پیش عمیق تر شده است.
در حالی که حداقل دستمزد تعیین شده برای کارگران هر سال افزایش 
می یابد، اما این افزایش ها همچنان پاســخگوی هزینه های روزافزون 
زندگی نیست. بررســی ها نشــان می دهد که حقوق ماهیانه بسیاری 
از کارگران تنها بخش کوچکی از نیازهای اساســی خانوار را پوشــش 
می دهد.طبق آخرین آمار، هزینه های ماهیانه یــک خانواده کارگری 
در شهرهای بزرگ به چند برابر حداقل حقوق تعیین شده رسیده است.

با افزایش قیمت مسکن، خوراک، حمل ونقل و خدمات درمانی، شورای 
عالی کار باید برای تأمین معیشــت خانوارهای کارگری اقدام اساســی 
صورت دهد.»علی اصلانی« دبیر کانون شورای اسلامی کار استان البرز 
با اشاره به ضرورت اجرای ماده ۴۱ قانون کار در فرایند تعیین مزد گفت: 
امســال در جریان تعیین دســتمزد،  باید دو تبصره ماده ۴۱ قانون کار 
اجرایی و آنچه که بر اساس تورم واقعی و سبد هزینه ای تعیین می شود، 
در شــورای عالی کار به تصویب برســد.وی افزود: امروز بین خط فقر و 
تورم فاصله بسیار زیادی ایجاد شده و حدود ۸۰ درصد کارگران زیر خط 
فقر قرار گرفته انــد و حقوقی که دریافت می کنند کفاف زندگیشــان تا 
پایان ماه را نمی دهد.اصلانی با تأکید بر اینکه نیاز اســت شــورای عالی 
کار درباره دســتمزد اقدام اساســی کند افزود: شــورای عالی کار باید 
برای تأمین معیشــت خانوارهای کارگری اقدام اساسی صورت دهد و 
دستمزد امســال طوری دیده شــود که ۲۰ تا ۲۵ روز زندگی کارگر را 
تأمین کند.این فعال کارگری معتقد اســت: حداقل ۷۰ درصد کارگران 

فقط ۱۰ روز اول ماه حقوق دارند؛ دستمزد به بقیه ماه نمی رسد.
طبق بررسی ها قرار است فردا کمیته مزد تشــکیل، و هزینه های سبد 
معیشت تعیین شــود. طبق آنچه بررســی ها بیان می کند هزینه سبد 
معیشــت امســال باید بتواند جبران عقب ماندگی مــزدی کارگران 
باشد چرا که با تورم افســار گســیخته و افزایش چندباره دستمزدها، 
شرایط کارگران دشــوار است.به اعتقاد کارشناســان اقتصادی، با این 
حقوق نه تنها امکان پس انداز وجود ندارد، بلکــه کارگران برای تأمین 
هزینه های روزمره هم دچار مشــکل هستند. کارگران هر ماه مجبورند 
بین هزینه های مختلف یکی را حذف کنند؛ گاهی قســط خانه، گاهی 
هزینه درمان و گاهی حتی مواد غذایی مورد نیاز.کارشناسان اقتصادی 
معتقدند که نرخ تورم بالا و عدم تناســب افزایش دســتمزدها با رشد 

قیمت ها، علت اصلی مشکلات معیشتی کارگران است.
یکــی از تحلیل گــران اقتصــادی در ایــن زمینه می گویــد: افزایش 
دستمزد باید متناســب با نرخ تورم و سبد معیشــتی خانوار باشد. در 
غیر این صورت، شــکاف میان درآمد و هزینه های زندگی بیشتر شده 
و نارضایتی هــای اجتماعی را افزایش می دهد.در شــرایطی که قیمت 
کالاهای اساســی روزبه روز افزایــش می یابد، کارگران چشــم انتظار 
سیاســت های حمایتی و تصمیمــات مؤثرتری بــرای بهبود وضعیت 

معیشتی خود هستند.

توسعه

سمیه رسولی  عــدم النفع صنایع مستقر 
در شــهرک ها و نواحــی صنعتی ناشــی از 
قطعی برق در ســال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳ 
به ترتیب ۵.۴ همــت، ۶ همت، ۸.۴ همت و 

۴۴.۷ همت برآورد شده است.
 طبق ماده ۲۵ قانون بهبود مســتمر محیط 
کسب وکار در زمان تشدید ناترازی انرژی، 
واحدهــای صنعتی و کشــاورزی نباید در 
اولویت قطع برق، گاز یــا خدمات مخابرات 
قــرار گیرنــد. همچنین در صــورت قطع 
ایــن خدمات بــرای واحدهــای صنعتی و 
کشاورزی، شــرکت های عرضه کننده برق، 
گاز و خدمات مخابرات مکلف اند وجه التزام 
قطع خدمات خود را در متن قرارداد خود با 
واحدهای تولیدی پیش بینی کنند و دولت 
نیز مکلف به تعیین و اعلام خســارت های 
وارده به شــرکت های خصوصــی و تعاونی 
ناشــی از دســتور قطع موقت جریان برق، 
گاز یا خدمات مخابراتی واحدهای تولیدی 
اســت. با وجود تصویــب آئین نامه اجرایی 
این ماده در فروردیــن ۱۳۹۵، اما ماده ۲۵ 
همچنان اجرایی نشده و در ردیف مطالبات 

بخش خصوصی باقی مانده است.
این در حالیســت که با قطعی گسترده برق 
صنایع از ســال ۱۴۰۰ مباحــث مربوط به 
خسارات ناشــی از قطعی برق به واحدهای 
تولیدی به انحای مختلــف مورد توجه قرار 
گرفت امــروزه تردیدی در تأثیر مســتقیم 
قطعی برق بر شاخص های ارزیابی اقتصادی 
وجود ندارد و دسترســی یا عدم دسترسی 
به، انرژی یکــی از مؤلفه های اثرگذار قطعی 
بر رشــد یا رکــود فعالیت هــای اقتصادی 
محســوب می شــود. چنان که برای مثال، 
ارزیابی شــاخص مدیران )خرید شــامخ( 
نشــانگر آن اســت که با بهبــود وضعیت 
دسترسی به برق شرایط بنگاه ها مناسب تر 
شــده اســت؛ به طوری که در ارزیابی این 
شــاخص در مهرماه ۱۴۰۳ شاخص تعدیل 
شــده بخش صنعت بعــد از رکــود عمیق 
۷ ماهه بــا بهبــود تأمین، برق رشــد قابل 
توجهی داشــته و از ۴۷.۸ در شــهریور به 
۵۴.۵ در مهرماه رســیده است؛ در حالی که 
گزارش های این شــاخص نشــان می دهد 
از خردادماه به واســطه قطعــی برق اغلب 
کارخانه هــا در ظرفیت های پایین تر از توان 
تولیدی فعــال بودند همچنین شــاخص 
مقدار تولیــد محصــولات در مهرماه پس 
از تعدیل، فصلی ۵۲.۱ محاســبه شده و در 
مقایسه، نسبت به کاهش شدیدی که اکثر 
بنگاه ها در شهریور ماه ۱۴۰۳ داشتند، بهتر 
شده اســت؛ »تقریباً بعد از چهار ماه رکود 
پیاپــی در تولید کارخانه هــا و قطعی های 
گســترده، برق کــه منجــر بــه تولید در 
ظرفیت های بسیار پایین تر از توان تولیدی 
شده بود، در مهرماه شرکت ها فعالیت خود 
را از سر گرفتند اما بسیاری به دلیل افزایش 
قیمت نهاده ها در تأمین مــواد اولیه دچار 

مشکل هستند«.
به طــور کلی قطعــی برق صنایــع تبعاتی 

را بــرای بنگاه ها در ســطح خــرد و نظام 
اقتصادی در ســطح کلان به دنبــال دارد 
برای مثال گزارش های کارشناســی نشان 
می دهد کــه چگونه توقف تولید ناشــی از 
محدودیت یا قطعی بــرق صنایع به کاهش 
رقابت پذیــری در اقتصاد منجر می شــود 
چنان که در نمودار زیر قابل مشــاهده است 
اعمال محدودیت بــرق در بخش صنعت به 
افزایــش ضایعات در تولیــد می انجامد که 
این امر قیمت تمام شده محصول را افزایش 
می دهد افزایش بیکاری ناشی از محدودیت 
برق، کاهش بهره وری بنگاه را به دنبال دارد 
و تأثیر در تحویل سفارشــات بــه افزایش 
نارضایتی آنها منجر می شــود. در مجموع، 
وضعیت تصویر شــده موجب کاهش رقابت 

پذیری در اقتصاد خواهد شد.
مرکز بهبــود کســب وکار اتاق ایــران در 
گزارشــی جامع ضمن ارزیابی دلایل عدم 
اجرای مــاده قانونی مذکور، بــه جزئیات 
خسارات وارده به واحدهای صنعتی ناشی از 

محدودیت های انرژی پرداخته است.

1۲ خسارت عمده به صنایع
طبق این گزارش، خسارات ناشی از قطعی 
برق را می توان از منظرهای مختلف دســته 

بندی کرد:
۱. خســارات ناشــی از عدم امــکان انجام 
تعهدات طبق قراردادهای منعقده از جمله 
اعمال جرایم سنگین از سمت مشتریان به 

دلیل عدم ایفای به موقع تعهدات؛
۲. خسارات ناشی از افزایش ضایعات تولید 

در اثر قطعی ناگهانی خط تولید؛
۳ افزایــش ضریــب خطــای محصولات 

تولیدی و تولید کالاهای معیوب؛
۴. افزایش هزینه های سربار ،تولید از جمله 

هزینه های حمل و نقل؛
۵. خسارات ناشی از آسیب دیدگی ماشین 
آلات تابلوهای بــرق و.... در اثر قطعی مکرر 

برق؛

۶. خسارات ناشــی از عدم امکان تأمین آب 
مورد نیاز واحدهای تولیــدی در اثر قطعی 

برق چاه های آب؛
۷. هزینه هــای راه اندازی و بهــره برداری 

مولدهای اضطراری طی دوره خاموشی؛
۸. خسارات مالی ناشی از دستمزد پرداخت 
شــده )حقوق بیمه و…( بــه کارکنان طی 

دوره خاموشی؛
۹ هزینه های ناشی از بیکاری نیروی انسانی 

در ساعات کاری و کاهش بهره وری؛
۱۰. هزینه فرآوری مجدد مواد پس از وصل 

برق؛
۱۱. هزینه های تأخیر در امور اداری )مانند 

پرداخت بیمه، مالیات و…(
۱۲. هزینه های فشــار بیــش از حد به خط 
تولید جهت جبران کســری تولید )اورلود 

پس از قطعی برق(.
بر اســاس این گزارش، تاکنون برآوردهای 
متعــدد و مختلفــی از میزان خســارت به 
صنایع ناشــی از قطعی برق مطرح شــده 
اســت؛ برای، نمونــه یکــی از نمایندگان 
مجلس در شــهریور ۱۴۰۳ خسارات مالی 
قطعی برق به صنعــت را حداقل ۸ میلیارد 
دلار برآورد کرده است. رئیس اتاق بازرگانی 
صنایع معادن و کشــاورزی یاســوج نیز در 
هشتادویکمین نشست شــورای گفتگوی 
کهگیلویه و بویراحمد اعلام کرده که برآورد 
می شــود قطعی های بدون برنامه برق بالغ 
بر ۱۱۶ هــزار میلیارد تومــان به واحدهای 
بخش خصوصی خســارت وارد کرده باشد. 
در گــزارش دیگری که توســط اتاق تهران 
در سال ۱۴۰۱ تهیه شــده، طی یافته های 
مســتخرج از تماس با ۵۱ بنگاه از اســتان 
تهران میزان کلی خســارات وارده به به هر 
یک بنگاه های مورد ارزیابی ناشی از قطعی 
برق ۱۰۰ تــا ۵۰۰ میلیون تومــان برآورد 
شده اســت.رئیس هیئت مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انســانی، ایران در 
شهریور ماه ۱۴۰۳ چنین اظهار کرده است: 

»براســاس گزارشــهایی که کارخانه های 
داروسازی در شهرک های صنعتی مختلف 
منتشــر کرده اند در شــهرک های صنعتی 
ماننــد محمودیــه قطعی برق به ســه روز 
رســیده و در شــهرک هایی مانند شهرک 
بهارســتان قطعی برق بیش از دو روز شده 
است. این در حالی اســت که بنا بود قطعی 
برق برای صنایع داروســازی تنها یک روز 
در هفته باشــد ولی در اکثر شــهرک های 
صنعتی این زمان تا ســه روز یا بیشــتر نیز 
افزایش داشته است« بر اســاس اظهارات 
وی طبق آمار منتشر شــده از سوی وزارت 
بهداشــت میزان تولیــد دارو در مردادماه 
امسال ]۱۴۰۳[ نســبت به ماه مشابه سال 
گذشــته ۳۰ درصد کاهش داشــته است 
که بخش مهمی از این افت تولید ناشــی از 

کمبود انرژی است…«.

میزان برق تحویلی به صنایع 40 درصد 
کاهش یافت

همچنین طبق گزارشــی که اخیراً توسط 
مؤسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
منتشر شده میزان کســری برق شهرک ها 
و نواحــی صنعتی تا پایان خردادماه ســال 
۱۴۰۳ با بررســی مصرف بــرق در ۶ ماهه 
ابتدای ســال جاری معادل ۹۴۷۵ مگاوات 
برآورد شده است. طبق این گزارش به طور 
میانگین اعمــال محدودیت هــای برق در 
سال ۱۴۰۳ نســبت به سال ۱۴۰۲ افزایش 
قابل توجهی داشــته و در مردادماه ۱۴۰۳ 
این اعمال محدودیت ها بــه حداکثر مقدار 

خود رسیده است.
در این گــزارش چنین برآورد شــده که با 
توجه بــه میانگین ۱۳۰۸ ســاعت اعمال 
محدودیت در سال ۱۴۰۳، حدود ۲۲ درصد 
از کل زمان مصرفی صنایع از بین رفته است 
در حالی که این مقدار در سال ۱۴۰۲ حدود 
۱۴ درصد بوده اســت. طبق محاسباتی که 
صرفاً نتایج آن در گزارش مورد استناد درج 

شده در شش ماه ابتدای سال جاری میزان 
خسارت ناشی از عدم النفع تولید واحدهای 
صنعتی به بیش از ۴۴ هــزار میلیارد تومان 
می رسد؛بر این اساس در سال جاری نسبت 
به ســال قبل، میزان برق تحویلی به صنایع 
۴۰ درصد کاهش یافته است. این در حالی 
اســت که علاوه بــر محدودیت های اعمال 
شــده، اعمال این محدودیت ها در بسیاری 
از موارد مطابق با زمان بنــدی وزارت نیرو 
نبوده که این موضوع صنایع را با چالش های 

همچون کاهش تولید مواجه کرده است«.
طبق محاســبات انجام شــده زیان روزانه 
قطعی برق در بخش صنعت به قیمت ســال 
۱۴۰۲ بیــش از ۵,۸۴۳ میلیارد تومان بوده 
و این رقم برای ســال جاری با احتســاب، 
تورم حدود ۸ هزار میلیــارد تومان برآورد 

می شود.
در گزارش دیگری که توســط کمیســیون 
صنعت با استفاده از روش مشابه در دی ماه 
۱۴۰۳ منتشر شد خســارت هر روز قطعی 
برق صنعت در ســال ۱۴۰۳ برابر با ۹,۲۱۸ 
هزار میلیارد تومان محاســبه شده است در 
بین رشته های فعالیت صنعتی، سه صنعت 
اول تا سوم به لحاظ میزان خسارت عبارتند 

از:
- صنعت تولید فلزات، پایه با خسارت روزانه 

۹۰۰ میلیارد تومان؛
- صنعت مواد شــیمیایی با خسارت روزانه 

۶۶۰ میلیارد تومان؛
- صنعــت تولید فراورده هــای معدنی غیر 

فلزی با خسارت روزانه ۶۲۴ میلیارد تومان
خســارات ناشــی از قطعــی بــرق در 
فعالیت هــای غیرصنعتی به ترتیب ســه 

فعالیت آسیب دیده عبارتند از:
-تولیــد، انتقــال و توزیع برق با خســارت 

روزانه ۱۷۹۷۳ میلیارد تومان؛
- حمل و نقل، انبارداری و پست با خسارت 

روزانه ۱۷۹۵ میلیارد تومان؛
-بخش کشاورزی با خسارت روزانه ۱۳۸۸ 

میلیارد تومان.
همچنیــن در ایــن گــزارش راهکارهای 
پیشــنهادی برای اجــرای مــاده )۲۵( در 
دو دســته کلی تقســیم بندی شــده اند: 
راهکارهــای  و  مســتقیم  راهکارهــای 
غیرمســتقیم. راهکارهای مســتقیم برای 
اجرای این ماده در دو بحث کلی مدل هایی 
برای مدیریــت خاموشــی و راهکارهایی 
برای جبــران خســارات ناشــی از قطعی 
برق پیشنهاد شده اســت. به عنوان مثال، 
راهکارهای جبران این خسارات، عبارت اند 
از: پذیــرش خســارت به عنــوان یکــی از 
تضامین، جبران خســارت با اســتفاده از 
روش فاکتورینگ و ارائه تسهیلاتی در ازای 

خسارات ناشی از قطعی برق.
عملیاتی شــدن هــر یــک از راهکارهای 
پیشــنهادی، مســتلزم پیش نیازهایی از 
جمله اراده جــدی مجریان، همکاری قوای 
حکومتی و وضع قوانیــن و مقررات مربوط 

است.

مهین نورافروز  در سال های اخیر سختگیرانه تر شدن 
شرایط تحریم بر علیه ایران بســیاری از صنایع بزرگ و 
کوچک از جمله صنعت فرش دســتبافت را دستخوش 

تحول کرده است.
 فرش دستبافت که روزی برای خود آوازه ای داشت حالا 
به واسطه تحریم ها و به صرفه نبودن دستمزد ها و خرید 
دلالان با قیمت پایین از بافندگان کم رنگ شــده است و 
بسیاری از کشور های همســایه که خود روزی مشتریان 
این فرش ها برای خریــد بودند حــالا بازار های بزرگ و 

نمایشگاه های جهانی را قبضه کرده اند.
فرش دســتبافت و ترکمن در استان گلســتان بیش از 
شش هزار سال سابقه دارد و بر اســاس آمار های موجود 
در طول این ســال ها بیش از ۸۱۱ طــرح و نماد از جمله 
آئینه گل، ماری گل، قابســه گل، درناق گل، ارسای گل، 
جوال گل و… روی آنها بافته شده است و راز این نماد ها 
که هر کدام براســاس بــاور و اعتقادی کــه وجود دارد، 

شناسایی شده است.
چند ســالی می شــود که فرش دســتبافت و بافندگان 
گلستانی به دلیل مشــکلاتی از جمله فقدان سرمایه در 
گردش، مشکلات بیمه ای، دستمزد های پایین و سختی 
کار بخصــوص برای بانــوان و کم توجهی مســئولان به 
این هنر جهانی، کاهش صادرات، مشــکلات ارزی برای 
صادرات، افزایش قیمت نخ و دار، فقدان تنوع در نقشــه 
ها، عدم تبلیغات و بازاریابی بهینــه، افزایش تعداد رقبا 
و همچنین عدم حضور در نمایشــگاه های تخصصی، کم 
توجهی به تجلیــل از بافندگان و فعــالان این صنعت و 
کاهش قدرت خرید مردم در داخل کشور از رونق افتاده 

است.
به گفته عبدالله بهرامی، مدیرعامل اتحادیه سراســری 
تعاونی های فرش دســتباف کشــور بــه دلایل مختلف 
امروزه فرش ایران در تجارت جهانــی این هنر-صنعت 
جایگاه خود را از دست داده اســت. چرا که از یک طرف 
مورد تحریم گســترده دولت آمریکا هســت و از سویی 
دیگر اقدامات غیر کارشناسی و غیر دلسوزانه مسئولان 
امــر از جمله اجــرای تعهــد ارزی )پیمان ســپاری(، 
افزایش غیر قابل پیش بینی قیمت مــواد اولیه، افزایش 

چنــد صددرصدی هزینه حضــور تولیدکننــدگان در 
نمایشــگاه ها بخصوص نمایشــگاه تهران، عدم اجرای 
قانون بیمه قالیبافان، عدم ارائه تسهیلات کم بهره، عدم 
اجرای مصوبه صدور شناســنامه و عدم نظارت بر قاچاق 
و عرضه فرش های افغانی، پاکســتانی و ترکیه ای در بازار 
داخلی و…. هر یک از این موارد بــه تنهایی برای زمین 
گیر و نابود شــدن یک صنعت کافی اســت که متاسفانه 
هنر صنعت فرش دســتباف ایرانی با وجــود دارا بودن 
همه مؤلفه های اقتصاد مقاومتــی با تمام این مصیبت ها 
دســت و پنجه نرم می کند.یکی از تولیدکنندگان فرش 
دســتبافت در گلستان معتقد اســت که امروزه به دلیل 
مشــکلات اقتصادی که مردم با آن دســت و پنجه نرم 
می کنند، دیگر استطاعت خرید فرش دستباف را نداشته 
و بیشتر فرش ماشینی استفاده می کنند.ماهیره فراخی 
افزود: تعدادی از افراد ســودجو نیز اقــدام به وارد کردن 
فرش های بی کیفیت افغــان در منطقــه می کنند. اگر 
همین الان به مســیر راه بند مراجعه کنید فروشگاه های 
زیــادی را می بینید که در حال عرضــه فرش بی کیفیت 
افغان هستند.وی ادامه داد: در فرش افغان به جای پشم 
طبیعی و رنگرزی گیاهی از کرک اســتفاده می شود و به 

همین دلیل قیمت تمام شده فرش ها کمتر است.
فراخی بیان کرد: در حال حاضر بیشــتر فرش گبه تولید 
می کنم که بابت هر متــر مربع آن ۷۵۰ هــزار تومان به 
بافنده ها هزینــه پرداخت می کنم. به دلیل مشــکلات 
اقتصادی امروزه فرش ترکمــن کمتر خریدار دارد و تنها 

در صورت سفارش مشتری تولید می کنیم.
به گفته وی، برای صادرات فرش هم با مشــکلات زیادی 
همراه هســتیم، از مســئولان درخواســت دارم زمینه 
صادرات را برای تولید کنندگان فراهــم کنند، علاوه بر 
پرداخت هزینه بالای گمرک مشــکلات قانونی زیادی 
ســرراه صادرات وجــود دارد که گره آن تنها به دســت 

مسئولان باز می شود.
وی ادامه داد: متاســفانه به دلیل اینکــه هزینه دریافتی 
بابت قالی بافی پایین اســت، میزان تولید فرش ترکمن 
و ســنتی هر روز در حال کمتر شدن اســت و بسیاری از 
بافنده ها به ســمت کار های دیگر نظیــر پرتقال چینی، 

کارگری و کار های خدماتی می رونــد حق هم دارند آنها 
هم باید زندگی کرده و معاش خود را تامین کنند.

فراخی افزود: با انکــه خودم بیمه نــدارم ولی حق بیمه 
بافنده ها را تمــام و کمال واریز می کنــم آن هم نه با نرخ 
بیمه قالی بافی که با نــرخ بیمه تامین اجتماعی که باعث 
می شــود، هزینه تولید فرش را بالا ببرد، از مســئولان 
می خواهم شــرایطی را فراهم کنند تــا قالیبافان از حق 

بیمه بافندگی بهره مند شوند.

عدم تمایل استان های دیگر برای خرید
یکی دیگر از بافندگان گلســتانی هم با بیان اینکه قیمت 
نخ، دار و بازار فروش نســبت به گذشــته وضعیت خوبی 
ندارد، گفت: متاســفانه چند سالی اســت که به دلایل 
مختلفی صنعت فــرش از وجه اصلی خــود دور افتاده 
است و در این بین مسئولان نیز تلاشی برای نجات فرش 

دستبافت نکردند.
میرشــکار که راهبر کمیته امداد در توانمند سازی زنان 
در حرفه فرش دستبافت هم هســت، بیان کرد: تمامی 
مسئولان از اعطای وام ۱۵۰ میلیون تومانی برای حمایت 
از بافندگان خبر می دهند و این در حالی اســت که وقتی 
بافندگان برای دریافــت وام مراجعه می کنند فقط مبلغ 

۵۰ میلیون تومان به آن ها تعلق میگیرد.
وی افزود: از ســوی دیگر با اینکه مبلغ فرش دستبافت 
اختلاف زیادی با فرش های ماشــینی دست بافت هزار 
شــانه برند ندارد، اما مردم به دلیل مشــکلات معیشتی 
دیگر به دنبال خرید فرش دســتبافت نیستند و این در 
حالی اســت ما در گذشــته ســفارش های زیادی برای 
بافت داشتیم.میرشــکار با بیان اینکه استان های دیگر 
هم تمایلی به خرید فرش دســتبافت از گلستان ندارند، 
گفت: شاید یکی از دلایل مهم این مســاله عدم معرفی 

بیشتر محصول استان در نمایشگاه های بزرگ باشد.

فرش ترکمن نماد اقتصاد استان است
یکی از فعالان صنعت فرش دســتباف گلســتان گفت: 
فرش ترکمن یکــی از برِند هــای مهم اقتصــادی این 
استان اســت که با توجه به برخورداری از شهرت ملی و 

بین المللی به حمایت بیشتر نیاز دارد.زلیخا عادلی افزود: 
دانش آموخته دانشــگاهی فراوان، کارشناسان باتجربه 
و بافندگان زیاد و شــرکت های تعاونی فعــال در حوزه 
تولید، موزه فرش ترکمن و حوزه هــای تخصص فرش، 
فعالیت بازار فروش در گنبــدکاووس، آق قلا، ترکمن و 
تهران و فعالیت خوشــه صنعتی فرش دستباف از جمله 

ظرفیت های صنعت فرش دستباف گلستان است.
وی تاکید کرد: بــا توجه به ظرفیت هــای صنعت فرش 
دستباف گلســتان، جایگاه فرش این اســتان باید حفظ 
شود تا اشــتغالزایی و رونق اقتصادی خانوار های درگیر 
آن تداوم یابد.این فعال صنعت فرش دستباف گلستان، 
افزایش پوشــش بیمه تامین اجتماعی بافندگان فرش 
دســتباف را یکی از راهکار های حمایت از رونق صنعت 
فرش دستباف اســتان برشــمرد و گفت: کم توجهی به 
این مهم سبب تعطیلی مراکز آموزشــی و کاهش تولید 
محصول شده است.وی اختصاص تسهیلات بانکی ارزان 
قیمت به فعالان صنعت فرش دســتباف را دیگر راهکار 
برون رفــت از رکود این صنعت عنوان کــرد و گفت: باید 
از سوی مسوولان دســتگاه های مرتبط، تخصیص این 

تسهیلات برای فعالان این صنعت دیده شود.
وی فراهم ســازی مقدمــات اجرای طــرح خرید فرش 
دســتباف و ســایر محصولات تولیدی توسط صنعت، 
معدن و تجــارت، کمــک دولــت در حوزه صــادرات 
محصولات تولیــدی بافندگان منطقــه، حمایت برای 
شرکت در نمایشکاه های تخصصی داخلی و بین المللی 
در راستای بازاریابی، اختصاص بودجه درحوزه تحقیق و 
توسعه فرش دستباف، ســرمایه گذاری در حوزه مطالعه 
بازاریابــی و احیای تدریس رشــته فرش دســتباف در 
مراکز آموزش عالی را از جمله راهکار های پیشنهادی در 
برچیده شدن موانع ســر راه رونق صنعت فرش دستباف 

استان گلستان عنوان کرد.



پی یک قربانی طرفداران ایده شکست خورده آزادسازی ارز، در

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 شاخص کانال ۲.۷ میلیون واحدی را پس گرفت
رشد ۲۲ هزار واحدی بورس

در روزی که حقیقی ها همچنان در صف فروش هســتند، شاخص کل 
بورس تهران با کمک خریداران حقوقی  توانســت ۲۲ هزار واحد رشد 

کند.
شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روز )دوشنبه، ۲۹ بهمن( با 
رشد ۲۲ هزار و ۱۵۸ واحدی به کف تراز ۲.۷ میلیون واحدی رسید و در 

ایستگاه ۲ میلیون و ۷۰۱ هزار واحد متوقف شد.
شاخص هم وزن سه هزار و ۳۰۷ واحد منفی شــد و به رقم ۸۳۱ هزار و 

۵۲۴ واحد برگشت.
ارزش کل بازار یک پله صعود کرد و از ۸.۵ هزار همت در پایان معاملات 

دیروز به ۸.۶ هزار همت در پایان معاملات افزایش یافت.
دیروز نزدیک به ۶۱۰ هزار فقره معامله انجام شــد که ارزش معاملات 
بورس و فرابــورس ۵۸.۷ همت و معامــلات بازار ســرمایه بود ارزش 
معاملات خُرد )بــورس و فرابورس( پنج همت و بــا مجموع صندوق ها 

۹.۱ همت بود.
در معاملات دیروز ۱۸۰ میلیــارد تومان از بازار ســهام و ۶۵۹ میلیارد 

تومان از صندوق های درآمد ثابت خارج شد.
گروه خــودرو با ۶۵۳ میلیارد تومان، فلزات اساســی بــا ۵۴۳ میلیارد 
تومان و شــیمیایی با ۴۹۱ میلیارد تومان، گروه هــای برتر صنعت در 

معاملات بورس تهران بودند.
فرابورس هم ۲۱ واحد مثبت شد و به رقم ۲۶ هزار و ۸۵ واحد رسید.

در بورس کالا نیز همچنان ارزشــمندترین گروه ها، صندوق های طلا 
هســتند؛ ارزش معاملات امروز نماد »عیار« به تنهایــی بیش از ۶۱۳ 

میلیارد تومان بود.
در بورس انــرژی در رینگ معاملات نفــت، گاز و حامل های انرژی ۷۳ 
معامله به ارزش ۱۰۶ هزار همت و در رینگ معاملات بازار فیزیکی برق 

۱۰ فقره معامله به ارزش ۲۵ هزار همت ثبت شد.

تداوم کاهش حباب سکه همزمان با پایین 
آمدن تب طلا

هر گرم طــلای ۱۸ عیار روز دوشــنبه ۲۹ بهمــن ۱۴۰۳، بدون تغییر 
محسوس نسبت به روز گذشــته با قیمت ۶ میلیون و ۴۸۷ هزار تومان 
معامله می شــود و قیمت ســکه امامی به نزدیکــی ۷۳ میلیون تومان 

رسیده است.
در بازار طلای تهران روز )دوشــنبه ۲۹ بهمن ۱۴۰۳( تا لحظه درج این 
خبر قیمت هر قطعه ســکه طرح جدید با کاهش یــک میلیون تومانی 
نسبت به دیروز به قیمت ۷۳ میلیون و ۱۵۵ هزار تومان معامله می شود 
و این در حالی است در روز جاری، معاملاتی با قیمت ۷۴ میلیون و ۱۴۵ 
هزار تومان را نیز تجربه کرده بود و البته قیمت سکه امامی طی یک ماه 

گذشته تا امروز از ۵۶ به ۷۳ میلیون تومان افزایش یافته است.
از طرف دیگر هر گــرم طلای ۱۸ عیار نیز با کاهــش ۲۰ هزار تومانی ۶ 

میلیون و ۴۸۷ هزار تومان قیمت خورده است.

۱۲ میلیون تومان فقط برای حباب!
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: در حال حاضر ســکه 
تمام بهار ۱۲ میلیون تومان، نیم سکه ۹.۷ میلیون تومان و ربع سکه ۵.۲ 

میلیون تومان حباب قیمت دارد.
 اصغر بالســینی در یک گفت وگوی تلویزیونی، با اعــلام میزان حباب 
قیمتی در سکه های طلا گفت: در حال حاضر سکه تمام بهار امامی ۱۲ 
میلیون تومان حباب دارد، نیم سکه ۹.۷ میلیون تومان و ربع سکه ۵.۲ 

میلیون تومان حباب قیمتی دارد.
 

به عبارتی در ربع ســکه ۲۵ درصد آنچه قیمت نهایی آن است، حباب 
است و نمی توان حباب قیمتی را از آن کسر کرد و گفت که قیمت سکه 

با نرخ دلار ۱۰۰ هزار تومانی است.  
قضیه از آنجا شروع شــد که در روزهای اخیر در برخی اخبار و صفحات 
مجازی، خبری مبنی بر محاسبه قیمت سکه بر اساس دلار با نرخ ۱۰۰ 

هزار تومان شایعه شد.
 با این حال، عوامل بســیار زیادی در قیمت دلار و سکه طلا و همچنین 
طلا اثرگذار است. برای مثال یکی از عوامل اصلی اثرگذار بر طلا به انس 
جهانی طلا مربوط می شــود. علاوه بر این بسیاری از مولفه ها در قیمت 
طلا و سکه طلا اثر گذار اســت و تابع نرخ ارز نیســت و نمی توان صرفا 
با تقســیم کردن ارزش ریالی دارایی به قیمت دلاری آن، محاســبات 

اقتصادی انجام داد. 
برای مثال قیمت برخــی از کالاها تابــع عوامل غیراقتصــادی مانند 
انتظارات تورمی، ممنوعیت واردات، ریســک های سیاســی، افزایش 

تقاضا در بازار و جو روانی اثر گذار بر افزایش تقاضا در بازار است.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر: 
 مردم طلای آنلاین را به شرط تحویل 

فیزیکی بخرند
رئیس اتحادیه طلا و جواهــر تهران بیان کرد: مــردم در صورت خرید 
آنلاین طلا ابتدا مجوزهای لازم واحد مربوطه را بررســی کنند و سپس 

در صورت خرید نسبت به تحویل فیزیکی طلا اقدام کنند. 
نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران درخصوص خرید 
آنلاین طلا گفت: با فضای مجازی نمی توان مقابله کرد و کشــور ما 
هم مستثنی نیست، اما ســکه و طلا جزء فلزات گرانبها در دنیاست 
و شــرایط خاصی دارد و بحث آن متفاوت از خرید آنلاین پوشاک و 
مواد غذایی اســت و بحث ضرر و زیان های احتمالی هنگفت مطرح 

است. 
بذرافشان تصریح کرد: پیشــنهاد ما این است که مردم در صورت خرید 
آنلاین طلا ابتدا مجوزهای لازم واحد مربوطه را بررســی کنند و سپس 

در صورت خرید نسبت به تحویل فیزیکی طلا اقدام کنند. 
وی افزود: فروشندگان طلا در فضای مجازی مکلف به تحویل فیزیکی 
طلا هستند، اما آنطور که شنیده می شود تحویل فیزیکی آنطور که باید 
وجود ندارد که یکی از دلایل آن این اســت که برخــی افراد با رقم های 

پایینی طلا می خرند.
رئیــس اتحادیه طــلا و جواهر تهران گفــت: توصیه ما این اســت که 
خریداران نسبت به مسائل امنیتی توجه و دقت کنند. فروشندگان طلا 
در فضای مجازی عــلاوه بر ارائه مجوزهای لازم از ســوی مراجع مورد 

تائید باید حضور و فروشگاه فیزیکی هم داشته باشند. 
بذرافشان بیان کرد: کســانی که آنلاین مصنوعات طلا، طلای آب شده 
و یا ســکه خرید می کنند توجه داشته باشــند که حتما فاکتور خرید 

دریافت کنند.

ویترین

خریدار  طرفداران ایده آزادسازی و تک 
نرخی سازی ارز که ۴ ماه پیش افزایش نرخ 
ارز نیما و نزدیک سازی آن به نرخ بازار آزاد 
را به بانک مرکزی تحمیــل کردند، امروز 
پس از آشــکار شــدن شکســت این ایده 
خطرناک و بــرای در امان ماندن ایده خود، 
درپی قربانی کردن برخی افراد هســتند. 
نوســانات اخیر نرخ ارز و به دنبال آن طلا 
و ســکه، منجر به التهاباتی در اقتصاد ایران 
شده است، به طوری که شــاهد تحرکات 
قیمتی در اکثــر بازارهای داخلــی و نرخ 

اجناس هستیم.
در این شرایط شاید اولین سوالی که مطرح 
می شود این اســت که دلیل اصلی جهش 
نرخ غیررســمی در بازار ارز چیســت؟ آیا 
صرف برخی تحــولات جهانی عامل اصلی 
شوک به نرخ ارز اســت یا برخی ریل چینی 
ها و سیاست گذاری های داخلی باعث شد 

تا نرخ دلار اینگونه جهش کند؟

ثبات نرخ ارز در 140۲ نشانگر عدم 
تاثیر قابل توجه شوک های بین 

المللی در جهش نرخ ارز
 برای پاســخ به ســوال اول، می تــوان به 
تجربــه ی عملیات وعده صادق ۱ اشــاره 
کرد. سال ۱۴۰۲ از منظر تغییر و تحولات 
بین المللی و شــوک های خارجی سال کم 
مخاطره ای برای کشــور نبود. اما همانطور 
که مشخص است سیاســت تثبیتی بانک 
مرکزی توانست رشد نرخ ارز را مهار کند  و 
نرخ ارز در بازار غیررسمی اگرچه متناسب 
با برخی شــوک های بیرونی افزایش هایی 
داشــت، اما مجدد به نــرخ تعادلی و قبلی 

خود بازگشت.

چه شد که بانک مرکزی از سیاست 
تثبیت دست کشید؟

دســت فرمان بانک مرکزی بــا روی کار 
آمدن تیم اقتصــادی دولت چهاردهم و در 

راس آن همتی وزیر اقتصــاد، کاملا تغییر 
کرد.

 البته این تغییر دســت فرمــان چندان 
مخفی هم نبود به طوری که شخص وزیر 
اقتصــاد در همان روزهــای اول تصریح 
کرد کــه به سیاســت تثبیــت اعتقادی 
ندارد و نرخ ارز رسمی کشــور باید رشد 
کند و سیاســت تک نرخ ســازی ارز در 

دستور کار قرار گیرد. 
این در حالی است که تجربه تمام سال های 
گذشته خصوصا از ســال هایی که تحریم 
های ظالمانــه علیه اقتصاد ایران شــدت 
گرفته، بارها و بارها شکست خورده و منجر 

به جهش های ارزی شده است. 
بنابراین وزیر اقتصاد و تیم جدید اقتصادی 
دولت چهاردهم با ایده ی تک نرخ سازی یا 
به نحوی آزادســازی مجددا سکان اقتصاد 

کشور را در دســت گرفت و سیاست موفق 
تثبیت را کنار گذاشت.

ایده تک نرخ سازی ارز اجرا شد، اما 
ارز تک نرخی نشد

اصرار و تأکید وزیر اقتصاد دولت چهاردهم 
بر افزایش نرخ نیما-توافقــی با هدف تک 
نرخ سازی، در شرایطی بود که کارشناسان 
در خصــوص تبعــات تورمی ایــن اقدام 
هشدارهای بســیاری داده بودند، اما وزیر 
اقتصاد در پاســخ به آن ها گفته بود: »یک 
عده می گویند؛ اگر نرخ نیمــا را بالا ببریم 
تورم ایجاد می شــود.، به نظر بنــده، اصلًا 
این گونه نیســت، خود من به یــاد دارم در 
اردیبهشت ســال ۱۴۰۰ دلار نیما و بازار 
آزاد را یکی کردم و با همۀ فشار ها این اتفاق 
افتاد، در اردیبهشت آن سال اختلاف بین 

نیما و بازار آزاد اختــلاف بین ۲ تا ۵ درصد 
بود و نرخ تورم تغییری نکرد.«وزیر اقتصاد 
درحالــی از افزایــش نرخ نیمــا و کاهش 
اختلاف آن بــا بازار آزاد دفــاع می کرد که 
فرزیــن ســکاندار بانک مرکــزی معتقد 
بود: »امــکان افزایش بیشــتر قیمت ارز 
نیما وجود ندارد، چــرا که این اقدام  تبعات 
تورمی دارد.«۱۰ مهــر ۱۴۰۳ محمدرضا 
فرزین رئیس کل بانــک مرکزی در صحن 
علنی مجلس شــورای اسلامی تأکید کرد: 
نرخ ارز در سامانه نیما در ابتدای سال از ۴۱ 
هزار تومان شروع شده و اکنون تا ۴۷ هزار 
تومان تومان هم پیش رفته است؛ بنابراین 
نمی تــوان نــرخ آن را بیش از ایــن مقدار 
افزایش داد، چون ما نگــران نرخ تورم هم 
هســتیم. پایین بودن نرخ ارز برای کنترل 
تورم اســت و چنانچه با سیاست های ارزی 

اتخاذشــده نرخ تورم افزایش پیدا کند، آن 
سیاست ها مناسب به نظر نمی رسند.«

اختلاف دلار رسمی و آزاد مجددا
 از 30 درصد عبور کرد

بعــد از راه اندازی بــازار ارز توافقی، فاصله 
دلار آزاد و دلار رســمی عموما در محدوده 
ی ۲۵ درصد بود، اما با رشــد چند روز اخیر 
دلار آزاد و عــدم رشــد دلار در بــازار ارز 
توافقی، این فاصله مجــدد به محدوده ۳۵ 

درصد بازگشت.
این افزایــش اختلاف میان نرخ رســمی 
و غیر رســمی در واقع شکســت سیاست 
تک نرخ سازی یا سیاســت آزاد سازی یود 
که مشــخصا تیم جدید اقتصــادی دولت 

چهاردهم از روز اول آن را دنبال می کرد.
اگرچه این روزها وزیر اقتصاد معتقد است 
که حافــظ ارزش پول ملــی بانک مرکزی 
است و از این رو مســئولیتی بر گردن وی 
نیست اما مشــخصا بنا به گفته های خود 
همتی تغییر سیاســت های ارزی کشور با 
مدیریت وی صورت گرفته است. به عنوان 
مثال مشــخص کردن کف دلار ۷۳ هزار 
تومانــی در مجلس و همچنیــن اعتقاد 
همتی به حذف و جهش  یکباره نرخ نیما 
نشان از تغییر ریلی است که با ورود او به 

وزارت اقتصاد در دستور کار قرار گرفت.
حال که شکست سیاست و ایده آزادسازی 
و تک نرخی ســازی ارز بر همگان مشخص 
شده اســت، طرفداران این ایده برای اینکه 
شکست ایده خودشان را نپذیرند، به دنبال 
یک قربانی می گردنــد و هجمه های اخیر 
علیــه بانک مرکــزی در رســانه های این 
جریان در راســتای دفاع از ایده شکســت 
خورده شــان ارزیابی می شود.پیش از این 
هم این جریان فکری نشــان داده که برای 
در امان ماندن فکر و ایده خود حاضر است 
هر شخصی را قربانی کند، چه وزیر اقتصاد 

باشد، چه رئیس کل بانک مرکزی.

افزایش شــدید نرخ خوراک پتروشــیمی ها در سال 
۱۴۰۳، فعالان بازار ســرمایه را نگران کرده اســت. در 
حالی که نرخ ۷ هزار تومانی ســال گذشته باعث زیان 
برخی شرکت ها شد، حالا پیش بینی ها از رقم ۱۲٬۶۸۸ 
تومان خبر می دهنــد. آیا این افزایش شــدید، رکود 

عمیق تری را برای بورس رقم خواهد زد؟
مصوبه هیئت وزیران در ســال گذشــته، نرخ خوراک 
پتروشــیمی ها را تا ۷ هــزار تومان رســاند. نرخی که 
هم نحوه انتشــار آن و هــم افزایش شــدیدش، عملا 
ســال ۱۴۰۲ را برای اهالــی بورس تباه کــرد و اجازه 

رکوردشکنی را به شاخص های بورسی نداد.
حال قرار اســت ســال ۱۴۰۳ نیز با حاشــیه های این 
نرخ به پایان برســد؛ به طوری که طبق پیش بینی ها، 
این نرخ تنهــا در ۳ ماه بیش از ۶۲ درصد رشــد کرده 
و به ۱۲٬۶۸۸ تومان رســیده اســت. به عبارت دیگر، 
صورتحســاب گاز مصرفی پتروشــیمی ها تــا پایان 
مهرماه ابلاغ شــده و نرخ های آبــان، آذر و دی، طبق 

پیش بینی های شــرکت های پتروشیمی و با 
الهام از فرمول نرخ خوراک اســتخراج شده 

است.
اگر نــرخ ابلاغی بــه پتروشــیمی ها با نرخ 
محاســباتی آنهــا تقریبا برابر باشــد، عملا 
صنعت پتروشــیمی با کاهش مجدد حاشیه 
ســود دســت وپنجه نرم خواهد کرد که به 

دنبال آن باید شــاهد رکودی عمیق تر از سال ۱۴۰۲ 
باشیم؛ چرا که نرخ ۷ هزار تومان با دلار ۴۲ هزار تومان 
سبب شد برخی از شــرکت ها زیان شناسایی کنند که 
واضحا نرخ ۱۲٬۶۸۸ تومان بــا دلار ۶۷ هزار تومان ارز 

توافقی، این زیان را عمیق تر خواهد کرد.
در ابتدا باید به فرمول نرخ خوراک پتروشیمی ها اشاره 
کرد؛ جایی که ایــن فرمول از نرخ هــای جهانی تاثیر 
می پذیرد و همین بخــش وزن زیادی در تعیین قیمت 
نرخ خوراک پتروشــیمی ها ایفا می کنــد. حال که گاز 
روسیه تحریم شده و در زمســتان اروپا به سر می بریم، 

نرخ گاز ۴ هاب مبنای محاسبه، اعداد بالایی 
را تجربه می کنند. مشــخصا نــرخ گاز این 
کشــور ها با کاهش برودت هوا مجددا روند 
نزولی را در پیش خواهــد گرفت که به دنبال 
آن نرخ خــوراک پتروشــیمی ها نیز اصلاح 

خواهد شد.
از ســوی دیگر، به علت ناتــرازی انرژی در 
کشور، تمام پتروشــیمی ها با محدودیت رو به رو بوده 
و بخش اعظمی از تولیدات خود را در زمســتان متوقف 
می کننــد. واضحا توقــف تولید، توقف ســودآوری را 
به همــراه دارد. این گــزاره را می تــوان این گونه نیز 
تفســیر کرد که مادامی کــه تولید نباشــد، خوراکی 
مصرف نمی شــود که افزایش یا کاهش آن بتواند تاثیر 
چشــم گیری بر حاشیه سود شــرکت ها بگذارد. سود 
پتروشــیمی ها در زمســتان نه به خاطر افزایش نرخ 
خوراک، بلکــه به علت قطعــی گاز تحت الشــاع قرار 

می گیرد.

در آخر نیز باید به نرخ ارز بازار توافقی اشــاره کرد. این 
سامانه مانند سایر بســتر های نوین کشور، در ابتدای 
امر با سنگ اندازی های رانت جویان مواجه شده است. 
البتــه در همین مدت زمــان اندک توانســت نرخ ارز 
رسمی کشور را از محدوده ۴۰ هزار تومان به محدوده 
۷۰ هزار تومان نزدیک کند. این اتفاق، اما در سایه انواع 
ریسک های سیســتماتیک رقم خورد که با کاهش آن 
ریسک ها، می توانیم شــاهد کاهش اختلاف نرخ دلار 
آزاد با دلار مبادله ای باشیم. مســئله ای که می تواند تا 
حدی، کاهش حاشیه سود شــرکت ها از محل افزایش 
نرخ خوراک را پوشــش دهد و تاثیر آن افزایش را کمتر 

در صورت های مالی مخابره کند. 
می توان گفت کــه بخش اعظمی از ایــن افزایش نرخ 
جبران خواهد شــد، اما عدد ۱۲٬۶۸۸ تومــان از بعد 
روانی، بازار را تحت تاثیر قرار خواهد داد. البته با گذر از 
زمســتان و ابلاغ نرخ قطعی، امیدواری فعالان بازار نیز 

به کاهش نرخ بیشتر است.

بورس

خ خوراک در بورس؛ آیا رکود ۱۴۰۲ تکرار خواهد شد؟ طوفان نر

چند میلیارد دلار ارز برای واردات و نیازهای خدماتی 
تامین شد؟

بنابر آخرین آمار، بانک مرکزی از ابتدای سال جاری تا ۲۹ بهمن  ماه مبلغ ۵۹ 
میلیارد و ۷۵۲ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی و دارو، تجاری و 

بازرگانی و خدمات، تأمین کرده است.

به نقل از بانک مرکزی، این بانک از ابتدای سال جاری تا ۲۹ بهمن  ماه مبلغ ۵۹ 
میلیارد و ۷۵۲ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی و دارو، تجاری و 
بازرگانی و خدمات، تأمین کرده اســت و در این مدت برای کالاهای اساسی و 
دارو ۱۲ میلیارد و ۳۹۶ میلیون دلار، برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۴۶ 
میلیارد و ۱۷۹ میلیون دلار و برای خدمات ۱ میلیارد دلار و ۱۷۷ میلیون دلار 

تأمین ارز صورت گرفته است.
بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات کالاهای اساسی و کشاورزی 
۹ میلیــارد و ۶۱۸ میلیون دلار و بــرای دارو، مواد اولیه دارویــی و تجهیزات 
پزشــکی ۲ میلیارد و ۷۷۸ میلیــون دلار ارز تأمین کرده اســت و در مجموع 
طی مدت مذکور ۱۲ میلیارد دلار و ۳۹۶ میلیون دلار برای کالاهای اساسی و 
کشاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی را با نرخ ۲۸,۵۰۰ تومان و با هدف حمایت 
از مصرف کنندگان و دسترســی اقشــار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت 
ارزان تر تأمین شــد.بر این اســاس از ابتدای ســال جاری تا امروز میزان کل 
تأمین ارز صنایع مبلغ ۴۶ میلیارد و ۱۷۹ میلیون دلار بوده اســت که میزان 
ارز تأمینی برای گروه های »صنایع حمل و نقــل و خودرو« ۸ میلیارد و ۱۸۲ 
میلیون دلار، »ماشــین آلات و تجهیزات تولید« ۵ میلیــارد و ۵۲۴ میلیون 
دلار، »صنایع معدنی« ۵ میلیــارد و ۱۸ میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق 
و الکترونیک« ۴ میلیارد و ۸۰۱ میلیون دلار، »صنایع شیمیایی و پلیمری« 
۴ میلیارد و ۸۲۳ میلیون دلار، »منســوجات و پوشاک« یک میلیارد و ۷۵۱ 
میلیون دلار و »ســایر صنایع« ۱۶ میلیارد و ۸۰ میلیون دلار تا پایان روز ۲۹ 

بهمن ماه سال جاری بوده است.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 

۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
شناسه آگهی:1882952

 برابر رای شماره 140360312001014571 هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد :ثبتی تصرفات مالکا نه بلا 
معارض کلاسه 1403114412480000275 تقاضای آقای سید باقر میرکریمی به شماره 
شناسنامه 16 و کد ملی 2122374098 صادره از گرگان فرزند سیدموسی در ششدانگ یک 
قطعه باغ بمساحت 4415.50 متر مربع از پلاک شماره از پلاک شماره اصلی واقع در اراضی 
شاهکوه سفلی بخش چهار حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک 
رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 

ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/30 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/12/15

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان از 
طرف غلامرضا قاسمی

اگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 

۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
شناسه آگهی:1882954

 برابر رای شماره 140360312001014572 هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
معارض کلاسه 1403114412001000665 تقاضای آقای سید باقر میرکریمی به شماره 
شناسنامه 16 و کد ملی 2122374098 صادره از گرگان فرزند سیدموسی در ششدانگ 
یک قطعه باغ بمساحت 5782.60 متر مربع از پلاک شماره از پلاک شماره7- اصلی واقع 
در اراضی شاهکوه سفلی بخش چهار حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال 
از مالک رسمی آقای به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره 
پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 

مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/130
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/12/15 

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان از 
طرف غلامرضا قاسمی

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
شناسه آگهی: 1884118 م الف: 149

رای  و   1403/09/06 مورخ   140360331012012577 شماره  رای  برابر 
هیات   1403/10/05 مورخ   140360331012014948 شماره  اصلاحی 
موضوع قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
سمانه محمدی تبار فرزند مراد به شماره شناسنامه 70 کد ملی 3979924572 
نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان مسکونی به مساحت 116,66 متر مربع 
از پلاک 5 فرعی از 140 اصلی از مالکیت مسعود کنگرلو ذیل صفحه 221 
دفتر 555 واقع در سیف آباد حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز تایید و 
رای هیئت صادر گردیده نوع کاربری ملک مسکونی می باشد. لذا به منظور 
اطلا عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور سن مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به  تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره 
ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/30 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/12/15

بشیر نعیم زاده 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ 
از طرف سعید صبر علیلو .

آگهی مفقودی
خودرو  کمپانی  برگ  دارد  می  اعلام  بدینوسیله 
موتور شماره  به  سفید  رنگ  مدل 1400  دیما  کشنده 

ISGE54907696501 وشماره پلاک 86/ ایران 949ع32 
متعلق به الیاس سعیدی بشماره ملی 5200019923 

مفقود گردیده از درجه اعتبار ساقط میباشد.



کرج-ترنم مظفری  به مناسبت دهه مبارک 
فجر و اعیاد شــعبانیه در روند افتتاح پروژه های 
عمرانی شهرداری ، زمین بازی چند منظوره در 

بوســتان تندرســتی با حضور مهندس رئیسی 
شــهردار هشــتگرد، رئیس و اعضای شــورای 
اسلامی شهر،مسؤلین شهرستان ساوجبلاغ به 

بهره برداری رسید. 
مهندس فیروز زارع عضو شــورای اسلامی شهر، 
افتتاح این مجموعه را تکمیــل کننده امکانات 
شــهرداری در بوســتان تندرســتی دانست و 
گفت:بوستان تندرستی که به عنوان فیلتر سبز 
فی ما بین مناطق مســکونی و شهرک صنعتی 
هشتگرد قرار گرفته اســت با اقدامات مدیریت 
شــهری به یکی از جاذبه های این شــهر تبدیل 

شده است .
وی افزود : وجود زمین بازی چند منظوره ، مسیر 
پیاده روی ، پیست دوچرخه ســواری و بوستان 
بــزرگ پروین اعتصامی در این مســیر ســبب 
گردیده اســت تا بوستان تندرســتی به عنوان 
محلی برای ورزش های خانوادگی و ورزش های 

همگانی مطرح گردد .
فیروز زارع بیان کرد : با تدابیر صورت گرفته و در 
جهت اســتفاده بهینه از زمین های بلااستفاده 
شــهرداری ، ملکی واقع در ضلع شرقی بوستان 

تندرســتی برای احداث زمین بازی اختصاص 
یافت و با تــلاش حوزه عمرانی شــهرداری این 
پروژه تکمیــل و به بهره برداری رســید و تلاش 
داریم تا این روند در ســایر مناطق شهر و در سال 

آتی مستمر باشد .
مهندس افشــاری عضو شــورای اسلامی شهر 
تعامــل مجموعــه مدیریت شــهری با ســایر 
دســتگاه ها را زمینــه ســاز ارتقا خدمــات به 

شهروندان دانست .
وی گفـت : خوشـبختانه اداره ورزش و جوانـان 
در شهرسـتان سـاوجبلاغ بسـیار فعـال اسـت و 
مدیریت شـهری توانسـته با تعامـل با ایـن اداره 
و ظرفیـت اداره آمـوزش و پـرورش ، برنامه هـای 
ورزشـی و مناسـبت بسـیاری منجملـه پیـاده 
روی بـزرگ خانوادگـی را در ایـن شـهر برگـزار 

 . کنـد
وی اهمیــت زمین های بازی بــه صورت چمن 
مصنوعــی را از آن جهت با اهمیت دانســت که 

بستری مناسب برای استفاده نوجوانان از فضای 
باز ورزشی مهیا گردیده است .

افشــاری افــزود : نتیجــه تلاش شــهرداری و 
شورای اســلامی هشتگرد در ســنوات گذشته 
و در دوره ششــم برای ارتقا ســرانه های ورزشی 
این شهر وجود باشــگاه های ورزشی در مناطق 
مختلف ورزشــی و ســایر امکانات ورزشــی در 
بوستان ها و فضاهای باز اســت و ما معتقدیم که 
این زیرســاخت ها همچنان کافی نیست و مردم 
این شهر لایق اســتفاده از بهترین ها هستند لذا 
توسعه زیرســاخت های ورزشــی طی سه ساله 
اخیــر در دســتور کار مدیریت شــهری بوده و 

خوشبختانه نتیجه آن مشهود است. 
اتخاذ تمهیدات برای ایمنی ورزشکاران با تعبیه 
درب از ضلع شمالی زمین چمن ، ارتفاع مناسب 
فنس ها و وجود امکانات دیگر منجمله سرویس 
بهداشتی از جمله تمهیدات در نظر گرفته برای 

این زمین چمن بوده است .

در ضلع شرقی بوستان تندرستی؛

زمین بازی چند منظوره شهرداری هشتگرد  به بهره برداری رسید 

معاون زیربنایی، حمل و نقل و ترافیک شهرداری گرگان خبر داد:

 بازگشایی قدیمی ترین پمپ بنزین گرگان 
تا پایان سال جاری

گرگان-مهنازمحمدزمانی  ایسنا/گلستان معاون زیربنایی، حمل و نقل و 
ترافیک شــهرداری گرگان گفت: پمپ بنزین میدان معلم گرگان تا قبل از سال 

جدید به بهره برداری می رسد.
احمد سالاری  اظهار کرد: با پیگیری های انجام شده تلاش می شود پمپ بنزین 
۱۷ شهریورگرگان پس از رفع مشــکل نرم افزاری تا قبل از سال به بهره برداری 

برسد و سوختگیری آن انجام شود.
او با بیان اینکه طرح کهاب )کاهش، هدایــت، انتقال و بازیافت بخار بنزین( برای 
این پمپ بنزین اجرا شــده و مورد تایید قرار گرفته اســت، افزود: تعویض همه 
مخازن، کابــل ها، لوله کشــی ها و پمپ ها و عیب یابی کامل برابر نظر شــرکت 

فرآورده های نفتی استان انجام شده است.
به گفته وی، دســتگاه بازیافت بخار و دوربین های مدار بســته نیز در این پمپ 

بنزین نصب شده است.
پمپ بنزین ۱۷ شهریور گرگان یکی از پمپ بنزین های قدیمی شهر گرگان بوده 

که در ضلع غربی میدان معلم واقع شده است.
قبلا این پمپ بنزین دچار فرسودگی در مخازن و نشت مخزن و خط لوله شده بود 
که امکان خطر و بروز حادثه در آن وجود داشت به همین سبب شهرداری گرگان 
با تعطیلی این جایگاه بنزین، دستور بازسازی و بهسازی آن را در دستور کار قرار 

داده بود.

با برگزاری جشن باشکوهی به مناسب نیمه شعبان:

چوار؛ غرق در شور میلاد منجی عالم بشریت 

ایلام-محمدرضا فرجی   جشن باشکوهی به مناسبت نیمه شعبان و میلاد 
منجی عالم بشریت در سالن ورزشی شهید زارعی چوار برگزار شد. رئیس روابط 
عمومی پتروشــیمی ایلام در حاشیه ی این جشــن در گفت و گو با خبرنگاران 
اظهار داشت: حسب دســتور مدیرعامل پتروشــیمی ایلام، در راستای ایجاد 
نشاط اجتماعی، پتروشیمی ایلام با همکاری دفتر امام جمعه، فرمانداری، سپاه 
شهرستان، پالایش گاز، هیات های مذهبی، فرماندهی انتظامی و سایر نهادهای 
شهرستان جشن بزرگ نیمه شعبان برگزار شــد. علیرضا معراجی با بیان اینکه 
در عصر غیبت وظیفه ی آمادگی برای ظهور بر عهده ی شــیعیان است، گفت: 
بنابراین گرامیداشــت روز ولادت امام زمان )عج( در راستای پاسداشت همین 

جریان پویا است. 
وی در ادامه با بیان اینکه برگزاری این جشن علاوه بر رویداد مذهبی، یک جشن 
اجتماعی و فرهنگی با هدف ایجاد نشــاط اجتماعی در جامعه است، گفت: این 
روز باشکوه فرصتی برای هدیه دادن امید و شــادی به جامعه و تجدید میثاق با 
آرمان های امام زمان )عج( همچنین تلاش برای تحقق عدالت و صلح در جهان 
اســت. رئیس روابط عمومی پتروشیمی ایلام اســتقبال مردم شهرستان چوار 
را از این جشــن خوب عنوان کرد و گفت: اجرای نمایش، موســیقی زنده، طنز، 
دابسمش، مســابقه، قرعه کشــی و اهدای جوایز نقدی از جمله برنامه های این 

جشن بزرگ در شهرستان چوار بود.

نماز شکفتن اندیشه است و سبز شدن ریشه! 
محمدرضا فرجی   هنگامه تنگنا در زندگی، آنجا که غم حریف جانســحتی 
انسان نمی شــود، امن ترین راه برای آرام شــدن، هم صحبتی با پروردگار یگانه 
است.و بهترین راه هم کلام شــدن با معبود نماز خواندن است.  رسیدن به غایت 
زندگی و داشــتن آرامش ، چیزی که در این برهه از زمان که به نوعی آخرالزمان 

است ، تنها با نماز اول وقت میسر می باشد.  
قلب آدمی با غمی، یا ناراحتی مچاله می شــود، و تنها نشاط قلب چنگ زدن به 
این فریضه بزرگ الهی نماز است.و انســان با ایستادگی در مقابل مکر شیطان به 
ریسمان محکم الهی چنگ میزند.  نماز بهترین غذای روح و هرچه این غذا بهتر 
و با کیفیت بیشــتر ، جذب آن به بدن و روح آدمی بیشتر است. بدن سالم در روح 

سالم است و غذای روح آرامش است و این آرامش تنها با نماز به دست می آید. 
اصلی ترین نشانه مسلمان و اتحاد بین مســلمانان ایستادن به اقامه نماز در کنار 
هم واتصال به عالم بالا.  نماز را نمی توان تنها با نوشــتن چند سطر و گفتن چند 
خصیصه توصیف کرد.آنقدر این اعجاز الهی والاســت کــه از خواندن اول نماز 
توســط پیامبر عظیم الشان اسلام تا کنون بعد از گذشــت قرن ها دانشمندان و 

پژوهشگران به اعجازهای زیادی در مورد نماز رسیدند. 
از بعد سلامت و روان و تمام جنبه های دیگر زندگی روزمره بشر. عده ای از عارفان 
بر این باورند که تمام موجودات نیز متناسب با وضع خود در حال حمد و تسبیح 
خداوند هســتند و به آیاتی از قرآن نظیر »و گیاه و درخت ســجده می کنند« و 
می توان نتیجه گرفت که حمد و ســتایش پروردگار تنها به انسان القا نگردیده 
بلکه تمامی جانداران هر کدام به نحوی صبح و شــام تسبیح گویان خالق یکتارا 

ستایش می کنند.

مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای استان:

وژه خط دوم انتقال آب از خلیج فارس به یزد   پر
در سال آینده ادامه می یابد

یزد –سمیه شرف دینی   مدیرعامل شرکت ســهامی آب منطقه ای یزد از 
ادامه عملیات پروژه خط دوم انتقال آب خلیج فارس به اســتان در ســال آینده 

خبر داد.
جواد محجوبی با بیان این خبراظهارداشت : خط دوم انتقال آب خلیج فارس به 
استان یزد به دلیل کمبود منابع مالی در ســال ۱۴۰۲ متوقف شد که با پیگیری 

مسئولان ارشد استان و تامین منابع مالی از سال آینده دوباره آغاز خواهد شد.
وی با بیان اینکه تاکنون 33 کیلومتر از این خط از ســمت استان یزد اجرا شده 
است، افزود: این خط ۱۰۰ میلیون متر مکعب تخصیص دارد که 5۰ میلیون آن 

مربوط به شرب و 5۰ میلیون متر مکعب به صنعت اختصاص می یابد.
مدیرعامل شرکت ســهامی آب منطقه ای یزد با اشــاره به خط دوم انتقال آب 
خرســان تصریح کرد: با پیگیری ها لازم و مکاتبات انجام شــده، ادامه عملیات 

اجرایی این خط نیز در سال ۱۴۰۴ ادامه خواهد یافت.
رئیس هیئت مدیره شرکت سهامی آب منطقه ای یزد با بیان اینکه این خط فقط 
تخصیص شرب دارد، خاطر نشان ساخت: این خط تاکنون 65 کیلومتر از سمت 

یزد اجرا شده است.

خبر

کرج-ترنم مظفری  شــهردار کــرج گفــت: همزمان با 
فرارسیدن نیمه شــعبان و ولادت حضرت صاحب الزمان)عج( 
جشن ها و برنامه های متنوعی توسط این دستگاه به اجرا درآمد 
و شهرداری کوشــید با اجرای طرح های فرهنگی و آذین بندی 

شهر، فضایی شاد و معنوی را برای شهروندان رقم بزند.
مهرداد کیانی بیان کرد: برپایــی اجتماع بزرگ امام زمانی ها، 
نصب پرچم های رنگی، کتیبه های عرضی، بنرهای مناسبتی، 
ریسه های نور و پرچم در سطح شهر، برگزاری جشن های نیمه 
شــعبان در محلات مختلف، برپایی موکب های نیمه شعبان، 
تولید نماهنگ ویژه نیمه شــعبان و حمایت از همایش های 
فرهنگی از جمله برنامه های این دســتگاه به مناسبت اعیاد 
شــعبانیه و ولادت امام زمان )عج( بود. کیانی افزود: اجتماع 
امام زمانی ها به پیشنهاد سازمان فرهنگی ورزشی و اجتماعی 
شهرداری کرج با هدف تجمیع برنامه هایی که به این مناسبت 
در نقاط مختلف شــهر انجام می گرفت، برگزار شد. وی اذعان 
کرد: برگزاری متراکم برنامه ها در مناسبت هایی از این دست 
اغلب باعث ایجاد ترافیک و بروز مشــکلاتی برای شهروندان 

می شــد؛ از این رو با برنامه ریزی انجام گرفته و طی هماهنگی 
و همکاری با دســتگاه های مختلف انتظامی و خدماتی شهر 
و اســتان، مقرر شــد این همایش بزرگ در روز پنج شنبه ۲5 
بهمن ماه بــه اجرا در بیاید. به گفته شــهردار، خوشــبختانه 
اســتقبال خوبی از این مراســم انجام گرفت و هزاران نفر از 
شهروندان در همایش شــرکت کردند. وی خاطرنشان کرد: 
این افراد آمدنــد تا برای اســتقبال از ظهــور حضرت اعلام 
آمادگی کنند و بگویند به رغم همه مشکلات و آسیب ها، قرار 
عاشقی شــان با مهدی موعود)عج( برقرار است و انتظار برای 
ظهور ایشان و آماده سازی قلب و رفتارشان تا این واقعه بزرگ 

و باشکوه را همواره سرلوحه زندگی خویش قرار داده اند.
این مســئول به دیگر برنامه های تدارک دیده شــده توسط 
شهرداری کرج برای این مناسبت اشــاره و اظهار کرد: علاوه 
بر موارد مذکــور، ســازمان فرهنگی، ورزشــی و اجتماعی 
شــهرداری کرج برنامه های متنوعی را در ســطح شــهر به 
اجرا درآورد که از این جمله می توان به مشــارکت در برپایی 
موکب های نیمه شعبان در اســلام آباد، برگزاری جشن نیمه 

شعبان در رجایی شهر و فلکه دوم و همچنین برگزاری جشن 
بزرگ در محله چهارصد دستگاه کوی بعثت اشاره کرد.

مدیر ارشد شهرداری کرج با اشاره به اینکه بخش عمده هزینه  
این برنامه ها توسط ســازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
کرج تامین شده است، اذعان کرد: تهیه و رونمایی از نماهنگ 
»مهدی جان« به مناســبت نیمه شــعبان توســط سازمان 
فرهنگی شهرداری کرج انجام گرفته و در آن دو نفر از مداحان 
کرجی به همراه گروه ســرود اســوه از گروه های سرود خوب 
کرج، به اجرای برنامه پرداخته اند. کیانی گفت: جشن »سلام 
بر مهدی« و همایش »قرار مقاومــت ۲« از دیگر برنامه های 

تدارک دیده شده توسط شهرداری کرج برای این روزهاست.
به گفته وی، در این همایش ها به موضوعات مقاومتی، شرایط 

آخرالزمانی، ظهور و نیمه شعبان پرداخته شد.
کیانی، اقدامات سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری 
کرج در روزهای منتهی به نیمه شعبان را نیز مورد اشاره قرار 
داد و بیان کرد: تعداد ۱۴۰۰ عدد پرچم سامورایی، ۱3۰ هزار 
متر ریســه پرچمی ایران، 5۰ هزار متر ریســه رنگی، ۱۱5۰ 

متر کتیبه عرض خیابــان، ۸5۰ متر کتیبه رولــی ایران در 
نقاط مختلف شــهر نصب شــد. همچنین همزمان با این روز 
فرخنده یک عدد پرچم بزرگ ایران در ابعاد ۹ در ۱6 متر در پل 
فردیس نصب شده است. شهردار کرج با بیان اینکه پرچم های 
سامورایی روی عرشــه های پل ها و کتیبه های عرضی، بنر و 
استند در سطح شهر نصب شده است، خاطرنشان کرد: تعداد 
3۰۰ عدد پرچم چوب خور و 3۰ هزار متر ریسه رنگی نیز برای 
اجتماع امام زمانی ها در ورزشگاه انقلاب و سایر نقاط شهر به 

کار رفته است.

البرز
شهردار کرج اعلام کرد :

تغییر فضای شهر با برگزاری جشن های متنوع و باشکوه در نیمه شعبان

قزوین-مریم نقـدی  سـعیدنادری مدیـرکل گمرکات 
اسـتان قزویـن گفت:  طـی ۱۰ ماهـه امسـال عراق بـه عنوان 
مهـم تریـن و اولیـن مقصـد صادراتی گمـرکات قزویـن بوده 

اسـت .
مدیــرکل گمــرکات اســتان قزوین بــا بیان ایــن مطلب 
اظهارداشــت: طی ۱۰ ماهه ســال  جاری، ۷3۱ هزار تنُ کالا 
به ارزش ۴۷۱ میلیون دلاراز طریق گمرکات قزوین به خارج 
ازکشور صادرگردید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با 

رشد وزنی 3 درصدی همراه بوده است.
نادری درخصوص عمده کشــورهای مقصــد صادرات گفت: 

عراق با ۲6 درصد، امارات ۲۱، هند۱۰، افغانستان ۹ و ترکیه با 
۷ درصد ازعمده کشورهای مقصد صادرات می باشند.

وی  در رابطه با عمده اقلام صادراتی طی ۱۰ ماهه سال جاری 
اظهارداشــت: عمده کالاهای صادراتــی در گمرکات قزوین 
روغن پایه، پودر شوینده، مفتول مســی، میله آهنی و سیب 

زمینی نیمه آماده می باشند.
این مقام مسئول گمرکی در ادامه میزان واردات  کالا طی این 
مدت به اســتان را برابر با ۱۴۷هزار تنُ به ارزش ۸۸۹ میلیون 
دلاراعلام کــرد و افــزود : قطعات منفصله کشــنده، خودرو 
سواری ،کمپرســور کولرخودرو، اجزا و قطعات تریلرها و پلی 

اترها از طریق این گمرک دراستان ترخیص شد.
مدیر کل گمـرکات قزوین بیان داشـت: امارات بـا ۴۹درصد، 
چین ۲3، ترکیـه ۱۴، روسـیه 3 و آلمـان با ۲ درصـد از عمده 

کشـورهای مبـدا واردات به گمرکات اسـتان می باشـند.
 سعید نادری در بخش دیگری از این گزارش به بیان وضعیت 
درآمدی این گمرک در طی این مدت پرداخت و  ابراز داشت:  
مجموع میزان درآمد گمرکات  قزوین در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰3 
بیش از 5۱ هزار و 3۰۸ میلیارد ریال می باشــد که این درآمد 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ با رشد  ۸۸ درصدی همراه 

بوده است.

وین قز
طی ۱۰ ماه امسال  ؛

وین بوده است عراق مهم ترین و اولین مقصد صادراتی گمرکات قز

شیراز  شهردار شیراز اعلام کرد: تنها ۲5 درصد شهروندان 
این کلان شهر عوارض شهرســازی را پرداخت می کنند و ۷5 

درصد، آن را به موقع پرداخت نمی کنند.
آیین نکوداشت دهمین سال تأسیس مجمع خیرین شهرساز 
و فرهنگ ساز شیراز امروز، ۲۸ بهمن ماه با تجلیل از خیرین و 

با حضور مسئولان استانی و شهری برگزار شد.
شهردار شــیراز در این آئین با بیان اینکه شیراز به عنوان یک 
شــهر فرهنگی، تاریخی و پایتخت ادب و هنــر و تمدن باید 
چنین مجمعی هم در درون خود داشــته باشــد، اظهار کرد: 
بیش از یک دهــه از عمر این مجمع می گذرد و شــهرداری و 
شورای اسلامی شهر شــیراز نیز یکی از دست اندرکاران این 
مجمع هســتند، بنابراین به ســهم خودمان تلاش کردیم تا 

همکاری خوبی با این مجمع داشته باشیم.
محمدحســن اســدی اظهار کرد: ۲ ســال پیش در جلسه  
مجمع خیرین شهرساز و فرهنگ ســاز تاکید کردم و سپس 
در شهرداری به بخشــنامه تبدیل شــد تا هر کسی که قصد 
همکاری با مجمع خیرین شهرســاز و فرهنگ ســاز شیراز را 
داشته باشــد، به صورت ویژه، به دور از هرگونه بروکراسی و با 

خط ویژه وی آی پی به درخواست ها رسیدگی شود.
وی با اشاره به رونمایی از پروژه های شــهری از عید انقلاب تا 
عید قرآن افزود: یکی از این اقدامات شــهرداری پرداختن به 
موضوع فرهنگ شــهروندی با اختصاص یک فرهنگسرا بود. 
همواره تأکید کردم که شــیراز شهر فرهنگ شهروندی است 
زیرا معتقدم که اگر شهروندانی مسئولیت پذیر داشته باشیم 

که خود را متعلق به شــهر بدانند اداره شــهر خیلی راحت تر 
خواهد بود. شــهردار شــیراز با بیان اینکه یک نســل طول 
می کشــد تا یک کار فرهنگی به نتیجه برسد، اظهار کرد: باید 
بر روی کارهای آرامش بخش و خوب کار کنیم تا باعث شادی 
و نشاط شــهروندان در آینده شویم. اســدی با اشاره به وقوع 
سیل در ســال ۹۸ و اقدامات خوب هتل داران و شهروندان در 
آن روز، بیان کرد: هتل داران و شــهروندان با اسکان رایگان و 
ارائه خدمات رایگان به مســافرین سیل زده، بار دیگر فرهنگ 
میهمان نوازی شیرازی ها را به نمایش گذاشتند و این در حالی 
است که در برخی دیگر از شــهرهای جهان با رخ دادن چنین 
حادثه ای، هتل ها و مراکز اقامتــی خدمات خود را با هزینه ای 

چند برابری افزایش و ارائه می دهند.

فارس
شهردار:

وندان شیراز عوارض شهرسازی را پرداخت می کنند تنها ۲۵ درصد از شهر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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تا پایان سال جاری محقق می شود؛

خداحافظی با مدارس کانکسی در کرمانشاه 
کرمانشاه-حســنافخارزاده  به گفته مدیرکل نوسازی 
مدارس اســتان کرمانشــاه، تا پایان امسال بســاط مدارس 
کانکســی بالای ۱۰ دانش آموز در اســتان برچیده می شــود. 
مرزبان نظری  با بیان اینکه در اســتان ۱۰۷ مدرسه کانکسی 
و هر مدرســه با بیــش از ۱۰ دانش آموز داریــم، گفت: طبق 
برنامه ریزی انجام شده تا پایان سال این مدارس با مدارس تازه 

احداث شده جایگزین خواهند شد. 
وی گفت: تاکنون بیش از ۷۰ مدرسه که باید جایگزین مدارس 
کانکسی شوند، تحویل آموزش و پرورش شده و تا پایان سال هم 
مابقی مدارس احداث و تحویل آموزش و پرورش خواهد شــد. 
نظری اظهار کرد: این مدارس از محل کمک خیرین مدرســه 

ساز، اعتبارات ملی و بخشــی هم اعتبارات استانی احداث شده 
است. 

وی ادامه داد: علاوه بر این ۱۰۷ مدرســه کانکســی بالای ۱۰ 
دانش آموز که تا پایان ســال جمع آوری می شــوند، در سطح 
اســتان حدود ۱۲۰ مدرسه کانکســی دیگر داریم که کمتر از 
۱۰ دانش آموز دارند که البته فعلا سیاســت دولت جمع آوری 
مدارس کانکسی بالای ۱۰ دانش آموز است و جایگزینی آنها در 
برنامه نیست. البته کانکس این مدارس از مقاومت قابل قبولی 

برخوردارند. 
مدیرکل نوسازی مدارس استان کرمانشاه  به وجود ۱۸ مدرسه 
سنگی هم در استان اشاره و اظهار کرد: طبق برنامه این مدارس 

هم تا مهر ۱۴۰۴ جایگزین خواهند شــد. نظــری اظهار کرد: 
برای جایگزینی این مدارس سنگی ۲5 میلیارد تومان از منابع 
استانی اختصاص یافته که البته این میزان اعتبار جوابگو نیست 

و نیازمند کمک و همراهی خیرین مدرسه ساز هم هستیم. 
وی در خصوص پراکنش مدارس ســنگی و کانکسی هم عنوان 
کرد: این مدارس در همه اســتان پراکنده اند و در شهرســتان 
کرمانشاه، منطقه اورامانات و... این نوع مدارس را داریم. نظری 
در ادامه با دعوت از خیرین برای کمک به امر مدرســه سازی، 
گفت: از خیرین دعوت می کنیم به هر میزان که می توانند در امر 
مدرسه سازی مشارکت کنند تا شــرایط بهتری برای تحصیل 

دانش آموزان استان بعنوان آینده سازان کشور فراهم کنیم.

با حضور استاندار؛

 خط تولید اتوبوس برقی در سمنان راه اندازی شد

سمنان-رضا سروش   شرکت تولید اتوبوس برقی پارسان 
)شتاب( با مشارکت رکن اصلی صنعت برق کشور »گروه مپنا 
« و قطب اصلی صنعت اتوبوس سازی »گروه تولیدی و صنعتی 
عقاب افشان « با مأموریت طراحی، تولید و فروش وسایط نقلیه 

تجاری الکتریکی سازگار با محیط زیست در نظر دارد بهترین و 
به روزترین محصولات خودرویی برقی را متناسب با زیست بوم 
کشــور عرضه کند. یکی از نقاط قوت و مزایای رقابتی شرکت 
شتاب، شبکه نظاممند خدمات پس از فروش می باشد و در نظر 
دارد علاوه بر رفع نیازهای بازار داخلــی بخش قابل توجهی از 

تقاضای منطقه را بویژه در کشورهای CIS پاسخ دهد. 
مدیرعامل شرکت تولید اتوبوس برقی پارسان )شتاب( با اشاره 
به اینکه راه اندازی خط تولید اتوبوس برقی در ســمنان گامی 
ارزنده و بلند در راستای پیشــرفت صنعتی کشور است، گفت: 
این شرکت با پشتوانه شرکا و ســهام داران مجموعه که شامل 
گروه مپنا و عقاب افشــان اســت  با کمترین هزینه این خط را 

راه اندازی کرده است.
کامبیز مرادی مدیرعامل شــرک شــتاب در آیین افتتاح خط 

تولید اتوبوس برقی که با حضور اســتاندار سمنان و جمعی از 
مدیران کل به مناســبت دهه فجر انقلاب برگزار شــد با بیان 
اینکه راه اندازی یــک خط تولید اتوبوس برقــی نیازمند ۲۰۰ 
میلیون یورو است، افزود: این شــرکت با پشتوانه سهامداران، 
خط تولید اتوبــوس برقی را بــا هزینه و ســرمایه گذاری یک 

میلیون یورو راه اندازی کرد.
وی با تأکید بر اینکه این شــرکت از ســال ۱3۹۹ تأسیس و با 
مأموریت تولیــد خودروهای برقی به فعالیــت پرداخت، ابراز 
داشــت: این شــرکت در ســال ۱۴۰۰ نســخه آزمایشی این 

محصول را در مشهد رونمایی کرد. 
کامبیز مرادی، مدیرعامل شرکت شتاب گفت : امروزه، با توجه 
به پیشــرفت هایی که در اســتفاده از انرژی های پاک رخ داده 
است، بزرگ ترین خودروســازان دنیا در حال جایگزین کردن 

خودروهای برقی با خودروهای احتراقی هستند. جلوگیری از 
آلودگی محیط زیست و وابستگی کم تر به سوخت های فسیلی 
از مهم تریــن عوامل محــرک در وقوع این تحول شــگرف در 

صنعت خودروسازی به شمار می رود.
وی اذعان  داشت : در کشور ما با توجه به افزایش جمعیت، تغییر 
سبک زندگی، آلودگی های زیســت محیطی و افزایش میزان 
مصرف سوخت و انرژی، در سال های آتی لزوم گرایش به سوی 

انرژی های پاک بیش از پیش احساس خواهد شد.
ایشــان اظهار داشــتند: تولید اتوبوس برقی با نگرش استقرار 
فناوری هــای بومی در کشــور، ایــران عزیزمــان را در زمره 
کشــورهای توســعه یافته فعال در این صنعت قرار می دهد و 
کسب و کار ایمن، سبز، هوشــمند و دارای بازدهی بالا را برای 

این مرز و بوم به ارمغان می آورد.

سه شنبه      30  بهمن 1403    شماره 1809



بانک مرکزی اعلام کرد

ونده صادرکنندگان متخلف درباره عدم بازگشت ارز به قوه قضاییه ارسال پر

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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مدیر صندوق تامین خسارت های بدنی خبر داد
راه اندازی سامانه فهرست خاکستری کارت 

سوخت برای وسایل نقلیه
مدیر صندوق تامین خســارت های بدنی با اعلام خبر عملیاتی شــدن 
سامانه جامع پرداخت خســارت حوادث رانندگی، از پرداخت بیش از 
۵۶ هزار میلیارد ریال خسارت به بیش از ۲۰ هزار زیان دیده در ۱۰ ماهه 
سال جاری توســط این صندوق خبر داد و همچنین اعلام کرد: سامانه 
فهرست خاکستری کارت سوخت وســایل نقلیه بنزینی فاقد بیمه نامه 

در دی  امسال راه اندازی شده است.
 مهدی قمصریان اظهار کرد: ایــده نوینی در ســطح بین المللی برای 
توســعه اقتصادی و حل معضل پیچیده بروکراســی مطرح و با شتاب 
بسیار در حال گسترش است و آن نهضت مقررات زدایی، حذف قوانین 
و مقررات منسوخ و تسهیل امور خدمت رسانی دولت ها است. با علم به 
این روند، ما معتقدیم که علی رغم وجود مقررات متعدد و بعضاً بســیار 
قدیمی در صنعت بیمه؛ قانون بیمه اجباری شخص ثالث، قانون نسبتاً 
مترقی و توســعه یافته ای اســت که ابعاد مختلف آن مورد غفلت قرار 
گرفته اســت و درصورتی که اهتمام لازم در اجرای یکپارچه این قانون 
در سطح حاکمیت صورت پذیرد، گره های بســیاری از مسئله حوادث 

ترافیکی را در سطح حاکمیت، صنعت و عموم مردم باز خواهد کرد.
 وی در خصوص راهبردها و برنامه های صندوق تأمین خســارت های 
بدنی در دولــت چهاردهم اظهار کــرد: به طورکلی ما ســه مأموریت 
اصلی در صندوق تدویــن کرده ایم و راهبردهای صنــدوق را ذیل این 
ســه مأموریت، تعریف و پیگیری می کنیم که مأموریت و هدف اصلی 
صندوق ایفــای نقش محــوری در یکپارچه ســازی مدیریت حوادث 
ترافیکی در ســطح حاکمیــت باهــدف حفاظت و تأمین ســلامت 

شهروندان از طریق اجماع و تعامل همه نهادها ذی ربط است.
 قمصریــان گفت: در ســطح دوم، تمرکــز جدی ما بــر کاهش تلفات 
حوادث رانندگی با بســیج کلیه منابع و امکانات دستگاه های اجرایی، 

خدمت رسانی، انتظامی و اجتماعی است.
 وی بیان کرد: در سطح سوم نیز کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی 

و اقتصادی حوادث جاده ای را مدنظر قرار داده ایم.
 قمصریان یادآور شــد: برای این مأموریت ها متناسب با سطوح و ابعاد 
آن، راهبردها و برنامه های عملیاتی تنظیم و تدوین شده است؛ نهادها، 
ذی نفعان، سیاســت گذاران، قوانین، مجریان و مســئولان هر برنامه 

شناسایی و زمان بندی اجرای هریک تنظیم و طراحی شده است.
مدیر صندوق تأمین خســارت های بدنی در ادامه به برخی از مهم ترین 
دســتاوردهای برنامه های اجرا شده این صندوق اشــاره کرد و گفت: 
هوشمندســازی و نظارت الکترونیک بر کنترل بیمه نامه های شخص 
ثالث از طریق تعامل با نیــروی انتظامی و بیمه مرکزی، توســعه نظام 
ارائه خدمات بــه زیان دیدگان حــوادث رانندگی از طریق اســتقرار 
و توســعه ســامانه ها و ســرویس های الکترونیکی و طراحی و اجرای 
ســامانه های پرداخت مستقیم خسارت به حســاب ذی نفع، بازتعریف 
نظام اطلاع رسانی به منظور شفاف ســازی فرآیند پرداخت خسارت و 
جلوگیری از مراجعه حضوری آســیب دیدگان؛ تمرکز ویژه بر بازیافت 
خســارت از مقصرین حوادث فاقد بیمه نامه، اصلاح فرآیندها و تفویض 
اختیار به شعب استانی به منظور توسعه شــبکه، ارتقای سطح اعتماد 
و رضایت عمومی از خدمات صندوق در ســطح صنعت و مولدســازی 
اموال و دارایی و حفاظت از منابع صندوق در قانون بودجه که همگی با 

مساعدت ویژه دکتر همتی وزیر اقتصاد تحقق پیدا کردند.
 وی با اشــاره به تکالیف برنامه هفتم توســعه و فرصت ایجاد شــده به 
دنبال اجرای کروکی برخط در ســطح کشــور از تدویــن طرح نوین 
استقرار سامانه جامع پرداخت خســارت حوادث رانندگی با همراهی 
بیمه مرکزی و نیروی انتظامی خبر داد و افزود: اجرای این طرح تحول 
اساسی در فرآیند تشکیل پرونده، ارزیابی و پرداخت به موقع خسارت را 
در کشور به دنبال خواهد داشــت و به زودی و پس از جمع بندی نهایی 
میان متولیان، در مرحله اول با طراحی و پیاده سازی در سامانه صندوق 
انجام خواهد شــد که طبق برآوردهای انجام شــده، زمــان پرداخت 

خسارت به زیان دیدگان را به صورت چشمگیر کاهش خواهد داد.
مدیر صندوق تأمین خســارت های بدنی ادامه داد: طرح بهره برداری 
از هوش مصنوعی در فرآیند تشــکیل پرونده و آنالیز خسارت و کشف 
حوادث صــوری در حال امکان ســنجی و ارزیابی اســت کــه مطابق 
برنامه ریزی های صورت گرفته و بهره گیری از تجارب شرکت های برتر 

به زودی در صندوق محقق خواهد شد.
 قمصریان ضمــن ابراز نگرانی از حــوادث ترافیکی روزهــای اخیر در 
جاده های کشــور، داغدار شــدن خانواده های دانش آموزان و تأثیرات 
اخبار این رخدادها بر عموم افراد جامعه، تأکید کرد که صندوق تأمین 
خســارت های بدنی مجدانه تعاملات بین بخشی را در سطح حاکمیت 
به منظــور اجرای یکپارچــه تکالیــف نهادها و دســتگاه های اجرایی 
پیگیری می کند؛ همچنان که دولــت چهاردهم خود را موظف می داند 
با عزم ملی و فعال ســازی همه ظرفیت های ممکن اقدام اساسی برای 

کاهش حوادث رانندگی و حفاظت سلامت شهروندان انجام دهد.
 مدیر صندوق ابراز امیدواری کرد در قالب برنامه راهبردی سه ساله این 
صندوق و از طریق تعامل ســازنده با نهادهای مربوطه در حل مشــکل 
و چالش کشــور در خصوص وضعیــت تأســف برانگیز جان باختگان و 

مصدومان حوادث رانندگی تغییرات مثبت صورت پذیرد.

راه اندازی سامانه فهرست خاکستری کارت سوخت
وی همچنین از پیاده ســازی و راه اندازی ســامانه فهرست خاکستری 
کارت ســوخت وســایل نقلیه موتوری زمینی بنزینی فاقــد بیمه نامه 
در دی ماه ســال جاری با همــکاری بیمه مرکزی، ســتاد حمل ونقل و 
سوخت و شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی خبر داد و گفت: 
در دولت سیزدهم این ســامانه برای خودروهای دیزلی طراحی و اجرا 
شــده بود اما در خصوص خودروهای بنزینی و موتورسیکلت ها به دلیل 
پیچیدگی های متعدد، این اقدام صورت نگرفته بــود لذا برای اولین بار 
در دولت چهاردهم این ســامانه برای وســایل نقلیه با ســوخت بنزین 
طراحی و پیاده سازی شده است.قمصریان تأکید کرد: طبق نظر مساعد 
و دســتور وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس مجمــع صندوق تأمین 
خســارت های بدنی با طراحی یک بسته اطلاع رســانی و تشویقی و با 
اجرای طرح هدفمند بخشودگی جرایم دیرکرد بیمه نامه شخص ثالث، 
نسبت به آگاهی بخشی عمومی و ایجاد یک فرصت مجدد همگانی اقدام 
شــد و هم زمان با هماهنگی های صورت گرفته مقرر شــده است بعد از 
پایان مهلت بخشودگی و با استفاده از ظرفیت های ماده ۴۸ قانون بیمه 
شخص ثالث مشخصات و اطلاعات وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه در سامانه 
فهرست خاکستری وســایل نقلیه بنزین ســوز درج و کارت و سهمیه 
سوخت این وسایل طبق تکلیف قانون در زمان بندی مشخص، غیرفعال 
خواهد شد.وی ابراز امیدواری کرد دارندگان وسایل نقلیه موتوری فاقد 
بیمه نامه شــخص ثالث با استفاده از فرصت بخشــودگی تعریف شده، 

نسبت به تهیه یا تمدید بیمه نامه وسایل نقلیه خود اقدام کنند.
 مدیر صندوق تأمین خســارت های بدنی به اقدام بــزرگ دیگری که با 
پیگیری های صندوق به ثمر نشست اشــاره کرد و گفت: در حوزه وسایل 
نقلیه ریلی، موضوع تهیه بیمه نامه شــخص ثالث مغفول واقع شــده بود 
که در اولویت برنامه هــای عملیاتی صندوق قرار گرفــت و با یک تلاش 
همه جانبه و همت مشترک در سطح صنعت بیمه و حمایت دولت و هیأت 
وزیران، شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران و شرکت های حمل ونقل 
ریلی درون شــهری و کلیه ناوگان ریلی که مکلف بودند نســبت به تهیه 
بیمه نامه شخص ثالث اقدام کنند اما به دلیل نبودن نرخ حق بیمه وسایل 
نقلیه ریلی امکان صدور بیمه نامه برای آنها میســر نبود، از ابتدای سال 

۱۴۰۲ شرایط تهیه بیمه نامه شخص ثالث برای آنها فراهم شد.

خسارت

خریدار   بانک مرکــزی در اطلاعیه ای و 
در پاســخ به موضوعات وارده توسط دیوان 
محاســبات کشــور درباره بازگشــت ارز 
صادرات از سوی برخی صادرکنندگان اعلام 
کرد: پرونده مختلفان درباره عدم بازگشــت 
ارز به داخل، به قوه قضاییه ارسال شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، این 
بانک در پاســخ به موضوعات وارده توســط 
دیوان محاســبات کشــور پیرامــون عدم 
بازگشــت ارز صادرات توســط گروه های 
کالایــی پتروشــیمی، پالایشــی، فلزی و 
متعاقب آن افزایش نــرخ ارز در مرکز مبادله 
تاکید می کند: بســیاری از صادرکنندگان 
گروه های مذکور به تعهدات خــود فراتر از 
درصد اعمال محدودیت هــای قانونی عمل 
کرده اند هرچند ایــن بانک نیز در چارچوب 
مقررات، پرونده تمامی موارد تخلف از ایفای 
تعهدات ارزی و صادرکنندگان متخلف را به 
مراجع قانونی و قوه قضاییه بصورت رسمی 

ارسال کرده است.
بانک مرکــزی در ادامه ایــن مطلب آورده 
است: مطابق تبصره ۶ بند »ح« ماده ۲ مکرر 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، رسیدگی به 
تعهدات ارزی صادرکنندگان تابع آیین نامه 

مصوب هیات محترم وزیران است.
بر اســاس ماده ۳ آیین نامه مربوطه، تعیین 
مهلت ایفــای تعهدات صادراتــی و معرفی 
متخلفیــن به قــوه قضاییــه در صلاحیت 
کارگروه برگشــت ارز حاصــل از صادرات 
متشــکل از ۱۱ عضو بوده که بانک مرکزی 
تنها یکــی از اعضای این کارگــروه در کنار 
۱۰ عضــو دیگر مشــتمل بــر نمایندگان 

وزارتخانه ها و ســازمان های ذی ربط است. 
همچنین مطابق تبصره ۲ ماده ۲ آیین نامه 
مذکور تصمیمات کارگــروه با رأی حداقل 
شــش عضو معتبر خواهد بود. لذا حتی به 
فرض وقوع تخلف نیز این امر به شــخصیت 
حقوقــی بانک مرکــزی قابلیت انتســاب 

نخواهد داشت.
این نهاد ناظر خاطر نشــان کــرد: علی  رغم 
این موضوع، اقدامــات متعدد دیگری نیز از 
ســوی این بانک انجام گرفته است از جمله 
اینکه در راستای اقدامات قضایی و پیگیری 
های انجام شــده پیرامون عدم بازگشت ارز 

متعهدین ارزی و در جهت اجرای بند" ۱۳" 
صورتجلســه دوازدهمین نشست کارگروه 
برگشــت ارز حاصل از صــادرات، موضوع 
بند )۲( آیین نامه اجرایــی صدرالذکر ناظر 
بر ارســال اطلاعات صادرکنندگان دارای 
برگشــت ارز به میزان کمتــر از پنج درصد 
به قوه قضائیه، پرونــده تمامی صادرکننده 
حقوقــی و حقیقــی متخلــف طــی نامه 
۲۰۶۷۵۹ /۰۳ مورخ ۲۷ آبان ماه ۱۴۰۳ به 
دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه ۳۲ تهران 
منعکس شــده اســت. این مهم در سنوات 
مختلف از ســال ۹۷ به صورت ســالیانه نیز 

صورت پذیرفته است.
در ادامه این اطلاعیه آمده اســت: همزمان 
با اقدامات فوق، ســوابقی دال بر سوء رفتار 
تجاری برخی از صادرکنندگان نیز از سوی 
این بانک به کمیته پایش سوء رفتارتجاری 
مســتقر در وزارت صمت منعکس شــده 
اســت. همچنین بانــک مرکــزی جهت 
مدیریت منابع ارزی و نظام مندی بازگشت 
ارز حاصــل از صــادرات ضمــن تصویب 
دستورالعمل در جلسه هفته گذشته هیات 
عالی بانک مرکــزی محدودیت های بانکی 
مشــخصی برای صادرکننــدگان متخلف، 

وضع و به شبکه بانکی ابلاغ خواهد نمود.
بانک مرکزی در ادامــه این اطلاعیه تصریح 
کرده اســت: گفتنی اســت، بازگشــت ارز 
حاصــل از صادرات بــا توجه بــه نقش آن 
در تأمین ارز مورد نیاز بابــت واردات کالا و 
خدمــات و متعاقباً تنظیم بازار ارز کشــور 
بســیار ضروری بــوده و از مهم ترین های 
عوامل مؤثــر بــر بازگشــت ارز حاصل از 
صادرات توســط صادرکنندگان، استفاده 
از ابزارهای تنبیهی و تشــویقی می باشد که 
با عنایت به عدم پیش بینــی آن در قانون و 
آیین نامه مذکور، اجرایی شــدن آن میسر 
نمی باشد و صرفاً می بایست مطابق مقررات 
متخلفین را پــس از تأیید کارگروه موصوف 
به دســتگاه قضایی معرفی نماید که همگی 

انجام شده است.
 روز گذشــته دیوان محاســبات کشور در 
اطلاعیه ای اعلام کرده اســت: »بررسی ها 
نشــان می دهد که یکــی از علــل افزایش 
قیمــت ارز در مرکز مبادلــه و تاثیرپذیری 
بازار غیررسمی، رشــد قابل توجه عدم رفع 
تعهدات صادراتی شرکت های پتروشیمی، 
پالایشی و فلزی در سال ۱۴۰۳ بوده است. 
همچنیــن تعهدات سررســید شــده ایفا 
نشــده در ســال جاری بالغ بر ۴.۶ میلیارد 
دلار )معــادل ۵۱ درصــد از کل تعهــدات 
سررسید شده( است. گفتنی است که دیوان 
محاسبات کشور، بررســی آثار تصمیمات 
کمیته فروش نفت، در تاخیر بازگشــت ارز 
حاصله را به سران قوا منعکس و مراتب عدم 
اقدام قانونی بانک  مرکزی را به دادســرای 

دیوان محاسبات ارسال کرده است.«

امیرعباس آذرم وند  رئیس کمیســیون 
انرژی اتاق ایران می گوید هم وزارت نفت و 
هم وزارت نیرو مقصر وضعیت فعلی کمبود 
گاز و برق در کشــور هســتند، وزارت نیرو 
مقصر اســت چون کمبود گازوییل خود را 
پیگیری نکرد و وزارت نفت هم مقصر است 
زیرا مخــازن نیروگاهها را ســوخت گیری 
نکرد. این اتفاق در دولت ســیزدهم باید رخ 
می داد کــه نیفتاد و حــالا دولت چهاردهم 

وارث آن شده است.
 تنش اخیر میان وزارت نفت و نیرو به جایی 
رسید که صدای مسعود پزشکیان را هم در 
آورد. او بــا بیان اینکه گاهی مســئولان کم 
می آورند و به همدیگر گیر می دهند گفت: 
ما باید اصل مسئله را حل کنیم، با همدیگر 
دعوا دعــوا نکنیم، تا جایی کــه امکان دارد 

بهم کمک کنیم. مــردم عزیز هــم باید به 
ما کمــک کنند. از دولت و مــن به اصطلاح 
مســئول گرفته تا بقیه در تمــام زمینه ها 
بد مصرف می کنیم. اگر بتوانیم ســوخت و 
ذخایرمان را درســت مدیریت کنیم اصلا 
امکان ندارد که در مملکت ما کسی گرسنه، 

بیکار و فقیر بماند.
 وقتــی این اتفــاق افتاده خودمــان مقصر 
بودیم و حــالا باید دســت در دســت هم 
بدهیم، مشــکل را حل کنیم و مملکت را به 
جایی برسانیم که مردم ما لیاقت و استعداد 

آن را دارند.
با این حال به نظر می رســد این جدال هنوز 
مرتفع نشده است. از یک ســو وزارت نیرو 
مدعی اســت ۸۳۲ میلیون مترمکعب گاز 
کمتر از سال گذشــته به نیروگاه ها تحویل 

شده اســت )کاهش ۶۴ درصدی گازرسانی 
به نیروگاه ها( و ایــن کمبود منجر به خروج 
نیروگاه ها از مدار و قطعی برق شــده است و 
از ســوی دیگر وزارت نفت با ارائه آمارهایی 
اعلام کــرده تحویل ســوخت مایع )نفت 
گاز و مــازوت( ۲۴ درصــد افزایــش یافته 
اســت. افزایش ۵۵ درصــدی تحویل نفت 
گاز نســبت به تعهدات داشته است و وزارت 
نفت مشکل اصلی را مدیریت ناکارآمد سبد 

سوخت نیروگاه ها می داند.
در همیــن رابطــه آرش نجفــی، رئیس 
کمیســیون انرژی اتاق ایران درباره تنش 
اخیر میان دو وزارتخانه نفت و نیرو گفت: 
»واقعیت این اســت که هر دو وزارتخانه 
به ســهم خود در وضعیــت فعلی مقصر 
هستند. شــبکه گاز کشــور در بهمن ماه 
پارسال دچار اخلال شد و به همین دلیل 
نیروگاههای حرارتی که ســهم مهمی از 
تولید برق کشور را دارند، شروع کردند به 
استفاده از ذخایر گازوییلی که در مخازن 

خود داشتند.«
او افزود: »وزارت نفت نتوانســت گازوییلی 
که مصرف شــده بود را تامین کنــد زیرا ما 
در تولید گازوییل بــا محدودیتهای زیادی 
مواجهیم ولی در تولید مازوت دستمان باز 

است. 
در بهار امســال این دو وزارتخانه با هم وارد 
تعاملی برای رفع کمبود گازوییل شدند اما 
ســانحه ای که برای آقای رییســی رخ داد، 
همه معادلات را به هم زد. دولت ســیزدهم 
به طور ناگهانــی باید تغییــر می کرد و در 
آن وضعیت وانفســا، مخــازن خالی مانده 

نیروگاههای کشور فراموش شد.«
به گفته این عضــو اتاق بازرگانــی، دولت 
ســیزدهم به عنوان دولت وقــت که حادثه 
اخلال در گاز رســانی در دوره اش رخ داد، 
باید هــر طور بود مخــازن را پــر می کرد و 
دولت چهاردهم را با ایــن وضعیت رو به رو 

نمی ساخت.
این تولیدکننده برق ادامه داد: »اکنون هم 
وزارت نیرو مقصر اســت که با عدم پیگیری 
قصور کرده و هم وزارت نفــت که گازوییل 
کافی را تامین نکرده است. به همین جهت 
ما امروز با مازوت ســوزی گسترده دست و 
پنه نرم می کنیم. اگر دولت ســیزدهم سر 
موعد به وظایفش عمل می کرد و مخازن را 
سوخت گیری می کرد، این همه قطعی برق 

در کشور رخ نمی داد.«
وی در پاســخ به اینکه تامیــن گازوییل از 
منابــع دیگر چگونــه امکان پذیــر خواهد 
شــد، توضیح داد: »تجار و بخش خصوصی 
می توانســته و می توانند کــه بخش مهمی 
از گازوییل کشــور را تامیــن کنند ولی نوع 
قرار دادها طوری اســت که آنها ســراغ این 
کار نمی روند. یعنی می گویند برو گازوییل 
بخور اما پــس از چند هفته تــازه پول آن را 
واریز می کنند. فکــر می کنم اگر مدل مالی 
روان تری را وزارت نفت داشت و بوروکراسی 
کشــور هم کارآمدتر بود، می شــد به شکل 
موثرتری از توان بخش خصوصی اســتفاده 

کرد.«
او ادامه داد: »دولت و بــه طور خاص وزارت 
نفت بایــد از عدم انعطاف دســت بردارند و 
مدل مالی منعطف تری را لااقل در شرایطی 

مشابه وضع امروز داشته باشند تا مشکلات 
کشور این گونه به شــکل سراسری مردم را 
درگیر نکند. بــه این ترتیــب همانطوری 
که گفتم هم وزارت نیــرو و هم وزارت نفت 
مقصر هســتند و دولت چهاردهم هم اینجا 
می توانســت ســریع تر عمل کند هر چند 
که می توان این دولــت را وارث ناکارآمدی 

پیشین دانست.«
وی ضمن تاکید بر اینکه کشور چنان دچار 
مشکل شده که از سر اجبار دوباره به شکلی 
گسترده، مازوت ســوزی از سرگرفته شده 

است.
او گفــت: »از مســئولان دولــت بایــد 
بخواهیــم خودشیفتگی شــان را تعدیل 
کنند چرا کــه در این توهم قــرار دارند 
که فقط آنها خوب می فهمند و درســت 
می بینند در حالی که این طور نیســت و 
مشکلات امروز از قضا ناشــی از عملکرد 
دستگاههای دولتی اســت. تا زمانی که 
افراد نپذیرند که از خود شــیفتگی دست 
بردارنــد نخواهند توانســت روند خود را 

هم اصلاح کنند.«
نجفی دربــاره وعده های پزشــکیان و وزیر 
نیرو در مورد به صفر رســیدن کمبود گاز و 
برق تا سال بعد هشــدار داد: »بدون تعارف 
سال بعد از امسال وضعیت بدتری خواهیم 
داشــت زیرا تا همیــن امروز هیــچ اقدام 
خاصی چه در زمینه تولید بیشــتر و چه در 
زمینه صرفه جویی صورت نگرفته اســت. 
خوب اســت دولتمردانی که این طور وعده 
می دهنــد اقداماتی کــه داشــته اند را هم 

بگویند.«

تنوع سبد سوختی کشــور یکی از راهکار های جبران 
ناترازی انرژی در کشــور به شــمار می رود و حالا قرار 
است دوباره LPG به سبد سوخت کشور برای جبران 

بخشی از ناترازی سوخت ورود پیدا کند.
 طی ســال های گذشــته روزانه ۲ تا ۳ برابر نیاز واقعی 
مردمی که به شــبکه گاز کشور دسترسی نداشتند گاز 
مایع توزیع می شد، اما همیشــه در برخی استان ها به 
ویژه استان های جنوبی کشــور، گله از عدم دستیابی 
مصرف کنندگان واقعی به گاز مایع به اندازه کافی و در 

زمان مناسب وجود داشت.
این امر ناشی از انحراف مصرف گاز مایع در کشور بود؛ 
بخشــی از گاز مایعی که با نرخ یارانــه ای برای مصرف 
خانگی و یا صنفی که به شــبکه گاز دسترسی نداشتند 
توزیع می شــد، یا خارج از مرزها ســردرمی آورد و یا 
به صورت غیرمجــاز در خودروها مورد اســتفاده قرار 
می گرفت. اما با ســاماندهی توزیــع گاز مایع در قالب 
ســامانه ســدف، از عرضه مازاد گاز مایع با شناسایی 

مصرف کنندگان واقعی جلوگیری شد. 
در این بین اما طرحی مطرح شــده کــه می تواند 
دوباره عرضه گاز مایع را از ســاماندهی خارج کند 
و برای ســال های متمادی، عرضه نابسامان آن را 

دامن گیر کشــور کنــد. ورود گاز مایع به 
ســبد خودروها به بهانه تنوع بخشــی به 
سبد تأمین انرژی بخش حمل ونقل که در 
سال های اخیر مطرح شــده بود، بار دیگر 
مطرح شده و در دســتور کار وزارت نفت 

قرار گرفته است.
تنوع بخشی به ســبد ســوخت خودروها با 

توســعه CNG و بهره بــرداری از ظرفیت های مغفول 
این بخش می تواند جوابگوی نیاز کشور باشد و ناترازی 
بنزین را در گام نخست برطرف کند، اما ورود LPG به 
سبد سوخت خودروها، می تواند ناترازی جدیدی برای 

کشور به دنبال داشته باشد.
 با ایــن وجود میانه های دی ماه ســال جــاری بود که 
»کرامت ویس کرمی« مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتــی، از برنامه ورود LPG به ســبد 
ســوخت خودروها خبر داد و گفت: براســاس قانون 
برنامه هفتم، متنوع سازی سبد سوخت در دستور کار 

قرار گرفته است.
وی افــزود: از ابتدای ســال تاکنون روزانــه ۷ هزار و 
۳۰۰ تن ال پی جی در کشــور تولید و ۲ هزار و ۹۰۰ تن 
ال پی جی توزیع شده است که این مقدار توزیع داخلی 

LPG نســبت به دو ســال قبل ۵۰ درصد 
کاهش یافته است.

ویس کرمی با بیــان اینکه هم اکنون ظرفیت 
بســیار خوبی در بحث مازاد بر نیاز داخلی در 
بحث گاز مایع داریم کــه امیدواریم بتوانیم 
در بحث متنوع سازی ســبد سوخت خودرو 
از آن اســتفاده کنیم، تصریح کــرد:در نظر 
داریم احــداث جایگاه های ال پی جــی را در نزدیکی 
پالایشــگاه هایی که مازاد ال پی جی بر مصرف داخلی 
دارند، اجرایی کنیم تــا بتوانیم ال پی جی را به ســبد 

سوخت خودروها اضافه کنیم.
به گفته وی، اســتاندارد جایگاه های ال پی جی تدوین 
شــده اســت و تا پایان ســال مکان یابی مناسب برای 

احداث جایگاه های ال پی جی انجام می شود.
ورود LPG به سبد ســوخت خودروهای سبک کشور، 
بدون شــک ســهم CNG را کاهش می دهد و نه تنها 
موجب کاهش ناترازی بنزین نمی شود، بلکه با کاهش 
سهم CNG در ســبد حمل و نقل، به تشدید ناترازی 
بنزین منجر خواهد شد. از ســوی دیگر، با عدم وجود 
زیرســاخت های عرضــه LPG در کشــور برخلاف 
صنعــت CNG، خبر ورود آن به ســبد حمل و نقل در 

کوتاه مدت موجب توقف توسعه CNG و در بلندمدت 
بــه هزینه های هنگفت ســرمایه گذاری بــرای ایجاد 
جایگاه ها و مخازن ذخیره ســازی و فعال سازی ناوگان 
حمل و نقل جاده ای در این بخش منجر می شــود؛ در 
شــرایطی که حمل ونقل در کنار توســعه CNG، به 
سمت برقی سازی در حرکت است، سرمایه گذاری در 
زمینه ایجاد زیرســاخت های عرضه LPG در صورت 
اجرا نیز در آینده مورد استفاده حداکثری قرار نخواهد 
گرفت و فقط بــار هزینه ای بــر دوش بودجه عمومی 

کشور خواهد گذاشت.
با گریزی به تاریخچه ســی ان جی می توان به این مهم 
پی برد که پیش از شروع توســعه CNG در کشور در 
ابتدای دهه ۸۰ شمســی، LPG به عنوان سوخت دوم 
ناوگان حمل و نقل ســبک کشور مورد اســتفاده قرار 
می گرفت که با گزارش هــای متعدد نهادهای مختلف 
از جمله پلیس راهور، این ســوخت ناایمن جمع آوری 
و مقرر شد توســعه CNG به عنوان سوخت جایگزین 
بنزین مورد اســتفاده قرار گیرد. حال این سوال مطرح 
است که پس از چند دهه، تصمیم اشتباه ورود LPG به 
سبد ســوخت خودروها تکرار می شود یا آنکه می تواند 

بخشی از ناترازی سوخت را جبران کند.

سوخت

ورود LPG به سبد سوخت برای جبران ناترازی بنزین موثر است؟

انرژی
دولت چهاردهم وارث اشتباه دولت پیشین است

و؟ وزارت نفت متهم ردیف اول بی برقی است یا وزارت نیر



یک بازیگر تئاتر:
 ورود چهره های غیر مرتبط در تئاتر یک تهدید 

بزرگ است
بازیگر نمایش »سفرنامه آبجی مظفر«، با انتقاد از وضعیت کنونی تئاتر 
عنوان کرد حضور چهره های غیرمرتبط مانند بلاگرها و افراد سرمایه دار 

تهدیدی برای هنر نمایش محسوب می شود.
 امیررضا کوشانی از جمله بازیگران نمایش »سفرنامه آبجی مظفر« به 
نویسندگی و کارگردانی قطب الدین صادقی است که از ۱۶ دی در سالن 

اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه رفته است.
کوشــانی در ابتدا درباره ســیر فعالیت حرفه ای خــود گفت: می توانم 
بگویم که رشــد حرفه ای مــن از نمایــش »خیر نبینی ســعیده« به 
کارگردانــی علیرضا احمدی خیری آغاز شــد که در ســال ۱۴۰۰ در 
پردیس تئاتر شــهرزاد اجرا شــد. این نمایش نقطه عطفی در زندگی 
هنری من بود زیــرا ۱۱ نقش متفــاوت در نمایشــی مونولوگ محور 
چالش بزرگی برای من محســوب می شــد. در حین این اجرا، سروش 
طاهری کارگردان تئاتــر، این نمایــش را از من دید و بــرای بازی در 
نمایش »پیرزنی که در زمین خانه داشــت« بــه کارگردانی وی دعوت 
به همکاری شــدم. پس از این تجربه، چندین پیشــنهاد مطرح شد اما 

متأسفانه نمایشنامه ها کیفیت لازم را دارا نبودند.
وی در ادامه افزود: پس از این پروژه ها تا خرداد ۱۴۰۱ پیشــنهاد جدی  
مطرح نشد تا پیشــنهاد بازی در نمایش »میرزاکشــون« مطرح شد؛ 
اجرای این نمایش منجر بــه انتخاب برای بازی در »ســفرنامه آبجی 
مظفر« شد. البته این پروژه با یک ســال تأخیر آغاز شد و در این فاصله، 
پس از جلسه ای با مازیار سیدی، پیشنهاد بازی در نمایش »سیمبلین- 
یک نمایش فنســی« را دریافت کردم که این پروژه نمایشــی از مرداد 

۱۴۰۲ تا مهر ۱۴۰۳ فرایند تولید و اجرا را طی کرد.
این بازیگر درباره چالش های مسیر کاری خود گفت: در اجرای نمایش 
»سیمبلین – یک نمایش فنســی«، در حادثه ای دچار آسیب دیدگی 
شــدید از ناحیه دست، پا و ســر شــدم. باوجود این موضوع، با شرایط 
ســخت و دســت و پای شکســته روی صحنه رفتم، اما متأسفانه هیچ 

حمایتی از سوی تیم اجرایی دریافت نکردم.
وی درباره همکاری با قطب الدین صادقی در نمایش »ســفرنامه آبجی 
مظفر« بیان کرد: از ابتدا آگاه بــودم که کار کردن با قطب الدین صادقی 
چالش های جدیدی برایم خواهد داشــت. او در سال های فعالیت خود، 
بازیگران بسیاری را از تئاتر به ســینما و تلویزیون معرفی کرده است. با 
وجود ســختی های اولیه تمرین، این تجربه برای من بسیار آموزنده و 
ارزشمند بود. از نکات چالش برانگیز سفر و حرکت از متنی شکسپیری 
در نمایش »سیمبلین-یک نمایش فنسی« به یک نمایش تماما ایرانی 
در »ســفرنامه آبجی مظفر« بود.این بازیگر همچنین درباره مشکلات 
موجود در تئاتر کشــور گفت: مدیریت فرهنگی حاکم بر ســالن های 
نمایشی، چه خصوصی و چه دولتی، چالش های زیادی برای هنرمندان 

مستعد اما کمتر شناخته شده ایجاد کرده است.

کوشانی ادامه داد: ورود چهره های غیرمرتبط همچون بلاگرها و افرادی 
که تنها به واسطه توان مالی روی صحنه می آیند، موجب محدود شدن 

فضا برای هنرمندان واقعی این حوزه شده است.
وی در پایان، با اشــاره به چالش های موجود در عرصــه تئاتر، به نقل از 
گوته گفت: باشــد که صحنه تئاتر همچون طناب بندبازان باشد و افراد 

نالایق جرئت راه رفتن بر روی آن را نداشته باشند.

از چالش اجرای برنامه طنز در رادیو تا تعریف 
کردن مو به  موی کتاب ها در پادکست

محمدرضا قلمبر مجری رادیو از ســختی های اجرای برنامه های طنز 
و پادکســت خود با نام »نیمکت کاغذی« که درباره تعریف کردن قصه 

کتاب ها است، گفت.
محمدرضا قلمبر مجری و بازیگر رادیو درباره فعالیت های این روزهای 
خود بیان کــرد: در حال حاضر تنهــا برنامه زنده رادیویــی من، برنامه 
»خورجین« است که از شنبه تا چهارشنبه ساعت ۷:۳۰ صبح از شبکه 
نمایش، پخش می شــود. این برنامه به تهیه کنندگی نسیم صباغان و با 
همراهی نســرین زارع به عنوان مجری، به صورت تعاملی و با محوریت 
طنز تولید می شــود. برنامه »خورجین« هر بار موضوعــی را از زوایای 
مختلف بررســی می کند و شــامل بخش هایی مانند چالش، پرسش و 

پاسخ و نمایش های زنده رادیویی است.
وی درباره پیشینه کاری خود گفت: کار من در رادیو از رادیو جوان آغاز 
شد و پس از مدتی به رادیو صبا پیوســتم. من از جمله افرادی بودم که 
اولین برنامه های رادیو صبا را پس از تغییر نام از رادیو فصلی به رادیو صبا 
اجرا کردم. شــادروان فریدون ارکانی تهیه کننده این برنامه ها بود و به 

جرئت می توانم بگویم که اولین برنامه های رادیو صبا با من شروع شد.
قلمبــر درباره برنامــه »صبح صبــا« گفت: ایــن برنامه با اســتقبال 
بسیار خوبی مواجه شــد و من ســال ها با همراه همکارانی مانند مهبد 
قناعت پیشــه و گلچهره زند آن را اجرا کردم. ترکیب صدای من و مهبد 
قناعت پیشه به جذابیت برنامه افزود. پس از مدتی، مدیریت رادیو صبا 
تصمیم گرفت مــن را از برنامه »صبح صبا« خارج کنــد و به جای آن، 
برنامه ای تعاملی با عنوان »دو طرفه« را به من سپرد. برنامه »دو طرفه« 
ابتدا ساعت ۸ صبح پخش می شــد، اما پس از مدتی به ساعت ۹ تغییر 
کرد. با توجه به برنامه های فشرده ام، به مدیران گفتم اگر ساعت برنامه 
باز هم تغییر کند به علت حضور در نمایش های رادیویی دیگر نمی توانم 
این برنامه را اجرا کنم اما باز هم ساعت برنامه تغییر کرد و به نوعی پایان 

ناخواسته همکاری من با این شبکه بود.
این مجری رادیو که در فضایی طنازانــه برنامه ها را اجرا می کند در این 
باره یادآور شــد: برنامه های من معمولاً در حوزه طنز بوده اند و برخی از 
آنها شاخص شده اند. یکی از اینها آیتم »گزینه های روی میز« بود که در 
صبحگاه رادیو جوان پخش می شد. برنامه هایی مانند »سفره صبا« نیز 
خیلی مورد توجه قرار گرفتند. این برنامه ها فضای طنز خاصی داشتند 

که در رادیو به خوبی درک می شد.
قلمبر درباره برخی شــوخی ها در رادیو و تلویزیون که گاهی به تمسخر 
شبیه می شــود، گفت: در رادیو، مخاطب مجری را نمی بیند، بنابراین 
لحن و بیان مجری بسیار مهم است. هر کس باید در حوزه توانایی های 
خودش قدم بردارد. تقلید از دیگران یا شوخی های نامناسب قطعاً شما 
را با شکست مواجه می کند. من به چنین روش هایی اعتقادی ندارم. به 
نظر من، طنز زمانی به وجود می آید که چندین عامل دســت به دست 

هم دهند و لحظه ای خاص ایجاد شود.
وی اضافه کرد: من فکــر نمی کنم حتی ۳ درصــد مخاطبان از چنین 
شــوخی هایی خوشــحال شــوند. وقتی در یک جمع ۱۰ نفره شوخی 
می کنیم و یک نفر را ســوژه قرار می دهیم، ممکن است بقیه بخندند، 
اما در رادیو و تلویزیون این اتفاق نمی افتد. در رســانه، باید از یک دایره 

بسیار کوچک تر و سخت تر عبور کنید. 

آیا تهران آمادگی ورود آن را دارد؟
نگرانی شورای شهر از مسافرگیری تراموا

عضو کمیسیون برنامه و بودجه شــورای اسلامی شهرتهران با امتناع از 
هر اظهار نظری راجع به ورود ترامــوای وارداتی به پایتخت گفت: طرح 
آزمایشــی تراموا در حال اجراست ولی ما نگران شــیوه مسافرگیری و 

ایمنی این وسیله حمل  ونقل عمومی هستیم.
 اخیرا دو رام تراموا ۴۰ متری چرخ لاســتیکی به پایتخت وارد شده و از 
شامگاه ۲۲ بهمن تست آزمایشی آن در خط میدان آزادی به تهرانپارس 
و بالعکس آغاز شده است.ناصر امانی اظهار کرد: تراموای وارداتی بدلیل 
شیوه طراحی خاصش، فاصله کمی با سطح زمین دارد یعنی فاصله کف 
خودرو با سطح زمین بسیار کم اســت، این موضوع می تواند در صورت 

ازدحام مسافران، چالش هایی را برای ایمنی و عملکرد آن ایجاد کند.
وی ادامــه داد: به همین دلیل اســت کــه معتقدیم ابتــدا باید نتایج 
تست های فنی مشخص شــود تا شورای شــهر بتواند نظر نهایی را در 

خصوص فعالیت این مد حمل و نقلی جدید اعلام کند.
امانی در پاســخ به این ســوال که آیا تراموا وارداتی مورد تایید است یا 
خیر؟ گفت: در حال حاضر این وســیله نقلیه بطور آزمایشــی در حال 
ارزیابی است؛ این موضوعی است که شــهرداری به آن تاکید دارد؛ پس 

باید منتظر بمانیم ببینیم نتیجه تست چه می شود.
وی در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه نظر شورای شهر راجع به 
تراموای وارداتی چیســت؟ اظهار کرد: فعلا نظــری نداریم و باید صبر 
کنیم تا نتایج تست ها مشخص شــود.این عضو شورای شهر تاکید کرد: 
قرار است در صورت موفقیت تســت تراموا، طرح نهایی فعالیت و خرید 

بیشتر آن برای بررسی بیشتر به شورای اسلامی شهر تهران ارائه شود.
وی با تاکید بــر اینکه هدف اصلی شــهرداری از ورود تراموا به پایتخت 
توسعه حمل ونقل عمومی در تهران اســت، افزود: شورای شهر تا زمان 

دریافت نتایج قطعی موضع نهایی خود را اعلام نخواهد کرد.
 ترامواهای وارداتی قابلیت بکارگیری در خطوط بی آر تی را دارند، این 
ترامواها همچون مترو دارای دو راننده اســت که یکی در قسمت جلو و 
دیگری عقب خودرو مستقر می شوند و چون قابلیت دور زدن ندارند در 

هر مسیر یک راننده کنترل آن را بر عهده دارد.
ترامواهای چرخ لاستیکی مشابه ربات های مســیریاب، کاملا در یک 

مسیر از پیش تعیین شده و خط کشی شده حرکت می کند.

ونده قتل دانشجوی  جزئیات جدید از پر
 دانشگاه تهران

فرمانده انتظامی تهران بــزرگ توضیحاتی درباره روند رســیدگی به 
پرونده قتل دانشجوی دانشگاه تهران ارائه کرد.

ســردار عباســعلی محمدیان، فرمانده انتظامی تهــران بزرگ گفت: 
در نشست کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس، روند رسیدگی به 
پرونده قتل دانشجوی دانشگاه تهران با حضور مسئولان مربوطه مورد 
بررســی قرار گرفت و در این رابطه توضیحاتی را ارائه کردیم؛ تحقیقات 

در این پرونده ادامه دارد و سرنخ های خوبی به دست آمده است.

وی افزود: بررسی های شــبانه روزی و میدانی ما نشان می دهد که این 
حادثه ناشی از یک سرقت بوده و هیچ انگیزه دیگری در کار نبوده است؛ 
ما در اطراف خوابگاه ها حضور داشتیم و از این به بعد اقدامات امنیتی در 
دانشگاه تهران و خوابگاه های اطراف آن افزایش خواهد یافت و با توجه 
به ایســتگاه هایی که وزارت علوم تعبیه کرده حضورمان گســترده تر 
و ملموس تر خواهد بود و امیدواریم با همکاری مســئولان دانشــگاه و 

خوابگاه ها نسبت به افزایش امنیت محدوده اقدام کنیم.
ســردار محمدیان در مورد آمار ســرقت های پایتخت، گفت: از ســال 
۱۴۰۱ تاکنون، میــزان جرایم در پایتخت بیــش از ۳۰ درصد کاهش 
یافته و در ســال جاری هم کاهش ۱۹ درصدی داشــتیم و در محدوده 
دانشــگاه تهران و خوابگاه ها بر اساس آمارها در شــش ماهه اول سال 
جاری، زورگیری ها ۳۴ درصد کاهش یافته و امیدواریم در آینده شاهد 

چنین حوادثی نباشیم.

وزیر علوم:
 امنیت اطراف شریف را از شهردار تهران مطالبه 

خواهم کرد
وزیر علوم با اشــاره به وجود اراضی متروکه در اطراف دانشگاه شریف، 
گفت: اگر شهرداری این اراضی را تعیین تکلیف نمی کند، پس حداقل 

امنیت منطقه را تامین کند.
 

روزنامه شریف در کانال تلگرامی خود نوشــت: دکتر حسین سیمایی 
صراف وزیر علوم، بعد از بازدید ۹۰ دقیقــه ای خوابگاه ها و خیابان های 
اطراف دانشگاه شریف گفت: امروز به طور ویژه به چند دانشگاه از جمله 
دانشگاه شــما ســر زدم تا از نزدیک وضعیت را ارزیابی کنم. از نزدیک 
دیدم که چیزی حدود ســه هزار نفر در خوابگاه های این منطقه زندگی 
و تردد می کنند.وی افزود: خیلی متأسفم که شرایط لازم برای زندگی 
مناســب و تأمین امنیت را این منطقه ندارد اما مطمئن باشــید اقدام 
می کنم؛ نخست اینکه روشــنایی تأمین می شود، در وهله دوم کانکس 
مانیتورینگ مستقر خواهد شد و دیگری آنکه آنچه نقداً وعده می دهم 
تأمین حداقل دو سرویس برای دختران و پسران است که ایاب و ذهاب 
شما را بر عهده بگیرد.وزیر علوم با اشاره به اینکه جلسه ای با وزیر کشور، 
فرمانده نیروی انتظامی و شــهردار تهران در حضور معاون اول ترتیب 
دادیم، گفت: در این منطقه دیدم کــه اراضی متروکه و باغ های متروکه 
وجود دارد که شهرداری باید تکلیف آن ها را تعیین کند، اگر هم این کار 
را به هر دلیل نمی کنند پس حداقل امنیت منطقه را تأمین کنند و حتماً 
این را از شهردار تهران خواهم خواست.ســیمایی ضمن تاکید بر اینکه 
ما برای نصب کانکس و دوربین های محــل کمک خواهیم کرد اما واقعاً 
و انصافاً تأمین امنیت، بیرون دیوار منزل شــما با شما نیست، گفت: این 
وظیفه حاکمیت و دولت اســت اما ما نباید از خودمان سلب مسئولیت 
کنیم و برای همین اگر هزینه ای برای نصب دوربین یا افزایش روشنایی 

نیاز باشد، حتماً کمک خواهیم کرد.
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»پیر پسر«؛ لحظه ای فراموش نشدنی در حافظه سینما

علیرضــا کنگرلو  بعضــی فیلم هــا تنها دیده 
نمی شوند، بلکه در ذهن می مانند، در دل مخاطب 
جای می گیرند، و تا مدت ها فراموش نمی شــوند. 

»پیر پسر« یکی از همان فیلم هاست.
 گاهی ســینما فراتر از یــک هنر، بــه تجربه ای 
جمعی و فراموش نشــدنی تبدیل می شود. »پیر 
پسر«، نوشته و ساخته ی اکتای براهنی، از همان 
فیلم هایی است که تنها یک اثر سینمایی نیست؛ 
بلکه لحظــه ای در حافظه ی ســینما، تجربه ای 
مشترک برای تماشــاگرانی است که پس از پایان 

فیلم، همچنان مبهوت و تحت تأثیر مانده اند.
چند سالی اســت که با  برنامه کافه رادیو از شبکه 
رادیویی جوان، در روزهای جشــنواره فیلم فجر 
برنامه زنده رادیویی دارم. در این ســال ها، تمامی 
فیلم های جشــنواره را دیده ام و از نزدیک فضای 
این رویداد مهم ســینمایی را تجربه کرده ام. اما 
بعضی فیلم ها تنها دیده نمی شوند، بلکه در ذهن 
می ماننــد، در دل مخاطب جــای می گیرند، و تا 
مدت ها فراموش نمی شــوند. »پیر پسر« یکی از 

همان فیلم هاست.
این فیلم تنها در ســانس ویژه ای که برای اهالی 
رســانه در برج میلاد، کاخ جشــنواره، به نمایش 
درآمد، فرصت دیده شــدن یافت. امــا فیلمی که 
چنین کیفیت و تأثیری دارد، چرا نباید در بخش 

مسابقه ی جشنواره حضور داشته باشد؟
در هشتمین شب جشنواره چهل وسوم فیلم فجر، 
فیلم »پیر پســر« در یک نمایش و ســانس ویژه 
به روی پرده رفت. اما آنچــه عجیب بود، واکنش 
پرشور مخاطبان و منتقدان پس از تماشای فیلم، 
در برابر سکوت جشنواره نسبت به حضور این اثر 

در بخش رقابتی بود.
وقتــی رعنــا آزادی ور، عضــو هیــأت انتخاب 

جشنواره، درباره ی این فیلم می نویسد:
»فیلمی که یادم آورد چرا عاشــق سینما هستم. 
آقای براهنی عزیز، به احترام شــما برای ساخت 

پیر پسر که سینماست، ایستاده دست می زنم.«
وقتی کمال تبریزی، عضو هیأت داوران جشنواره، 
در مصاحبــه ای می گوید که اگر »پیر پســر« در 
بخش مســابقه حضور داشت، می توانست تمامی 

جوایز اصلی را از آن خود کند؛
وقتــی منتقدان، اهالی رســانه، نویســندگان و 
تحلیل گران سینمایی، و بســیاری از تماشاگران 
آن شــب، فیلم را تحســین کردند و برای مدت 

طولانی ایستاده تشویق کردند؛
چــرا این فیلــم در بخش مســابقه نبــود؟ مگر 
جشــنواره ی فیلم فجر قرار نیســت بهترین های 

سینمای ایران را معرفی کند؟

چرا »پیر پسر« این قدر تأثیرگذار است؟
»پیر پسر« فیلمی اســت که به جای نمایش های 
پرزرق وبــرق، روی مخاطب تأثیــر می گذارد. از 
همان فیلم هایی که پرده ی سینما را از یک سطح 
نمایش صرف فراتر می بــرد و تبدیل به تجربه ای 
عمیق و ماندگار می شــود. فیلمی کــه از همان 
ابتدا، درون تماشــاگر می نشــیند و تا مدت ها از 

ذهن او بیرون نمی رود.
اکتای براهنی در »پیر پســر« نشان می دهد که 
چقدر ســینما را می شناســد و بــه ابزارهای آن 
تســلط دارد. او تنها یک قصه روایــت نمی کند، 
بلکه جهانی می ســازد که در آن شــخصیت ها با 
پیچیدگی هــای روانی و درونی خــود درگیرند. 
میزانســن های او، قاب بندی هایــش، و نحوه ی 
هدایت بازیگران، همه و همه نشان از کارگردانی 
دارند که می داند چگونه تماشاگر را با فیلم همراه 
کند. براهنی از دیالوگ های پرتنش و روایت های 
مســتقیم فاصله می گیرد و به ســکوت، نگاه ها، 
و فضای میان شــخصیت ها اهمیــت می دهد. او 
از همان جنس فیلم ســازانی اســت که تصویر را 
به جای کلمات به ســخن وا می دارد؛ ســبکی که 
یــادآور کارگردانانی همچون اصغــر فرهادی در 
»درباره الی« و روبن اوســتلوند در »مربع« است. 
در »پیر پســر«، او با دقتی مثال زدنی، تنش های 
درونی خانواده ای را که در حال فروپاشــی است، 
در فضایی کــه به ظاهر آرام امــا در باطن طوفانی 
است، به تصویر می کشد. این فیلم نشان می دهد 
که اکتای براهنی نه تنها یک روایت گر قدرتمند، 
بلکه یک کارگردان با دقتــی بی نظیر در طراحی 
صحنه و هدایت حس بازیگران است؛ سینماگری 
که با این فیلم، جایگاه خود را در ســینمای ایران 

تثبیت می کند.

بازی های درخشان و شخصیت هایی 
که زنده اند

حســن پورشــیرازی در نقش غلام باســتانی، 
یکــی از قوی ترین بازی های کارنامــه اش را ارائه 
می دهد. او در نقش پدری گرفتار بین گذشــته و 
آینده، مردی که به قدرتــش چنگ می زند اما در 
حال فروپاشی است، بازی می کند. در بسیاری از 
صحنه ها، حتی بدون دیالــوگ، فقط با یک نگاه، 
وزن ســال ها کمبودها، بی اخلاقی، خشــونت، 
و ناامیدی را به تصویر می کشــد. بــازی او یادآور 
نقش های درخشــانی مانند جمشــید مشایخی 
در »کمال الملک«، عــزت الله انتظامی در »گاو«، 

مارلون براندو در »پدرخوانده« است.
لیلا حاتمــی در این فیلم، یکــی از آن بازی هایی 

را ارائه می دهد که در ســادگی، بیشترین تأثیر را 
دارد. در نقش رعنا، زنــی که بدون هیاهو، زندگی 
غلام و پسرانش را تغییر می دهد، با کوچک ترین 
حرکــت، با یک نــگاه، کل بار احساســی صحنه 
را جابه جا می کنــد. بازی او یــادآور حضورهای 
درخشــانش در »رگ خــواب« و »جدایی نادر از 

سیمین« است.
حامد بهــداد در ایــن فیلم، یک بــازی متفاوت 
دارد. اگر تــا پیش از این او را بیشــتر با نقش های 
پرتنش و احساسی می شناختیم، در »پیر پسر« 
بهداد از کلیشــه ها فاصله می گیرد. او در سکوت و 
با کنترل احساســات، تصویری از یک مرد جوان 
در جستجوی رهایی را ارائه می دهد. بازی اش در 
برخی لحظات یادآور بهرام رادان در »سنتوری«، 
شهاب حسینی در »برادرم خسرو« و حتی واکین 

فینیکس در »تو هرگز اینجا نبودی« است.
محمد ولی زادگان نیز در کنار او بازی دقیقی ارائه 
می دهد. او که از سال ۱۳۸۳ سابقه بازی در تئاتر 
را دارد، به خوبی فاصله ی میان وابستگی و طغیان 
را در شخصیتش به نمایش می گذارد. بازی او در 
لحظاتی یادآور شهاب حســینی در »درباره الی« 
است، جایی که شخصیت در عین ضعف، سعی در 

نشان دادن اقتدار دارد.

اما چرا این فیلم ماندگار است؟
فیلم به پایان می رســد، امــا تأثیــر آن نه تنها از 
ذهن مخاطبان پاک نمی شــود، بلکــه در جان 
آن ها رســوب می کند. »پیر پســر« از آن دسته 
فیلم هایی اســت که در لحظه ی خروج از سالن، 

تمام نمی شود؛ تازه آغاز می شود.
حدود ســاعت ۱:۳۰ بامــداد، پرده فــرو افتاد، 
اما ســالن همچنان پــر از انرژی و هیجــان بود. 
تماشاگرانی که سه ساعت بدون چشم برداشتن 
از پرده، ســینما را در خالص ترین شکلش تجربه 
کرده بودند، هنــوز درگیر قصه و شــخصیت ها 

بودند.
در لابی بــرج میلاد، بیــرون از ســالن نمایش، 
گروه های کوچک و بزرگ تشــکیل شــده بود. 
بحث ها ادامه داشــت، تحلیل ها شکل می گرفت. 
انگار هنوز کســی باور نمی کرد که چنین فیلمی 

در بخش مسابقه حضور ندارد.
اما شــاید این، همان قدرت حقیقی سینماست؛ 
وقتی اثری، بــدون نیاز بــه جوایــز و رقابت ها، 
می تواند در ذهن ها بماند و تا ســال ها درباره اش 
صحبت شود. »پیر پســر«، نه تنها یک فیلم، بلکه 
بازتعریفی از سینمایی اســت که می خواهد باقی 

بماند، برانگیزد، و به یاد آورده شود.

حمل و نقل

رئیــس ســازمان حمل ونقل و 
ترافیــک شــهرداری تهــران از 
اجرای طرح تــردد خودروهای 
پر سرنشــین)HOV( از بعد ماه 

رمضان خبر داد.
پوریا علیمردانی، رئیس سازمان 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
تهران در نشست خبری مشترک 
با ســخنگوی شــهرداری تهران 
با اشــاره به ســالروز ۵۰ سالگی 
تشــکیل ســازمان حمل و نقل 
ترافیــک اظهار داشــت: تدوین 
برنامه اســتراتژیک برای بهبود 
وضعیت حمل و نقــل و ترافیک 
در دســتور کار قرار گرفته است 
و اســتراتژی برقــی ســازی و 
اســتراتژی کاهش ناترازی ها از 
جمله شــاخص های مــورد نظر 

است.
وی با بیــان اینکه در کشــور ما 
خرید خودرو گران و حتی کالای 
سرمایه اســت، اما اســتفاده از 
خودرو اعم از سوخت، مالیات ها 
و.... ارزان است، اظهارداشت: این 
در حالیســت که در کشورهای 
دیگر این اعــداد بالاتر و برعکس 

اســت و مــا نیازمند 
فضای تنفس هستیم و 
اولین گام در استراتژی 
حمــل و نقــل بــرای 
کاهش ترافیــک، ارائه 
خدمات مجازی، برای 
کاهش ســفر، سپس 

سفر با وســایل حمل و نقل پاک 
است و در قســمت آخر تمرکز بر 
کنترل بر ســفر با وسیله شخصی 

مد نظر قرار دارد.
وی اعلام کرد: باید ســعی کنیم 
شبکه پیاده و دوچرخه سواری را 
توسعه دهیم و شبکه زیر زمینی 
برای حرکت پیــاده و دوچرخه 
ایجاد کنیــم. این طرح شــبکه 
زندگی نام دارد و تلاش می کنیم 
همه مناطق تهران را مســتقل از 
تردد خــودرو به هــم وصل کند. 
این شــبکه را از منطقه ۲ شروع 
کرده ایم و امیدواریم تمام تهران 
متصل بــه این شــبکه ســبز و 

زندگی شود.
وی از خط کشــی فیروزه ای در 
معابر تهــران برای شناســاندن 
مسیر شــبکه زندگی خبر داد و 

گفت: از نظر اقتصادی 
تا ایــن لحظه شــاهد 
عدم توســعه دوچرخه 
ســواری و حمل و نقل 
پــاک هســتیم، اما در 
ریزی  برنامــه  حــال 
برای کاهش ریســک 
هســتیم.علیمردانی در مــورد 
فعالیت موتورســیکلت در تهران 
گفت: ســهم موتورســیکلت در 
حمل و نقل شــهری ۱۱ درصد 
اســت و قرارگاه موتور سیکلت با 
ریاست شهردار تهران را تشکیل 
دادیــم کــه انضباط بخشــی، 
ساماندهی موتورها، معاینه فنی 
و پلاک آنهــا ذیل این قــرارگاه 

پیگیری خواهد شد.
علیمردانی در پاســخ به ســوال 
مهــر در مــورد اجــرای طــرح 
HOV یا طرح تردد خودروهای 
پر سرنشــین گفت: این طرح از 
بزرگراه همت تــا چمران پایلوت 
اجرا می شــود. البته اجرا در ماه 
پایانی ســال ترافیک تهــران را 
درگیر می کند و بعد از ماه رمضان 
احتمالاً اجرایی خواهد شــد.وی 

درباره تغییر ساعت طرح ترافیک 
در ماه رمضان گفت: چهارشــنبه 
در مــورد این موضــوع با حضور 
آقــای زاکانــی تصمیم گیــری 

می شود.
رئیــس ســازمان حمل ونقل و 
ترافیک شــهرداری تهران ادامه 
داد: تراموا در حال تســت است 
و در برخــی نقاط تهــران مثل 
مسیرهای شــمالی- جنوبی به 
دلیل شیب خیابان قابل استفاده 
نیست. تست شــبانه فعلًا مثبت 
بوده و نتیجه به شــورای شهر و 

رسانه ها اعلام می شود.
علیمردانی در مورد خودروهای 
پلاک هــای شهرســتان بیــان 
داشــت: ۲۸ درصد خودروهایی 
که در مرکز شــهر تهــران تردد 
می کنند پلاک غیــر تهران دارند 
که اکثراً )۲۲ درصد( برای حومه 

شهر تهران است.
وی از اجرای طــرح تور عنکبوت 
خبــر داد و گفــت: ایــن اقدام 
به روزرســانی  راســتای  در 
سیســتم های نظارتی و کنترل 

ترافیک تهران است.

وهای پر سرنشین بعد از ماه رمضان اجرایی می شود ح تردد خودر طر
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